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سخنگوی دانشگاه 

علوم پزشکی اصفهان 
به هفت صبح می گويد: 
طبق تحقیقات ما  ايمنی 

بدن کسی که دو دز 
تزريق کرده با آنکه 

اصلا واکسن نزده فرقی 
ندارد. اما دز سوم...

 نگین باقری| دو روز پیش ســخنگوی دانشگاه 
علوم پزشــکی اصفهان خبر مهمی درباره 172 
مبتلای امیکرون در اصفهان داد. به گفته او تعداد 
افرادی که با وجود تزریــق دُز دوم به این بیماری 
مبتلا شده اند، از آنهایی که اصلا واکسن نزده بودند 

یا یک دز زده بودند، بیشتر است. ماجرا چیست؟
در گزارش دانشگاه اصفهان نشان داده شده بود که 
تا روز دوشنبه در شهرستان های زیر پوشش این 
دانشگاه، 172 نفر به کرونا از نوع امیکرون مبتلا 
شده بودند. از این تعداد ۳۰ نفر سه نوبت، 11۳ نفر 
دو نوبت و 1۵ نفر یک نوبت واکســن تزریق کرده 
بودند. همچنین 12 نفر اصلا واکسن نزده، دو نفر 
زیر سن واکسیناسیون قرار داشته و چهار نفر هم 
بیماری های زمینه ای داشتند. بیشتر بودن تعداد 
مبتلایانی که دو دُز تزریق کرده بودند، باعث شد که 
بار دیگر از این پزشک بخواهیم توضیحی درباره 

این موضوع بدهد. 
عقدک در گفت و گو با روزنامه هفت صبح خبر 
مهمی اعلام کرد. به گفته او کسی که یک یا دو دُز 
واکسن زده باشــد فرقی با کسی که اصلا واکسن 
نزده ندارد. او خبر می دهد: »از نگاه ما سیســتم 
ایمنی کسی كه واکسن دُز اول و دوم خود را زده 
باشد، با کسی که واکسن نزده در یک طبقه قرار 
دارد. چرا که بدن آنها تنها 2۵ درصد احتمال دارد 
که مقابل امیکرون ایمنی داشته باشد. حتی کسی 
که دز دوم را زده بیشتر از 2۵ درصد ایمنی ندارد. 
ولی تزریق دز سوم، 7۵ تا 8۰ درصد به بدن مقابل 
امیکرون ایمنی می دهد. برای همین کســانی که 
واکسن نزده اند و آنهایی که یک دز یا دو دز زده اند 
در یک طبقه قرار دارند و دز سومی ها در یک طبقه 
دیگر. این در حالی است که تعداد افراد طبقه اول 
1۰ درصد از اعضای جامعه است و تعداد گروه دوم 
)شامل واکسن نزده ها،  یک دزی ها و دو دزی ها!( 

بالای 8۵ درصد.«
 به گفته ســخنگوی دانشــگاه علوم پزشکی 
اصفهان تا امروز از بین سه نفری که در کشور به 
علت امیکرون فوت کردند، هیچ کدام دز ســوم 
را تزریق نکرده بودند. این ســه نفر ساکن تبریز، 
شهرکرد و یزد بودند كه یا اصلا واکسن نزده و یا 

فقط دو دز تزریق کرده بودند.
عقدک تاکید می کند: »بدانید که واکسن موقعی 
به شما کمک می کند که دز ســوم را زده باشد. 
البته این به معنای آن نیست که با دز سوم اتفاقی 
نمی افتد؛ شما ســه دز هم بزنید ممکن است باز 
بگیرید. واکســن فقط احتمال بســتری شدن، 
آی سی یو رفتن و مرگ را کمتر می کند؛ به همین 
دلیل است که ۳۰ نفر در اصفهان با وجود دز سوم به 

امیکرون مبتلا شده بودند.«
 صدای پای امیکرون به گوش رسید

  دیروز خبر مهم دیگری هم ســاعت 14 بعد از 
ظهر اعلام شد. به گفته مرکز روابط عمومی وزارت 
بهداشت از بیســت و هفتم تا بیست و هشتم دی 
ماه ســه هزار و 6۵۳ بیمار جدید مبتلا به کووید 
شناسایی شدند. این عدد در حالی بود که تقریبا 
آمار ابتلا در کشور ما بعد از افزایش تزریق واکسن 
از ۳ هزار نفر در روز فاصله گرفته بود. با این حال در 
همین فاصله 18 نفر جان خود را بر اثر این بیماری 
از دست دادند که تعداد آنها نیمی از آمار مرگ و 
میر در یک روز قبل تر از این بود. ادامه در صفحه ۰۳

 محمد طالبیان | نزدیک به یک سال بعد از شروع رقابت تازه 
مایکروسافت و سونی در نسل نهم کنسول های بازی خانگی، 
کمپانی آمریکایی بزرگ ترین خرید تاریخ خود را با رقم 68/7 
میلیارد دلار ثبت کرد و اکتیویژن ســازنده و ناشر مجموعه 
بازی محبوب »کال آو دیوتی« )ندای وظیفه( را خریداری 
کرد. با ایــن توضیح عملا مایکروســافت بزرگ ترین خرید 
تاریخ یک کمپانی تکنولوژی را ثبت کرده و رکورد صنعت 
بازی را نیز با اختلافی چشــمگیر ارتقا داد. همین یک سال 
پیش بود که آنها با رقمی نزدیک به هشت میلیارد دلار دیگر 
ناشر بزرگ صنعت بازی یعنی »بتسدا« را خریداری کردند 
و حالا با تصاحب اکتیویژن بعد از »تنسنت« چینی و سونی 
تبدیل به سومین کمپانی بزرگ بازی های ویدئویی شده اند. 
شکست بزرگ مایکروسافت در نسل گذشته و عقب افتادن 
پلتفرم ایکس باکس از رقیب سنتی خود یعنی پلی استیشن 
باعث شــد تا تغییرات زیادی در ســاختار بخش سرگرمی 

این کمپانی شکل گیرد و حالا شاهد این هستیم که اهالی 
ردموند دست به جیب شده اند تا وضعیت خود را نسبت به 
گذشته بهبود دهند. در حال حاضر هنوز صحبتی از آینده 
بازی های اکتیویژن نشــده اما انتظار می رود که تعدادی از 
مهم ترین آنها از جمله کال آو دیوتی از سال آینده به شکل 
انحصاری تنها در اختیار دارندگان پلتفرم هایی قرار گیرند 
که از سوی مایکروسافت پشتیبانی می شوند. جدای از رقابت 
سونی و مایکروسافت که حالا وارد فاز تازه ای می شود نباید 
فراموش کرد که اکتیویژن به عنــوان کمپانی مادر دو غول 
بزرگ دیگر صنعت بازی یعنی »بلیزارد« و »کینگ« شناخته 
می شد. اولی حضور پررنگی در بازار بازی های کامپیوترهای 
شخصی داشته و دومی یکی از بزرگ ترین تولیدکننده های 
بازی برای موبایل است. کافیســت در نظر داشته باشید که 
کینگ به عنوان سازنده و ناشر بازی کندی کراش شناخته 
می شود که همچنان یکی از درآمدزاترین بازی های موبایلی 

محسوب می شــود. کمپانی ای که تنها طی سه ماه گذشته 
میلادی توانست به درآمدی بیش از 700 میلیون دلار برسد. 
با توجه به شرایط پیش آمده اکنون می توان انتظار داشت که 
بخش عمده ای از گیمرها به سمت خرید ایکس باکس جذب 
شوند. کنسولی که در دو نوع ایکس و اس به فروش رسیده 
و هر دو بازه قیمتی بازار یعنی 500 و 300 دلار را پوشــش 
می دهد. از ســویی نباید فراموش کرد کــه در حال حاضر 
سرویس اشــتراکی »گیم  پس« هم به رکورد 25 میلیون 
کاربر فعال رســیده که می تواند باز هم بــه بهبود وضعیت 
ردموندی ها در بازار بازی های ویدئویی کمک کند. سرویسی 
با قیمت 100 دلار برای یک سال که به شما اجازه می دهد 
مجموعه  ای بزرگ از بازی های مختلف و البته تمامی عناوین 
انحصاری مایکروســافت را بدون هیچ هزینه اضافه تری در 
اختیار داشته باشید. گزینه ای که می تواند برای گیمرهای 
ایرانی کلید رسیدن به نسل جدید باز ی های ویدئویی باشد. 

طبق گزارش های رســمی میزان بدهی خارجی ایران در 
پایان سه ماه ابتدایی امســال به ۸.۷ میلیارد دلار رسیده 
که با احتســاب معوقات بیش از ۱۰ میلیارد دلار می شود. 
به گزارش ایســنا، بدهی خارجی درواقع شامل تسهیلات 
و وام هــای دریافتی خارجی پرداخت نشــده و تعهدات به 
ســازمان ها و نهادهای بین المللی مانند بانک جهانی است 

که گزارش مرکز آمار ایران نشان دهنده نوسان این بدهی 
در فاصله سال های ۱۳۹۲ تا سال جاری است. براساس این 
گزارش میزان بدهی خارجی ایران در ســال ۱۳۹۲ حدود 
۶.۶ میلیارد دلار بوده که از این رقم ۷۷۷ میلیون دلار بدهی 
کوتاه مــدت و ۵.۸ میلیارد دلار دیگر بدهــی میان مدت و 
بلند مدت است. در فاصله این سال ها میزان بدهی خارجی 

ایران در ســال ۱۳۹۵ تا ۱۳۹۷ رقم بالاتری ثبت شده که 
برای ســال ۱۳۹۵ حدود  ۱۰.۲ میلیارد دلار و ســال بعد 
۱۰.۳۶ میلیارد دلار گزارش شده است. اما در سال ۱۳۹۶ 
بیشــترین میزان بدهی خارجی ایران ۱۲.۲ میلیارد دلار 
گزارش شــده که ۴.۲ میلیارد دلار آن بدهی کوتاه مدت و 
۷.۹ میلیارد دلار بدهی میان مدت و بلند  مدت است اما در 
سال ۱۳۹۸ و ۱۳۹۹ نیز میزان بدهی خارجی ایران بیش از 
۹.۱ میلیارد دلار بوده و در پایان سه ماه اول امسال به ۸.۷ 
میلیارد دلار گزارش شده ولی با احتساب معوقات به حدود 

۱۰.۶ میلیارد دلار می رسد.

پشتم گرمه!
در اين روزهای سرد زمستانی، سیستم تهويه خودرو اهمیتی دوچندان دارد  اما 

برای داشتن خودرويی که پشت تان به بخاری پرقدرتش گرم باشد، چقدر بايد 
هزينه کنید؟ صفحه 05

شوک دوباره به   بازار  موبایل
رئیس  گمرک  اعلام کرد   واردات موبايل هايی با ارزش بیش از  600 دلار ممنوع می شود  صفحه06

گربه های نازنین آقای
 عیاری و چند ابهام
ماجرای سريال »87 متر«   تبديل 
به »مثنوی هزار من« مي شود! در 
فضای عمومی صحبت از چالش 
نمايش گربه هاست اما اين  همه

 واقعیت نیست صفحه 09را بخوانید 

طبق پیش بینی های
 آقای  احد   وظیفه  صفحه 03 را بخوانید
 بارش های يک هفته اخیر در سرتاسر ايران 
میانگین بارش را از نقطه بحرانی کنده است  

اختیار   زندگی مان را 
داده ایم  به خانم گوگل مپ

 درباره سردار هاديان فر،  امامزاده يحیی،  کاخ 
جشنواره، کرونا و جايزه پوشکاش    صفحه 04

دست ها بالا، بی حرکت 
من سرگرد کیهان هستم

پرونده  پلیس ها و کارآگاه های تلويزيونی به 
همراه گفت وگو با بانیپال شومون     صفحات10و11

 مردمان باصفای شهر من
در اين روايت ها آد م های مهم وجود ندارند  اما 

اتفاقات مهمی ممکن است روی  بدهندصفحه 04

عکس ها را دیشــب فرستاده. دختری ســیزده چهارده ساله 
با روسری پود پود شــده  در حیاط ایستاده. دما چقدر است؟ 
منفی 10، منفی 15 درجه و حتی یک بــار برادرم تصویری 
فرســتاد از آبی که درون لیوان، ظرف چند دقیقه یخ بسته؛ 
یعنی منفی 20 تا 25 درجــه. گفتم: »این دختربچه ها یعنی 
یه کاپشن ندارن؟« گفت: »ندارن یاسر.« و عکس های بعدی 
را فرستاد. پسربچه های ده دوازده ســاله با گوش های سرخ 
یخ کرده، آماسیده. یعنی این خانواده حتی بضاعت خرید یک 
کلاه ســاده برای بچه را ندارد. بعد برادرم هم زمان فیلم ها را 
پشت هم برایم فرستاد. تصویری می بینم از یک کامیون که 
دارد وارد حیاط مدرسه می شــود. گفتم: »این چیه؟« گفت: 
»سنگ سفارش دادم یاسر. گفتم بیاره بریزه کف حیاط شون، 
همه ش گل و شله. این بچه ها راه نمی تونن برن تو مدرسه.« 
بعد یک عالمه عکــس از نامه های بچه ها فرســتاده که مثلا 
می دانید آرزوی یکی شان چیست؟ توپ چهل تکه! چون برادرم 
به هر کدام شان گفته بنشــینند و هر چه دوست دارند روی 
کاغذی بنویسند. یکی شان نوشته »تور دروازه«، یکی نوشته 
»دوچرخه«، یکی نوشته »تخته سیاه برای مدرسه« و دیگری 
»پرده«! یکی از پدرش نوشته که در جنگ موجی شده و یکی 
دیگر از مادرش گفته که زمینگیر شده. آرزوی یک بچه نباید 
داشتن »کفش« باشد، آرزوی یک بچه نباید »لباس« باشد، 
و آرزوی یک بچه نباید »پرده« برای پنجره خانه اش باشــد! 
به برادرم پیام دادم برای این بچه ها کاپشــن بخریم، کفش 
بخریم، دستکش بخریم. این آخرین یادداشت من در روزنامه 
»هفت صبح« اســت و برای همین می خواهم دلی بنویسم؛ 
عشقی. چون به برادرم پیام دادم برای شان آبرنگ می خریم و 
برای شان »مدادهایی جادویی« می بریم. مدادهایی که درخت 
اگر کشیدند، بار بدهد. ابر اگر کشیدند، باران بشود. و پرنده اگر 
کشیدند، پرواز کند و هر کجا که خواست برود. روزی هم اگر 
قلبی را در همان شمایل کودکانه کشیدند، سرخ و خون دار 
برای شان در سینه ها بتپد. چون آرزوی یک پل مگر چیست؟ 
رســاندن آدم ها به هم. حقیقت یک گل چیست؟ رایحه ای 
زیبا پراکندن. عادت رودخانه چیســت؟ به دریا رســیدن. و 
زمین به زبان مادری، به زبان جهانی خــود هر روز مگر چه 
می گوید؟ نو شــدن. من دارم به 30 روز یک ماه فکر می کنم 
که مگر می شود در تمام آن دلی را شــاد نکنیم؟ یک لواش 
تازه از دست مان برنمی آید بخریم، لای آن پنیر بمالیم، برای 
آدم هایی که سرشان را توی سطل آشغال های شهرمان فرو 
کرده اند ببریم؟ یعنی وقت آن نرسیده به کام جهان، شیرین 
و خوش مزه باشیم؟ سر ســفره های غربت، وقت آن نرسیده 
زیتون پرورده باشیم؟ حیف. حیف این قدر طول کشید بفهمم 
که جهان منم. و این قدر طول کشید بفهمم همه چیز خوب 
می شود، من اگر خوب شوم. قناری ها برای ما می خوانند اگر 
خوب شویم و زیبایی جاده چالوس را این طور در نگاه دیگران 
ادامه می دهیم. چشم انداز منتظر است. کجا را نگاه می کنی؟ 

عشق است.

مدادهای جادويی

ستونچهارشنبه
یاسر نوروزی

درباره جايزه پوشکاش صفحه 04 و 12 را بخوانید

 قيمت 4000تومان

بدهی خارجی ايران چقدر است؟
جزئیاتی از بدهی خارجی 10 میلیارد دلاری ايران 

فقط با اختلاف یک رای  

مايکروسافت با 68/7 
میلیارد دلار سازنده 

»کال آو ديوتی« را خريد
کودتای ایکس باکس  

علیه پلی استیشن 

و

و



باشگاه خبر
 روزنامه صبح ایران  سال یازدهم  شماره 3134  چهارشنبه  29 دی  1400

جریحه دار شدن احساسات خانواده قربانیان حمله به مردم اهواز در جریان رژه هفته دفاع مقدس در سال ۹۷ در 
جریان اولین جلسه دادگاه »حبیب فرج الله چعب«، مسئول گروه تروریستی النضال که صبح سه شنبه در شعبه ۲۶ 

دادگاه انقلاب اسلامی به ریاست قاضی افشاری برگزار شد. عکس از وحید خدادادی، خبرگزاری صداوسیما  ???

برخی کانال های خبری تلگرام بی هویت و برخی حساب های توئیتری بی نام ونشان واقعی، مدعی شدند که رئیس مجلس 
استیضاح وزرا را به صلاح ندانسته و گفته که تا فرارسیدن سال جدید هیچ استیضاحی را اعلام وصول نمی کنم. این نقل 

قول تکذیب می شود.   خبرگزاری خانه ملت به نقل از روابط عمومی مجلس

  یک روز با سیاستمداران 

ابراز نگرانی اصلاح طلبان از سه بحران 
ورزشی

آذر منصوری، دبیرکل حزب اتحاد ملت ایران اسلامی در نامه ای به 
سید ابراهیم رئیسی، رئیس جمهور با برشمردن سه بحران اساسی 

ورزش ایران خواستار ورود او و اتخاذ تصمیمی عاجل شد.
گزیده این نامه به نقل از امتداد به این شرح است: 

1  هیچ توجیه یا بهانه ای برای مقاومت یا تعلل در برابر خصوصی 
شدن باشگاه های استقلال و پرسپولیس از نگاه مردم و کارشناسان 
قابل قبول نیست و از سوی دیگر موانع کسب درآمد بخش خصوصی 
در حوزه باشگاه ها تنها با تمهید مقدماتی چون پرداخت حق پخش 
تلویزیونی که تا ۷0 درصد محل درآمد تیم هــای حرفه ای در دنیا 
را شامل می شود، قابل رفع اســت. این دو تیم فوتبال و حتی چند 
باشگاه دیگر به قدر کافی هوادار پای کار دارند که بتوان مطمئن بود 
همان ها به مراتب شایسته تر از دولت به اداره این باشگاه ها خواهند 
پرداخت، اما هموار کردن این راه در دست دولت است. دولت باید 
منافع، رانت ها، نگرانی های بی مورد امنیتی و فسادهایی که منشأ 
ســنگ اندازی ها و بهانه گیری های مختلف بوده را کنار بزند و پای 
زیرمجموعه های دولت را از تصدی گیری هــای غیرقابل دفاع در 

فوتبال بیرون بکشد.
2  مقاومت در برابر حضــور زنان در ورزشــگاه ها هیچ توجیه 
منطقی ندارد و یک تابوی ساختگی و واهی است، اما حاکمیت به 
بهانه های مختلف از پذیرش آن خودداری می کند. آشکار است که 
خانواده ها به مراتب شایستگی بیشتری برای حفظ محیط همگانی، 
شاد و فرهنگی استادیوم ها دارند اما دخالت بی جای حکومت صرفا 
به تنش های اجتماعی و ســرخوردگی جوانان انجامیده است. این 
مقاومت که گاهی به روش های مضحک و اسباب تحقیر و تمسخر 
منجر شده، چند رشته اصلی ورزشی را در خطر عاجل محرومیت 
از حضور در رقابت های جهانی قرار داده است. لذا دولت باید سریع 
و صریح تصمیم بگیرد و یک بار برای همیشه از مانع حضور زنان در 

ورزشگاه ها عبور کند.
3   تابوی دیگری که از سال ها قبل مردم را آزار داده و ورزشکاران 
کشور را در تناقضی بیهوده و بی حاصل گرفتار کرده است، ممنوعیت 
نانوشــته رقابت با حریفان اسرائیلی اســت. واضح است که نظام 
جمهوری اســلامی اســرائیل را به عنوان یک کشــور به رسمیت 
نمی شناســد و ما نیز از ظلم هایی که آن دولت بر مردم فلسطین 
تحمیل می کند، بیزاریم. اما ناپسندترین شکل ابراز این مخالفت، 
آن است که ورزشکاران خود را مجبور کنیم به بهانه های مختلف از 
مواجهه با حریف اسرائیلی فرار کنند. این تحمیل دروغ و دورویی 
بر قهرمانان ورزشــی نه توجیه اخلاقی و اعتقادی دارد و نه منطق 
سیاسی. به رسمیت نشناختن آن رژیم توسط دولت ایران، همانطور 
که تعارضی با حضور همزمان ایران و اســرائیل در سازمان ملل و 
نهادهای بین المللی ندارد، هیچ ارتباطی با رقابت نکردن ورزشکاران 
ایرانی با حریفان اعزام شده از ســوی اسرائیل هم پیدا نمی کند. ما 
تاکنون به قدر کافی از این ممنوعیت غیرمنطقی لطمه خورده ایم، و 
به خصوص حالا که زمزمه های انتقال تیم های آن رژیم از اروپا به آسیا 
مطرح شده، ادامه این موضع ناموجه ممکن است به محرومیت های 
جبران ناپذیر برای ورزش کشور بینجامد. ضرر این وضعیت فقط به 
ایران و ورزشکاران آن می رسد و در مقابل، ایرانیان را بی منطق جلوه 
می دهد و دشمن شاد می کند. از این رو لازم است با اتخاذ موضعی 
عاقلانه و مدبرانه، این مسئله را هم یک بار برای همیشه حل کنیم. 

1 دیروز اولین جلسه دادگاه رسیدگی به پرونده 
»حبیب فرج الله چعب« ملقب به »حبیب اسیود«، 
رئیس گروه تروریستی »حرکة النضال« در شعبه 
2۶ دادگاه انقلاب اسلامی به ریاست قاضی افشاری 

برگزار شد.
2  حبیب فرج الله چعب معــروف به ابوعزیز و 
ابواحمد متولد ســال 13۵2 شــاغل در اداره کار 
سوئد و ساکن این کشور بوده اســت که در پاییز 
1399 و بنا به برخی اخبار غیررســمی با کمک 
دولت ترکیه، توســط نیروهای امنیتی به کشور 
بازگردانده شــد. اتهام او در دادگاه دیروز »افساد 
فی الارض از طریق تشــکیل، اداره و سرکردگی 
گروهکی به نام حرکة النضال العربی لتحریرالاحواز 
و طراحی و اجرای عملیات تروریســتی و تخریب 

اموال عمومی« بود. 
3  نماینده دادستان دیروز درباره گروه حرکت 
النضال گفــت: در دهه ۷0 شمســی تعدادی از 
عوامل معــارض عرب با هدف تجزیه خوزســتان 
اقدام به شناســایی و جذب نیرو در سطح استان 
کردند و در ســال های ۷9 تا ۸3 به منظور تامین 
منابع مالی اقدام به ســرقت های مسلحانه کردند. 
)در جریان این ماجرا( گروه النضال به عنوان یک 
سازمان تروریســتی در ســال 13۷۸ شمسی و 
مصادف با 1999 میلادی هســته های اولیه خود 

را به سرکردگی شــخصی به نام حبیب لبگان در 
خوزستان تشکیل داد و در سال ۸4 فعالیت خود 

را رسماً آغاز کرد. 
4  اولین اقــدام این گروه برای روشــن کردن 
آتش اختلافات قومی در خوزستان جعل یک نامه 
بود. طبق اظهارات نماینده دادســتان، این گروه 
تروریستی در فروردین ســال ۸4 در یک اقدام از 
پیش تعیین شده، ســندی مجعول با طبقه بندی 
خیلــی محرمانه مربوط به ســال ۷۶ بــه امضای 
رئیس دفتر رئیس جمهور وقت خطاب به سازمان 
برنامه وبودجــه مبنی بر قصد دولــت برای تغییر 
ســاختار جمعیت عرب منطقه را در سطح استان 
خوزستان منتشر کرد که منجر به برانگیخته شدن 
احساسات مردم در سطح اســتان شد. پس از آن 
بود که عملیات های تروریستی این گروه آغاز شد. 

5  مهم ترین اقدامات تروریســتی این گروه و 
شخص اســیود که متاسفانه به ســرانجام رسیده 
شــامل: بمب گذاری در فرمانداری اهواز در سال 
۸4، بمب گذاری در سازمان مدیریت و برنامه ریزی 
یا همان سازمان برنامه وبودجه خوزستان در سال 
۸4، عملیات بمب گذاری اداره مسکن و شهرسازی 
اهواز در سال ۸4 بمب گذاری در اداره محیط زیست 
اهواز در ســال ۸4، بمب گذاری در خطوط انتقال 
نفت خوزستان، بمب گذاری در محور انتقال نفت 

اهواز، آبادان و ماهشهر و بمب گذاری در فرمانداری 
دزفول و آبادان در سال ۸4 بوده است.

6  البته این گروه اقدامات ناموفقی هم داشته 
اســت مثل: بمب گذاری در وزارت نفت در تهران، 
بمب گذاری در وزارت دادگســتری، بمب گذاری 
در وزارت جهاد و کشاورزی، بمب گذاری در دیوان 
عدالت اداری، بمب گذاری در مجتمع شهید بهشتی 
تهران، بمب گذاری در دادگســتری خوزســتان، 
بمب گذاری در سازمان بورس و اوراق بهادار تهران 

و بمب گذاری در استانداری خوزستان.
7  در مجموع اقدامات این گروه تروریســتی، 
متاسفانه 2۷4 نفر از شهروندان کشور به شهادت 

رسیدند. 
8  ایــن گروه بــرای تامیــن مالــی اقدامات 
تروریستی خود، به سرقت مسلحانه دست می زد 
و این فهرست این اقدامات تروریستی و اقتصادی 
این گروه است: سرقت مســلحانه از بانک تجارت 
منطقه شهر شمس آباد از توابع شهر دزفول، سرقت 
مسلحانه از شرکت خصوصی پتروشیمی ماهشهر، 
سرقت مسلحانه از بانک صادرات بندر امام خمینی، 
سرقت مسلحانه ناموفق از مغازه طلافروشی از شهر 
شوش، ســرقت گندم از انبارهای غله شهرستان 
شوشتر و شوش، طراحی و اجرای سرقت مسلحانه 
از شــرکت توسعه نیشــکر »شــعیبیه« واقع در 

شهرستان شوشــتر، طراحی و برنامه ریزی جهت 
سرقت مسلحانه حقوق کارکنان شهرستان شوشتر 

و سرقت مسلحانه بانک صادرات شعبه اهواز.
9  اما دادگاه دیروز به دادگاه رژه اهواز مشهور 
شــده بود چرا که طبق کیفرخواســت: گروهک 
تروریســتی مذبور دریکی از اقدامات خود در 31 
شــهریور ســال 9۷ با همکاری ســایر گروه های 
تروریســتی، مراســم رژه نیروهای مسلح را مورد 
هدف قــرار داد و 2۵ نفر ازجمله یــک کودک را 
شهید و 249 نفر را مجروح کردند. مصاحبه یعقوب 
حرالتستری سخنگوی حرکة النضال با شبکه های 
معانــد و همچنین پیام تبریک حبیب اســیود به 
عنوان رئیس این گروه، به عنوان نشانه انجام این کار 

توسط النضال در دادگاه دیروز مطرح شد. 
10  بنا به اطلاعات منتشر شده در دادگاه حبیب 
نبگان و حبیــب فرج الله چعب به همــراه ۵ تن از 

ســرکرده های گروهک در کشــورهای اروپایی از 
جمله دانمارک، هلند و ســوئد، مدیریت اقدامات 
تروریســتی در خاک ایران را برعهده داشــتند و 
علی رغم اعلان قرمز برای 12 نفر از سران گروهک 
متاسفانه کشورهای اروپایی از تحویل آنها به ایران 
امتناع کردند؛ به گونه ای که با وجود دســتگیری 
چعب )در یک برهه(، توسط کشــور لهستان این 
کشور به درخواست آمریکا و سوئد اقدام به آزادی 
وی کرد. جالب اینکــه این گروه در ســال 9۶ با 
حمایت عربستان ســعودی اقدام به ایجاد شبکه 
تلویزیونی می کند و دفتری را در کشور دانمارک و 
در نزدیکی محل سکونت رئیس وقت گروهک ایجاد 
می کند اما بعد از دستگیری سرکردگان این شبکه 
تروریستی در کشورهای دانمارک و هلند، تمامی 
تجهیزات شــبکه ماهواره ای این گروهک به دلیل 

حمایت از تروریسم توقیف شد.

یوم الحسابِ حبیب
روایتی از نخستین دادگاه رئیس گروه تروریستی النضال 

روسیه، ایران و چین رزمایش مشترک دریایی 
برگزار می کنند

ناوگان روسیه در اقیانوس آرام در بیانیه ای که روز 
سه شنبه خبرگزاری تاس آن را منتشر کرد، گفت: 

»ناوگروه متشکل از رزم ناو موشک انداز واریاگ، ناو بزرگ 
ضد زیردریایی آدمیرال تریبوتس و نفتکش بزرگ بوریس 
بوتوما در آب های بندر چابهار ایران لنگر انداخته است.« 

این بیانیه می افزاید که هیات رسمی نیروی دریایی روسیه 
در بازدید از چابهار در جلسه مشترکی برای برنامه ریزی 

رزمایش مشترک کشتی های رزمی روسیه، ایران و 
چین شرکت خواهد کرد. بر اساس این بیانیه، ناوگروه 

نیروی دریایی روسیه در این بندرگاه مواد خوراکی، آب 
آشامیدنی و سوخت بارگیری خواهد کرد.

ناوگروه ناوگان اقیانوس آرام روسیه چندین روز پیش 
از رسیدن به چابهار، از بندر ولادی وستک در ساحل 

شرق روسیه راهی این سفر طولانی شد. به گزارش تاس، 
این ناوگروه قرار است در بندرهای کشورهای مختلفی 
پهلو بگیرد و مانورهای مشترکی در بخش های مختلف 

اقیانوس انجام دهد.
رزمایش قبلی روسیه، ایران و چین در سال ۱۳۹۸ برگزار 

شد و به گزارش ایرنا، »شامل تمرین های تاکتیکی 
متنوعی ازجمله نجات شناور دچار حریق، آزادسازی 

شناور مورد تعرض قرار گرفته، تیراندازی علیه اهداف 
مشخص و سایر تمرین های تاکتیکی و عملیاتی بود.« 

)ایندیپندنت(

سی
لما

دیپ

سایت  نگار سیاسي / گزید     ه اي از تحلیل ها ي جناح هاي سیاسی

 ماجرای توییت های آقای عبدی چیســت؟؛عباس عبدی، فعال سیاسی 
اصلاح طلب در یکی دو روز گذشته در توییتر خیلی مورد توجه قرار گرفته چرا 
که چند توییت جدی داشته که توام با موافقت و مخالفت اصولگرایان و اصلاح 

طلبان شده است. این توییت ها را بخوانید: 
۱. درباره اطلاع رسانی پیرامون توافق هسته ای: 

  عباس عبدی نوشــت: »این بار بر خلاف دوره پیش، بجز چنــد توییت بی خاصیت، 
هیچگونه اطلاع رســانی از مذاکرات به مردم ایران انجام نمی شود. علت اصلی آن فقدان 

اعتماد به نفس و ترس است.«
 هادی محمدی، دکتری روابط بین الملل و خبرنگار روزنامه اصولگرای خراسان در این 

زمینه نوشت: 
»دکتر عبدی، استاد بزرگوار روزنامه نگاری، بنده از آقای جلیلی تاکنون، در جریان مذاکرات 
هسته ای، خبرنگار سیاست خارجی بودم و با همه عزیزان وزارت خارجه در این حوزه کار 
کردم، انصافا اطلاع رسانی به خبرنگاران، این دوره در مقایسه با وین قبلی و حتی برجام 
بهتر است و خبرنگاران به صورت مداوم با جلســات بسته متعدد با اعضای تیم مذاکراتی 
یا نزدیکان به تیم، در مورد محتوای مذاکرات توجیه میشوند. تجربیات قبلی نشان داده 
که روایت مستقیم از پشت پرده صرفا باعث تشویش و ناامنی فکری مردم و به هم ریختن 
بازار میشود. به همین علت خبرنگاران سعی کردند تا ضمن بیان واقعیات میدانی، از نقل 
قول هیجانی و مستقیم وقایع اجتناب کرده و در نوشته ها، مقالات و... به صورتی هدفمند 
استفاده کنند. خروجی این روش نیز نسبتا موفق بوده و شاهدیم که فضای داخل کمتر از 

قبل درگیر فرازوفرودهایی که در مذاکرات معمول است شوند.«
۲. درباره برخی کمپین های توییتری: 

  محمد صالح مفتاح، از فعالان سیاسی اصولگرا، در توئیتی نوشته بود:» وقتی شنیدم یه 
سری پیدا شدند و بعد از شهادت شهید حججی، هشتگ شهید حججی رو فاکتور کردند و 

بابتش پول گرفتند، دیگر هیچ دعوای هشتگی برام عجیب نبود.«
  و عباس عبدی در پاسخ در توئیتی نوشــت: قبلا انقلابیون در اسناد سجلی تقلب می 
کردند تا به جبهه اعزام شــوند، حالا انقلابیون درپی جعل فاکتورسازی از هشتگ های 
زیر پتویی هستند. خیلی وقت اســت که ذره ایی صداقت و خلوص در این جماعت دیده 
نمی شود. کسانی که از بازنشر و تولید دروغ شرم نمی کنند، از هیچ کار دیگری هم شرم 

نخواهند کرد. 
۳. درباره اتفاقات یمن و ایران:

  عبدالله گنجی، مدیر مسئول روزنامه همشهری نوشته بود: هنوز کسی توئیت نزده که 
چرا یمنی ها در حین مذاکرات ما با غرب موشک زده اند به امارات؟

 عباس عبدی در پاسخ نوشت: ای کاش توضیح داده شود که چرا یمنی ها الان امارات را 
زدند؟ ربط این اقدام با اتفاقات دو شب پیش در غرب ایران چیست؟ چرا اخبار آن صدای 
انفجارها متناقض بود؟ چرا هیچ خبر رسمی و موثقی در این باره منتشر نشده است؟ اینها 

مسأله ایران است نه جدل ها و بازی های توییتری.
  گنجی در پاسخ عبدی نوشت: یعنی شما فکر می کنید با صداها )نه صدا( می تواند در 
زمین ایران سندی یافت نشود یا امروزه امکان دارد حکومت بتواند جلوی خبر اتفاقی به 
این گستردگی که شما توصیف می کنید را بگیرد؟. ترقه چهارشنبه سوری هم مخفی نمی 

ماند. تولید شبهه در ایران بخشی از مثلا اطلاع رسانی است. 
  و عبدی در ادامه نوشت: هنوز فکری نکرده ام منتظر می مانم. ولی در مورد هواپیما هم 

سه روز فکر نمی کردیم که با موشک زده باشند.

ماجرای جلسات خاتمی چیست؟ جواد امام، مدیرعامل بنیاد باران و از فعالان سیاسی 
اصلاح طلب نزدیک به سیدمحمد خاتمی و در پاسخ به این سوال که آیا جلسات سیدحسن 
خمینی با سیدمحمد خاتمی، ناطق نوری و حسن روحانی واقعیت دارد، گفت: »البته جلسات 
آقای خاتمی با این افراد تشکیلاتی نیست، شاید دیدارها و دیدوبازدیدهایی داشته باشند، ولی 
هیچ جلسه تشــکیلاتی که بخواهند راجع به انتخابات های آینده یا بحث های اینچنینی بین 

آقایان صورت بگیرد، مطلقا صحت ندارد.«)خبر سراسری(

نظر فیاض زاهد درباره تغییرات اصولگرایان؛ فیاض زاهد، روزنامه نگار و تحلیلگر در 
تحلیلی درباره نئو اصولگرایان گفت: »ترکیبی از رانت خــواری، فقدان اعتماد به نفس و عدم 
مقبولیت از سوی نهادهای اصیل و عمیق و مرجع اجتماعی آنها را به سمت چهره های کمیک و 
فیک و جعلی سوق می دهد. آنها فکر می کنند با رای اعتماد گرفتن از این گروه مشکل فقدان 
پایگاه اجتماعی شان حل می شود. اصولگرایان به ظاهر می گویند که نظر طبقه متوسط برای شان 
مهم نیست. حتی چهره های اصولگرای سوپر انقلابی وقتی مجلات، ژورنال ها و کنشگران غربی 
از آنها حمایت کنند، باعث افتخارشان است. شما نگاه کنید وقتی یک مجله معتبر اقتصادی-

سیاسی چون اکونومیست یک بار تیتر می زند اقتصاد ایران یک درصد رشد می کند، این خبر به 
صدر اخبار رادیو و تلویزیون تبدیل می شود. در حالی که همین مجله هزاران گزارش منفی در 
مورد اقتصاد ایران دارد که به آن اشاره نمی کنند. منظور این که برادران و خواهران انقلابی، ظاهر 
انقلابی دارند اما فاقد اعتماد به نفس جدی هستند.« او با اشاره به تفاوت انقلابی های اصیل و 
انقلابی های امروز گفت: »تفاوت  این سوپر انقلابی ها با انقلابی های اصیل ابتدای انقلاب در همین 
است. آنها هر چه بودند- درست یا غلط- خودشان بودند. به پرنسیب های خود اعتقاد داشتند. 

این ها اما کاریکاتورهایی از انقلابی های اصیل هستند.« )مدارا(

کل کل های توییتری آقای عبدی و تحلیل آقای زاهد

    عکس نوشت

  
محسنی اژه ای که دو روز پیش در 

جلسه شورای عالی قوه قضائیه گفته 
بود در مسئله برخورد با ساخت و 
ساز در حریم رودخانه ها نخست 

باید یک ساختمان قوه قضائیه و یک 
ساختمان وزارت نیرو که در بستر 

رودخانه ساخته شده تخریب شود؛ 
در حال صحبت با محرابیان وزیر نیرو 
در حاشیه جلسه شورای عالی حفظ 

حقوق بیت المال در روز سه شنبه 
است. عکس از علی شیربند، میزان 

  
پس از وقایعی که اخیرا در شمال شرقی کشور 

اتفاق افتاد، نشست علمای اهل سنت روز سه شنبه 
با حضور دبیر شورای عالی انقلاب فرهنگی، دبیر 

شورای توسعه فرهنگ قرآنی و مدیرکل فرق و 
ادیان سازمان تبلیغات اسلامی در دبیرخانه شورای 

عالی انقلاب فرهنگی برگزار شد. در این نشست 
برخی ائمه جماعت و جمعه و روسای حوزه های 

علمیه اهل سنت از استان های کردستان، کرمان، 
هرمزگان، فارس، خراسان های شمالی، جنوبی و 

رضوی به بیان نظرات و دیدگاه های خود پرداختند. 
عکس از اصغر خمسه، ایرنا 

  
هانس اودو موتسل، 
سفیر آلمان و هیات 

همراه در دیدار با 
کاظم غریب آبادی 

معاون بین الملل 
و حقوق بشر قوه 

قضائیه و دبیر ستاد 
حقوق بشر ایران با 
سفیر آلمان. عکس 

از امیرعباس قاسمی، 
میزان 

   
نشست خبری انسیه خزعلی 
معاون رئیس جمهور در امور 
زنان و خانواده به مناسبت 
مقام زن و روز مادر پیش ازظهر 
سه شنبه در شورای هماهنگی 
تبلیغات اسلامی برگزار شد. 
عکس از علی احمدوند، آنا  

   
مراسم تشییع پیکر ۳ جان باخته انفجار اشتهارد )شهرک صنعتی 
چرم سازی - شرکت ثامن مهران گستر( با حضور مردم و مسئولان 
چهار محال و بختیاری در هفشجان برگزار شد. طی انفجار در 
اشتهارد »عباس عالیپور هفشجانی«، »محسن صادقی هفشجانی« 
و »تیمور صادقی هفشجانی« جان باختند. نکته مهم اما این بود که 
در این مراسم  اسامی جان باختگان با پیشوند »شهید صنعتگر« 
روی تابوت ها درج شده و »عروج ملکوتی سربازان خط صنعت و 
جهاد« تسلیت گفته شده. پیش از این ایلنا گفته بود این شرکت 
در حال راه اندازی خط سوخت هواپیما بوده که قرار بوده ۲۲ بهمن 
افتتاح شود. این شرکت در سایت خود مدعی است که نخستین 
پالایشگاه خصوصی ایران است. عکس ها از صادق صادقی، مهر 
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بیش از ۹۳ درصد تجمعات، صنفی و کارگری ایران از آمریکا ضمانت دائمی می خواهدلایحه رتبه بندی معلمان به مجلس برگشت 
بوده است هادی طحان نظیف، سخنگوی شورای نگهبان در خصوص آخرین وضعیت 

لایحه رتبه بندی معلمان، اظهار کرد: »با بررســی هایی که در خصوص این 
لایحه در جلسات شورای نگهبان صورت گرفت، این شورا با اهداف مصوبه 
موافق اســت و کلیت آن با توجه به اینکه ماهیت مصوبه لایحه است، مورد 
پذیرش این شوراست اما در برخی موارد نســبت به لایحه دولت و مواردی 
نیز با توجه به تغییراتی که در مجلس نسبت به لایحه صورت گرفته است، 
اشکالات و ابهاماتی برای شورای نگهبان وجود دارد لذا برای رفع این ابهامات 

و اشکالات به مجلس برگشت داده شد.«
سخنگوی شورای نگهبان افزود: »واقعیت این است اگر این ابهامات و ایرادات 
به صورت دقیق و شفاف برطرف شود، در عمل با مصوبه ای کارآمد و قابل اجرا 
روبه رو خواهیم بود که رضایت این قشر فرهیخته، دلسوز و زحمتکش را در 
پی خواهد داشــت لذا باید دولت و مجلس نسبت به این موارد نیز جلساتی 

برگزار و توافق کنند.«
وی بیان کرد: »ما در شــورای نگهبان از حداکثر زمان قانونی خود استفاده 
کردیم و پیگیری های متعددی در جهت رفع ابهامات مذکور و شــفاف تر 
مصوبه برای اجرای بهتر آن انجام دادیم که برخی از آنها روشن شد و برخی 

باقی ماند.« )پانا(

وال استریت ژورنال در گزارشــی که روز دوشنبه، 2۷ دی ماه، منتشر کرد، به نقل 
از دیپلمات های غربی درگیر در مذاکرات احیای برجام در وین، نوشت که یکی از 
بزرگ ترین موانع این گفت  وگوها، درخواست تهران برای ارائه تضمینی مبنی بر 

خارج نشدن دوباره آمریکا از توافق هسته ای و اعمال مجدد تحریم ها است.
به نوشته نورمن، دیپلمات های آمریکایی و اروپایی حاضر در وین می گویند که این 
درخواست ایران، واکنشی به خروج دونالد ترامپ، رئیس جمهوری پیشین آمریکا، 
از توافق برجام است و به نظر می رسد یک هدف سیاسی مهم برای دولت ابراهیم 
رئیسی باشد. آن ها گفته اند که گمان نمی کنند این درخواست ایران صرفا برای 

به تعویق انداختن مذاکرات طراحی شده باشد.
ایالات متحده به طور مــداوم تاکید کرده اســت به جز درمــورد معاهداتی که 
با رای مثبت دوســوم ســناتورها به تصویب سنای آمریکا رســیده باشند، هیچ 
رئیس  جمهوری در آن کشور نمی تواند مانع قانونی دیگری برای خروج جانشین 
خود از یک توافق ایجاد کند. آمریکا همچنین اعلام کرده است که مذاکرات فعلی 
به دنبال ایجاد تعهدهای جدید برای هیچ یک از دو طرف نیســت و باید بر احیای 
توافق برجام متمرکز بماند. نورمن می نویسد که مقام های آمریکایی و اروپایی به طور 
خصوصی اواســط ماه فوریه را به عنوان زمان تصمیم گیری در باره پایان این روند 

دیپلماتیک در نظر گرفته اند. )ایندیپندنت(

احمد علیرضابیگی نماینده تبریز در مجلس و مســئول کارگروه اجتماعات 
قانونی کمیسیون امور داخلی کشور و شــوراها، در رابطه با آخرین وضعیت 
طرح »ساماندهی تجمعات« در این کمیسیون، گفت: در این طرح بنای ما بر 
این است که تجمعات توسط برگزارکنندگان که تعریفش مشخص است بر 
مبنای قانون احزاب یا تشکل های صنفی و کارگری بتوانند با اطلاع بخشدار یا 
فرماندار نه با کسب اجازه، نسبت به برگزاری تجمع اقدام کنند. مطلع هستید 
که به واسطه فقدان قانون در این خصوص نه مردم حقوق و تکالیف خود را 
می دانند، نه نیروی انتظامی و ضابطان نسبت به فضای عمل خود آگاهی دارند 
به این علت که یک متن مدونی در این خصــوص وجود ندارد و نه محاکم و 
دادگاه ها قواعدی دارند که بر مبنای آن متخلفان را مجازات کنند. با تصویب 

این قانون این خلأ 40 ساله از زمان تدوین قانون اساسی برطرف می شود.
وی در ادامه بیان کرد: الان آمار تجمعاتی که در کشور چه در سال گذشته و 
در سال جاری برگزار شده آمار قابل توجهی است، که شاید بیش از 93 درصد 
این تجمعات، تجمعات صنفی و کارگری بوده است و در این جریان هم شرایط 
موجود فقط اداره شده است. ما تلاش مان این است که هم این قانون هرچه 

زودتر به نتیجه و به تصویب برسد؛ هم حقوق مردم ادا شود. )ایلنا(
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آمار عجیب کرونایی از اصفهان
سخنگوی دانشگاه علوم پزشــکی اصفهان به هفت صبح می گوید: طبق 
تحقیقات ما  ایمنی بدن کسی که دو دُز تزریق کرده با آنکه اصلا واکسن نزده 

فرقی ندارد. اما دُز سوم...
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    گزارش خبری 

دخل و خرج تهران 1401
شش نکته از بودجه سال بعد شهرداری تهران؛ از ساخت 

هتل های 5 ستاره تا افزایش صدور پروانه ساخت 
علیرضا زاکانی شهردار تهران دیروز با حضور در صحن شــورای شهر تهران، بودجه 1401 
پایتخت را برای بررسی و تصویب تقدیم کرد. این اولین بودجه ای است که تیم جدید مستقر 
در خیابان بهشت تنظیم می کند و از این جهت کنجکاوی ها در مورد آن زیاد است. رقم بودجه 
شهرداری تهران برای سال آینده با یک رشــد 51 درصدی به حدود 57 هزار میلیارد تومان 
رسیده. تازه زاکانی توضیح داده که این بودجه در دو سطح تنظیم شده و این رقم 56 هزار و 
869 میلیارد تومانی سقف قطعی نیست و در صورت موافقت و تصویب تبصره ها رقم آن بالاتر 
هم می رود. به طور مثال شهرداری تهران برای امتداد بزرگراه شهید صیاد شیرازی تا آزادگان 
یا امتداد یادگار امام در غرب، در سطح اول رقمی پیش بینی نکرده اما در صورت صدور مجوز 
به بودجه فعلی اضافه می شود. همینطور هتل های 5 ستاره ای که قرار است در 5 نقطه تهران 
ساخته شود. حالا سوال اینجاست که شهرداری می خواهد از کجا این فاصله عمیق در رقم 
بودجه تهران را پر کند؟ زاکانی در جلسه شورای شهر خیلی واضح دیدگاه خود را اینطور بیان 
کرد که در این چند سال روی شهر قفل زده ایم و باید این قفل را برداریم. این جمله طبعا به 
معنی صدور مجوزهای بیشتر و بازگشت به شیوه مدیریتی دوران قالیباف است. او ایده های 
دیگری هم برای تامین هزینه های شهرداری بیان کرده؛ از جمله عرصه املاک شهرداری در 
بورس. متن کامل بودجه 1401 پایتخت هنوز منتشر نشــده اما با استناد به اظهارنظرهای 

صورت گرفته در جلسه دیروز می توانیم بعضی اعداد و ارقام کلان آن را استخراج کنیم.  
1 شهردار تهران در حالی رقم بودجه سال آینده شهرداری تهران را 57 هزار میلیارد تومان 
عنوان کرد که تا چند روز پیش در خبرهای غیررسمی صحبت از رقم 52 هزار میلیارد تومان 
بود و گفته می شــود طی آخرین تصمیم گیری ها این رقم افزایش یافته. یکی از دلایلی که 
در مورد تحقق درآمدهای شهرداری تردید وجود دارد، چند مرتبه اصلاحیه خوردن همین 
بودجه سال جاری است. بودجه 1400 تهران ابتدا با رقم 48 هزار و 800 میلیارد تومان تنظیم 
شد اما با اصلاحات بعدی به 37 هزار و 800 میلیارد تومان رسید. در نهایت خود این رقم باز 
آب رفت، الان می گویند شاید تا پایان سال بین 32.5 تا 33 هزار میلیارد تومان از درآمدها 
دست شهرداری تهران را بگیرد. بنابراین نرخ افزایش 51 درصدی بودجه سال آینده را نسبت 
به همان بودجه اصلاح شده مصوب محاسبه کردند. اگر بودجه محقق شده را مبنا قرار دهیم 
که این مابه التفاوت بودجه امسال و سال بعد به حدود 70 درصد می رسد. از طرفی این نکته را 
هم باید اضافه کنیم که بدهی شهرداری تهران به 85 هزار میلیارد تومان رسیده که 60 هزار 
میلیارد تومان آن متعلق به بانک هاست و مابقی به پیمانکاران. گفتنی است بودجه پیشنهادی 
سال آینده تهران تقریبا پنج برابر بودجه 1401 اصفهان است که لایحه بودجه آن چند روز 

پیش به شورای شهر اصفهان رفت. 
2 حالا شهرداری تهران منابع لازم برای این بودجه را از کجا می خواهد تامین کند؟ برای 
پاسخ به این سوال باید به اظهارات خود علیرضا زاکانی در صحن شورای شهر استناد کنیم. 
این جملات او به خصوص معنادار است: »عمده این رشد یعنی حدود 15 هزار میلیارد تومان 
در قالب عوارض عمومی شــامل حوزه شهرسازی اســت که در حال رقم زدن تحولی در آن 
هستیم. متاسفانه ما بر ساخت و ساز شهر قفل زده ایم. از مرداد سال 98 شرایطی ایجاد شده 
که صدور مجوزها به یک ششم گذشته رسیده و این در شرایطی است که باید درک درستی 
از شهر داشته باشیم. 4560 هکتار بافت فرسوده و 12 هکتار بافت ناپایدار در شهر وجود دارد؛ 
لذا باید دست به دست هم دهیم و قفل ها را از روی شهر برداریم تا شاهد تحقق کارهای جدی 
باشیم.« سیاست سیستم مدیریت شهری اصلاح طلبان به خصوص در دوران حناچی این بود 
که اصطلاحا شهرفروشی متوقف شود و تهران صرفا با درآمدهای پایدار اداره شود. این دقیقا 
نقطه مقابل رویه ای بود که از قبل وجود داشت و از اظهارات شهردار تهران اینطور بر می آید 
که قرار است مجددا با افزایش صدور پروانه ســاخت منابع شهرداری تامین شود. زاکانی در 
ادامه به سهم 4 درصدی شهرداری ها از قانون مالیات بر ارزش افزوده اشاره کرده که با توجه 
به تورم سال آینده می تواند منابع خوبی عاید شــهرداری کند. زاکانی در بخش دیگری هم 
توضیح داد: »می خواهیم به جای آنکه ماهی یک بار مزایده بگذاریم، امکانات خودمان را در 
بورس عرضه کنیم. شهرداری مایملک زیادی دارد.« حالا اینکه این ایده قابل اجرا شدن است 

یا خیر، احتمالا از موضوعات بحث برانگیز روزهای آینده خواهد بود. 
3 زاکانی در بخشــی از اظهاراتش توضیح داد که بودجه ســال آینده تهران در دو سطح 
تنظیم شده. یکی همین بودجه 57 هزار میلیارد تومانی است. سطح دوم بستگی به این دارد 
که تبصره های پیشنهادی مورد موافقت قرار بگیرد و مجوزهای لازم صادر شود. در این صورت 
بعضی کلان پروژه ها در تهران مثل همان اتصال اتوبان شــهید صیاد شیرازی به آزادگان که 
اشاره کردیم اجرا می شود. یا امتداد بزرگراه یادگار امام در غرب تهران را هم شاهد خواهیم 
بود که این اقدامات قرار است با جذب مشارکت و ســرمایه گذار جلو برود. پروژه دیگری که 
زاکانی از آن اسم برده، بارگذاری در 44 هزار هکتار بافت پیرامونی تهران است. او اشاره کرده 
که در دوره های قبل فقط در شــیان بارگذاری هتل انجام شده. حالا در پنج نقطه دیگر قرار 

است هتل های 5 ستاره بسازند.  
4 پرداخت حقوق کارکنان شهرداری تهران در سال آینده 6.6 هزار میلیارد تومان خواهد 
بود که به طور متوسط 10 درصد بر میزان حقوق دریافتی شــان افزوده خواهد شد. زاکانی 

دیروز اعلام کرد شهرداری دو برابر نیاز خود پرسنل دارد. 
5 شهرداری تهران برنامه ریزی کرده تعداد 2250 دستگاه اتوبوس فعلی تهران را با خرید 
اتوبوس های جدید و اورهال اتوبوس های قدیمی ظرف یک سال به 4500 دستگاه برساند. 
همینطور قرار است در سال آینده 14 کیلومتر به خط مترو و 7 ایستگاه جدید افزوده شود. 

6 بعضی تصمیمات دیگر شهرداری برای تهران 1401 هم از این قرار است:  خارج شدن 
هتل ها از قانون منع بلندمرتبه سازی. احداث مسجد داخل 100 پارک. ساخت 40 کلانتری 
ذیل مسجدها. نوسازی 10 هزار تاکسی و دو هزار ون. 16 ساعته شدن خدمات دهی شهرداری 
به مراجعین به جای 8 ساعت. راه اندازی کیف پول شهروندی و جابه جایی پایانه شرق. شورای 

شهر تهران قرار است تا پایان بهمن ماه کار بررسی بودجه تهران 1401 را به پایان برساند. 

     خبر روز     چهره روز

 42 سال است که می پرسند فوتبال
 یا قرمه سبزی؟

 سرمربی تیم فوتبال ایران می گوید   به اندازه سال های عمرش با 
یک سوال کلیشه ای مواجه شده  است

 هفت نکته درباره اولین حضور زنان ایران در جام ملت های آسیا

رشوه
یا قرض و انعام!
متهم پرونده شهرداری 

لواسان: اگر به دبیر کمیسیون 
ماده ۱۰۰ رشوه نمی دادم 

کارم راه نمی افتاد

 پنجشــنبه  اولین بازی تیــم فوتبال زنان ایــران در جام 
ملت های آسیا برگزار می شود. دختران تیم ما قرار است با 
پیراهن سفید ساعت 17:30 عصر مقابل بازیکنان هند که 
از قضا میزبان این مسابقات هم هستند، وارد زمین شوند. 
تا اینجای کار چند حاشیه و موضوع جالب در این سفر مهم 
پیش آمده؛ اول حضور آرنیکای پنج ماهه در ترکیب تیم، 
سپس مصاحبه پرحاشیه سرمربی و اشاره او به قرمه سبزی، 
همچنین تحلیل ای اف سی درباره یکی از بازیکنان و دست 
آخر هم رنگ لباس ها از حواشــی حضور زنان فوتبالیست 

ایران در جام ملت های آسیا برای اولین بار بوده است.
 از صبحی که ورزشــکاران ما به هند رســیدند توجه 
عکاس ها به کودک پنج ماهه الهام فرهمند جلب شد. آرنیکا 
قرار است در این مسابقات با شماره 14، یار دوازدهم تیم 
ملی ما باشد. همین یک ماه پیش هم آرنیکا همراه مادر و 
مادربزرگش در اردوی کیش حاضر شده بود. الهام فرهمند 
ملی پوش تیم ذوب آهن است. او سال 1372 به دنیا آمده و 
سال 1397 با حسین پاپی )متولد 1362( ، بازیکن فوتبال 

ازدواج کرده است.
 در کیت لباس های ایران یک دست لباس سفید، قرمز و 
گرمکن وجود دارد. برند این لباس باز هم همان مارک مجید 
است که در مسابقات مقدماتی بازیکنان به تن داشتند. روز 
پنجشنبه ایران با رنگ ســفید به زمین می رود. همچنین 
برای دروازه بان هم یک لباس مشــکی-طلایی، صورتی با 

جزئیات طوسی رنگ و آبی روشن تهیه شده است. 
 برخلاف دور قبل که بازیکنان با حاشیه هایی در مورد 
لباس رسمی و زیبای خود روبه رو شــدند، این بار نسبتا 
در بدرقه ای ایده آل به ســمت هند حرکت کردند. در بین 
مســافران همچنین برخی از اعضای صدا و سیما حضور 
داشتند تا بازی را روز پنجشنبه در رادیو ورزش به صورت 

زنده گزارش کنند.
 دیروز سرمربی تیم ملی فوتبال زنان در اولین کنفرانس 
خبری خود در هند شرکت کرد. ســمت راست او بهناز 
طاهرخانی، کاپیتان تیم نشســته بود که بعد از سرمربی   

شروع به صحبت کرد. مریم ایراندوست درباره تمرینات و 
آمادگی تیم توضیح داد و دوباره یادآوری کرد که ایران برای 
اولین بار است که توانسته وارد چنین تورنمنتی بشود. این 
یعنی او خواسته محکم کاری کند که اگر زنان ما به نتیجه 

دلخواهی نرسیدند، کسی را از این تیم ناامید نکند. 
  اینکه بعد از گذشت چندین سال از تعطیلی تیم ملی 
فوتبال، ایران توانســته برای اولین بار در چنین سطحی 
حاضر شود، توجه خیلی از رســانه ها را به خودش جلب 
کرده. خبرنگار ای اف ســی چند روز قبل با ایراندوســت 
درباره همین موضوع یک گفت و گوی اختصاصی داشت 
ولی اینجا هم بحث قرمه ســبزی به میان آمــد. در این 
گزارش ایراندوست با اشــاره به اینکه قرمه سبزی غذای 
محبوب ایرانی اســت، گفته: در این 42 سال بارها از من 
پرسیده اند که چرا یک دختر باید فوتبال بازی کند و بهتر 
است قرمه سبزی بپزد. آیا باور می کنید که از قرمه سبزی 

متنفرم و دیگر آن را نمی خورم؟ 
 بعد از مصــاف با هند، تیم ملی فوتبــال زنان ایران دو 
دیدار بعدی خود مقابل چین و چین تایپه با پیراهن های 
قرمزرنگ به میدان خواهد آمد. آنها این ســه بازی را به 
ترتیب در ناوی مومبای، بمبئی و دوباره ناوی مومبای انجام 
خواهند داد. ناوی مومبای همان بمبئی جدید است که در 
امتداد بمبئی قرار دارد که با یک پل به هم وصل می شوند. 
در این مسابقات جام ملت های آســیا که تا یکشنبه 17 
بهمن ادامه خواهد داشــت،  فعلا 12 تیم حضور دارند. با 
اینکه جام ملت ها، بالاترین تورنمنــت در عرصه فوتبال 
آسیاست ولی تا ســطح یک چهارم نهایی فعلا خبری از 

تکنولوژی VAR نخواهد بود.
 ای اف سی یادداشتی در سایت خودش درباره ستاره های 
روز پنجشنبه نوشــته و از تیم ایران، به هاجر دباغی اشاره 
کرده.   هاجر قبلا ستاره تیم سپاهان بوده و در رقابت های 
زیر 23 کافا نقش مهمی داشته است. از قضا ارزیابی اعضای 
تیم هم   این بوده که این بازیکن 22 ساله توپ را وارد دروازه 

هند می کند. 

 روز گذشــته چهارمین دادگاه رسیدگی به پرونده 
شهرداری لواسان به ریاســت قاضی بابایی در دادگاه 
کیفری اســتان تهران برگزار شــد. در ابتدای دادگاه 
قاضی بابایی از متهم علیرضا حسنی خواست در جایگاه 
قرار بگیرد. این متهم در جایگاه قرار گرفت و ضمن رد 
اتهامات عنوان کرد: »در کار راه سازی و فروش مصالح 
ساختمانی هستم و هیچگاه رشوه ای به کسی نداده ام 
و رشــوه ای دریافت نکرده ام، هرچه دریافت کرده ام بر 
اساس حق الزحمه کار های خود بوده است. او در پاسخ 
به ســوال قاضی بابایی مبنی بر اینکه با کدام مسئول 
شهری در ارتباط مستقیم بوده اســت و بده و بستان 
مالی داشته، پاسخ داد: »من اگر پولی دریافت کرده ام 
بابت حق الزحمه بود و اگر کمکی به کســی کرده ام از 
پول های خودم بوده است.« این متهم با بیان اینکه در 
قبال یکی از کارهایم صد ربع سکه بهار آزادی دریافت 
کرده ام مدعی شد: »چون با برادر و پدرم شریک هستیم 
می خواستم مســائل مالی ام با آن ها یکی نباشد و این 
دریافت ســکه ها از این بابت بوده است.« متهم با بیان 
اینکه اگر پولی به شهرداری داده ام صرفاً برای کمک به 
شهر بوده است، مدعی شد در شرایط نامناسب روحی 

اقرار هایی داشته ام. 
 در ادامه جلسه دادگاه متهم محمدرضا موسی پور در 
جایگاه قرار گرفت و مانند دیگر متهمان اتهامات خود را 
رد کرد. او در پاسخ به سوال قاضی بابایی که هیچکدام 
از اقاریر خودتان را قبول ندارید؟ گفت: »بله هیچکدام 
را قبول ندارم. در آن زمان مادر و پدر من مریض بودند و 

دچار مشکلات روحی و روانی بودم.«
 در ادامه این جلسه دادگاه مجتبی بازرگان زاده وکیل 
متهم میربابایی در جایگاه قرار گرفت و ایراداتی به شکل 
برگزاری دادگاه وارد کرد. این وکیل گفت: دادگاه باید بر 
اساس منطق، استدلال و ادله شکل بگیرد و پخش کردن 

کلیپ در دادگاه درست نیست.
 در ادامه ایــن جلســه دادگاه داوود مظفرپور دیگر 
متهم این پرونده در جایگاه قرار گرفت و ضمن رد اتهام 
مشارکت در تشکیل شبکه ارتشــا بیان کرد: »اگرچه 
اتهامات را نمی پذیرم، اما خود را بی گناه نمی دانم.« او در 
پاسخ به سوال قاضی که چه مبلغی را دریافت کرده اید 
گفت: »من پولی را به زور از کسی دریافت نکردم و پول 
را خود فرد می داده اســت. نزدیک به 70 تا 80 میلیون 
دریافت کرده ام، من بی گناه نیستم و از دادگاه محترم 

تقاضای عفو دارم.«  وکیل متهــم مظفرپور در دفاع از 
موکل خود اتهام مشارکت در تشکیل شبکه ارتشا را فاقد 
وجاهت قانونی دانست و بر این نکته تأکید کرد: »موکل 
من به دلیل سطح پایین ســواد از درک این موضوعات 
عاجز است و پیش از آنکه پلیس ســاختمان باشد در 
فضای سبز شــهرداری کار می کرده اســت و انتساب 
اتهامات به موکل اینجانب درست نیست؛ اگر پولی هم 
دریافت کرده است به خاطر مشکلات معیشتی بوده است 
و پول های دریافتی اش همیشه با رضایت طرف مقابل 
بوده است. هیچ پولی را به زور نگرفته است و از دادگاه 

محترم تقاضای تخفیف در مجازات دارم.« 
 متهم بعدی که در جایگاه قرار گرفت و به دفاع از خود 
پرداخت، حسن نعنایی بود. این متهم با رد اتهامات خود 
گفت: »من پنج کلاس بیشتر ســواد ندارم و نمی دانم 
شبکه چیست. اما حدود 40 تا 50 میلیون تومان در این 
مدت دریافت کرده ام.« وکیل نعنایی با اشاره به اینکه 
موکلش مبالغی را با رضایت افراد دریافت کرده است و 
این موضوع را قبول دارد گفت: »مبالغ در قالب شیرینی 
و عیدی به متهم داده شده است و رشوه ای در کار نبوده 

است. از دادگاه برای موکلم تقاضای بخشش دارم.« 
 در ادامه این جلسه دادگاه متهم دیگر پرونده مهدی 
طاهر پور دبیر سابق کمیســیون ماده 100 شهرداری 
لواسان در جایگاه قرار گرفت و ضمن رد اتهامات منتسب 
به خود در کیفرخواست مدعی شــد نقش ویژ ه ای در 
کمیسیون نداشته و فاقد حق امضا بوده است. او عنوان 
کرد مبالغی را از آقای شــیخی به عنوان قرض و انعام 
دریافت کرده اســت و این موضوع در قالب رشوه نبوده 
است. این متهم مبالغ دریافت شده را یك میلیارد و 250 
میلیون تومان عنوان کرد که 200 میلیون آن به عنوان 

قرض بوده است و تمام این مبالغ را برگردانده است.
 قاضی بابایی از متهم یونس شــادی خواســت تا در 
جایگاه قرار گرفت. این متهم در جایگاه قرار گرفت و با 
بیان اینکه اتهامات مطرح شده در کیفرخواست را قبول 
ندارد و تصریح کرد هرآنچه در دادسرا اعتراف کرده است 
را می پذیرد. او عنوان کرد: »ســه پرونده در کمیسیون 
ماده 100 شهرداری داشته است و به اجبار و اکراه برای 
هرکدام مبالغی میان 100 تــا 110 میلیون تومان به 
طاهر پور پرداخت کرده است. مجبور بودم برای کار ها و 
پرونده هایم در کمیسیون 100 شهرداری پول بپردازم، 

چون اگر نمی پرداختم کارهایم انجام نمی شد.« 

پاییز خشــکی را پشت سر گذاشتیم.  ســال آبی از 
مهر ماه شروع می شــود و تا پایان شهریور سال بعد 
ادامه پیدا می کند در دو ماه اول امســال مثل سال 
گذشــته پیش رفته بود، یعنی پایین تر از میانگین 
بارش بلند مدت اما در آذر ماه و اوایل دی اوضاع دیگر 
نگران کننده شده بود ؛ یعنی تقریبا نصف میانگین 
بارش پارسال در همین بازه زمانی و 60 درصد کمتر 
از میانگین بارش بلند مدت. این موضوع باعث شــد 
که انواع هشدارها در مورد ســال خشک و سختی 
که پیش رویمان قرار دارد، شــنیده شود. مخصوصا 
هشدارها متوجه کشاورزان و مدیران مناطق آب بود. 
خیلی ها وقتی جدول میانگین بارش ها را در سایت 
مرکز ملی پایش و هشــدار خشکســالی بررســی 
می کردند وحشتشان چند برابر می شد، چرا که سال 
گذشته که میانگین بارش تا اواخر پاییز چندان هم 
بد نبود، در نهایت به چنان زمســتان و بهار خشکی 
منتهی شد که مجموع بارش ها کمی بیشتر از نصف 

میانگین بارش بلند مدت شد. 
آنها با خودشــان می گفتند که سال آبی گذشته که 
نرمال شروع شــد، اینطور خاتمه یافت، امسال که 
سه ماه و نیم اول سال آبی اینطور رقم خورده، قرار 

است چه چیزی در انتظار ایران باشد،بحران آب برای 
شهرهای بزرگ غیرقابل اجتناب به نظر می رسید  اما 
آنچه طی یک هفته گذشته اتفاق افتاد همه چیز را 
عوض کرد. در حالی که درست تا 22 دی ماه هنوز هم 
میانگین بارش در ایران به شکل قابل توجهی کمتر 
از همیشه و پارسال بود، سامانه بارشی پربرکتی وارد 

ایران شد که معادله را به هم زد. 
همانطور که در جدول شماره یک می بینید. بارش ها 
در سرتاســر ایران آنقدر زیاد شــد که نه تنها خط 
سال گذشته پشت سر گذاشــته شد بلکه میانگین 
بلند مدت هــم تا اندازه ای رد شــد. این خبر خوب 
را احد وظیفه، رئیس مرکز خشکســالی ســازمان 
هواشناسی اواخر پاییز داده بود. او گفته بود: »یک 
سری مراکز در دنیا هســتند که پیش بینی فصلی 
خود را به روزرسانی کرده اند که مرکز اقلیم مشهد 
یکی از آنهاست، بر این اساس زمستان بدی نخواهیم 
داشت، ... موجی از ســمت غرب می آید که باعث 
بارندگی می شود و باعث بهبود غرب و جنوب غرب 

می شود. ...
در هفته های بعدی نیز بارندگی هــا در حد نُرمال 
خواهد بــود، حداقل طــی 4 هفته آینــده. ضمن 

این که بر اســاس پیش بینی فصلی مرکز اروپایی، 
زمستان امســال بارندگی ها در شــرایط نُرمال و 
حتی فراتر از نرمال خواهد بود.... حدود 45 درصد 
بارندگی های سالانه کشــور در فصل زمستان روی 
می دهد،  بنابرایــن اگر پیش بینی هــا به حقیقت 
بپیوندد می تواند شرایط را بهبود قابل ملاحظه ای 

بدهد.«
حالا به نظر می رســد که این پیش بینی ها درست 
از آب درآمده و اتفاقات خوبی افتــاده؛ حداقل در 
استان هایی که مدت ها با خشکسالی دست و پنجه 
نرم می کردند. وظیفه حالا به هفت صبح می گوید 
که شرایط بارش به حد نرمال و بالاتر از نرمال رسیده 
و در مناطقی ماننــد هرمزگان، کرمــان و جنوب 
سیستان و بلوچستان که نگرانی زیادی وجود داشت 
اوضاع خیلی خوب شــده اما برخــی مناطق مانند 
کرمانشاه، ایلام و گلستان اوضاع هنوز خراب است. 
اگرچه این روزها دقیقــا از همین نقاط خبر بارش 
زیاد می شنویم. وظیفه در مورد اینکه چرا با وجود 
خبرهایــی که در مورد اســتانی مانند کرمانشــاه 
می شــنویم باز هم نگرانی در مورد آنها وجود دارد، 
می گوید: »این مناطق معمولا زمستان های سختی 

دارند و آنچه امسال از ابتدای ســال آبی در استان 
کرمانشــاه داشــته ایم حدود 95 میلیمتر کمتر از 

میانگین بلند مدت بوده است.«
گواه حرف های او جدول شماره دو است که وضعیت 
بارش در استان های مختلف را در مقایسه با میزان 
بارش بلند مدت نشان می دهد. همانطور که می بینید 
میانگین بارش کل کشور کمی بیشتر از دو درصد از 
میانگین بارش بلند مدت بیشتر شده است. در این 
بین استان هرمزگان بهترین وضعیت را بین استان ها 
در مقایسه با بارش بلند مدت داشته و در این استان 
نزدیک 85 میلیمتر اضافه بارش نسبت به میانگین 

بلند مدت شاهد بوده ایم.
 استان های کهگیلویه و بویراحمد، فارس و خراسان 
جنوبی در مرتبه های بعدی از نظر بهبود وضعیت در 
مقایســه با میانگین بلند مدت هستند. از آن طرف 
کرمانشاه، ایلام، گلستان، خراسان شمالی، لرستان 
و تهران را داریم در آنها هنوز هم کمبود بارش نسبت 
به میانگین بلند مدت دیده می شــود حتی استان 
اصفهان که در شــهرهای غربی اش شاهد شگفتی 
مردم از  حجم بارش ناگهانی بوده ایم هنوز بارش ها 5 

میلیمتر کمتر از میانگین بلند مدت هستند. 

آمارها می گویند بارش های یک هفته اخیر در سرتاسر ایران میانگین بارش را از نقطه بحرانی کَنده است

طبق پیش بینی های آقای وظیفه
جدول شماره دو جدول شماره یک 

ادامه ازصفحه   اول با توجه به افزایش تعداد 
ابتلا، احتمالا بــه زودی هم شــاهد افزایش 
میزان مرگ و میر روزانه بر اثر کووید خواهیم 
شد. تنها این تغییرات نبودند که نشان می داد 
کم کم امیکرون در کشــور ما هــم تبدیل به 
یک موج شده؛ مسئولان وزارت بهداشت هم 
نگرانی هایی از افزایش مبتلایان نشان دادند که 

در ادامه به آنها اشاره شده است.

  یکی از افرادی که شرایط کشور را شکننده 
خواند، فرمانده ستاد مقابله با کرونا بود. او خبر 
مهمی هم درباره تست امیکرون داده و گفته 
کیت های تشخیص این بیماری ساخته و در 
دو نقطه تهران توزیع شــده اســت. یعنی در 
حال حاضر به جز این دو نقطه که نامی از آنها 
نیامده، مراکز دیگر قدرت تشخیص امیکرون 
را نخواهند داشت. بررســی های هفت صبح 
نشان می دهد یکی از این مراکز آزمایشگاهی 
در خیابان امیرآباد اســت که برای اولین بار 
مدعی تهیه کیت تست این واریانت از ویروس 

کرونا شده بود.

  تا اینجای کار در کشــور ما 12 هزار نفر به 
امیکرون مبتلا شــده اند. این عددی است که 
رئیس مرکز ســلامت وزارت بهداشت دیروز 

خبر داد. با توجه به اینکه پیش از این سازمان 
بهداشت جهانی گفته بود که این ویروس در 
سه روز، دو برابر می شود، یعنی 21 روز دیگر 
تعداد مبتلایان در کشــور ما به یک میلیون و 

500 هزار نفر خواهد رسید.

 این نگرانی ها از امیکــرون با صحبت های 
وزیر کشور همراه شــده که درخواست کرده 
مدارس و دانشگاه ها دیگر به صورت حضوری 
به فعالیتشان ادامه دهند. احمد وحیدی این 
حرف ها را در نشستی که با دو وزیر آموزش و 
پرورش و علوم داشــته زده است. از قضا وزیر 
آموزش و پرورش هم موافقت کرده و گفته به 
این جمع  بندی رسیده که دیگر باید مدارس 
را حضوری کنند. وزیر علوم ولی این قاطعیت 
را نشان نداده و گفته اول وزارت بهداشت باید 
پروتکلی درباره بازگشــایی خوابگاه ها به آنها 
بدهند و بعد در این باره تصمیم گیری شــود. 
برای تصمیــم نهایی، وزارت بهداشــت عملا 
حرف آخر را می زند. از حرف های دیروز معاون 
وزیر بهداشت پیداســت که آنها هم مخالفتی 
تا این لحظه با باز شدن مدارس نداشته اند. به 
گفته او ســتاد ملی کرونا دیگر تصمیم گرفته 
مدارس باز شوند و اگر پروتکل ها رعایت شوند 

مشکلی ایجاد نخواهد شد. 
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 بدانید آنان که در زمان غیبت حجت خدا در دین خود ثابت مانده و به خاطر طول مدت غیبت منکرش نشوند، روز قیامت با من هم درجه 
خواهند بود.       

اختیارزندگیمانرادادهایمبهخانمگوگلمپ
درباره سردار هادیان فر،  امامزاده یحیی،  کاخ جشنواره ، کرونا و جایزه پوشکاش

  سايتنگار

سرطانعباس،قراردادکارلوس،بازنشستگیبهروزوشرايطشاپوری
    نشریه »الیوم السابع« در گزارشی از ابعاد جدید قرارداد سنگین کارلوس 

کی روش سرمربی اسبق ایران با تیم ملی مصر پرده برداشت.
طبق افشاگری این رسانه فدراسیون مصر بعد از هکتور کوپر به سراغ کی روش رفت 
تا مربی تیم ملی مصر شود اما مرد پرتغالی خواهان دستمزد ۳ میلیون دلاری شد که 

در نهایت مسئولان فدراسیون این رقم را نپذیرفتند.
در دور دوم فدراسیون مصر بعد از برکناری حســام البدری دوباره به سراغ کارلوس 
کی روش پرتغالی رفت. این بار کی روش حاضر شــد رقم دســتمزدش را به سالیانه 

۱.۲۰۰ میلیون یورو کاهش دهد اما در مقابل بند فسخ قرارداد نجومی گذاشت.
بند فسخ قرارداد نجومی کی روش برای فدراســیون مصر این بود که اگر قراردادش 

فسخ شود آنها باید کل دستمزد ۲ ساله قراردادش را یکجا بپردازند. 
این بدان معناست که فدراسیون مصر برای اخراج کی روش باید مبلغ ۲.۴۰۰ میلیون 
یورو )حدود ۷۲ میلیارد تومان(پرداخت کنــد. تیم ملی مصر این روزها زیرنظر مرد 

پرتغالی در مسابقات جام ملت های آفریقا به میزبانی کامرون حضور دارد.

  شــرق نوشــت:اینکه چه اتفاقی افتاده که علیرضا دبیری که روزگاری برای 
گریــن کارت آمریکا تلاش کرده و آن را به دســت آورده، حــالا تبدیل به چهره ای 
آمریکاستیز شده است که از این کشور خوشش نمی آید، مسئله ای پیچیده است و 

احتمالا می تواند برگرفته از تغییر عقاید افراد باشد.
اگر علیرضا دبیر پذیرفته که مسابقه با آمریکا به سود کشتی گیران ایرانی است، چرا 
می گوید اگر آمریکا به خودش ویزا ندهد تیم را اعزام نمی کند؟ او قرار است فردیت 

را به صلاح تیم ترجیح دهد؟
از طرفی، دبیر می گوید از کشور آمریکا خوشش نمی آید، ولی سؤال اینجاست چطور 
کســی که از آمریکا خوشش نمی آید ســاعت ها در دوبی، در صف ایستاده تا ویزای 
این کشور را بگیرد و به آنجا سفر کند؟ داشتن گرین کارت، اظهارات ضدآمریکایی، 
واردکردن امور سیاسی به یک رخداد ورزشی، بیان حرف های عامه پسند و در نهایت 
اظهارنظرات ضدونقیض از فردی که خودش را دلســوز ورزش می داند، موضوعاتی 

است که علیرضا دبیر را بیش از هر زمان دیگری زیر ذره بین برده است.
او درســت در روزهایی این اظهارات و اعتقــادات را با صدای بلنــد جار می زند که 
ورزش ایران گرفتار اتفاق های ریز و درشــتی است که بسیاری از آنها حاصل همین 
اظهارات بحث برانگیز اســت؛ داستان جودو، ســختی های موجود سر راه شطرنج و 
البته نگرانی های روزافزون مبنی بر تنگ شدن عرصه بر رشته کشتی، همگی حاصل 
صحبت های تند از تریبون های رسمی توســط چهره های رسمی است. بیان چنین 
اعتقاداتی ایرادی ندارد و نمی شود بر اظهارکننده خرده ای گرفت، ولی به شرط آنکه 
حرف با عمل چنین افرادی همخوانی داشته باشد و از سوی دیگر پای این اظهاراتشان 

در مجامع بین المللی بمانند و مواضع را به صورت رسمی بیان کنند.

   طبق آخرین ارزیابی های صورت گرفته به طور تقریبی 12 میلیون نفر ایرانی 
در بازار ارزهای دیجیتال هستند که در این میان اما درصد کمی از آنها به ترید 

کردن می پردازند.
 در ســال های گذشــته به دلیل پایین بودن قیمت انرژی و همچنین پایین بودن 
ارزش ریال در برابر دلار آمریکا افرادی از کشورهای همسایه به خصوص چین برای 
ماینینگ به ایران می آمدند؛ اما طولی نکشید که مشــکلات کمبود انرژی در ایران 
بروز پیدا کرد و با اعمال قوانین سختگیرانه بر صنعت ماینینگ در ایران نه تنها اتباع 
کشورهای خارجی دست از این کار کشــیدند بلکه ایرانیان فعال در این حوزه نیز با 

محدودیت های قانونی مواجه شدند.
 همسو با اعمال قوانین ســختگیرانه بر صنعت ماینینگ و همچنین عدم شفافیت 
قوانین بازار رمزارز در ایران و کمبود زیرســاخت های لازم برای فعالیت در این بازار 
)پهنای باند اینترنــت( و محدودیت هایی که تحریم ها برای کاربــران ایرانی ایجاد 

کرده اند تریدرهای ایرانی حال راهی ترکیه شده اند.) قرن نو(

 سردار محمد رستمی، رئیس پلیس امنیت اخلاقی انتظامی جمهوری اسلامی 
در خصوص چگونگــی عملکرد پلیس در مواجهه با کشــف حجاب در معابر، 
خیابان ها و مغازه ها با بیان اینکه پلیس بر مبنای قانون وظایفی را برعهده دارد 
اظهار داشت: قانونگذار کشف حجاب را جرم دانسته و برای آن مجازات تعیین کرده 
است و به استناد ماده قانونی، انتظامی جمهوری اسلامی با سامانه طرح ناظر وظیفه 

اجرای قانون را بر عهده داشته و وظیفه قانونی خود را انجام می دهد.
 کسانی که به هر دلیلی با عناد می خواهند کشف حجاب کنند مطمئنا بر اساس قانون 
مرتکب جرم شده و مجرم تلقی می شوند و حتماً وظیفه پلیس اجرای قانون است چرا 

که کشف حجاب جرم بوده و با موضوع بدحجابی متفاوت است.

کاوه معین فر - در فصل دوم برنامه جوکر که از پلتفرم فیلیمو پخش شــد 
حضور مجید شــاپوری به عنوان یکی از زامبی ها جالب توجه بود که باعث به 
خنده افتادن 3 نفر از شرکت کننده ها شد )در برنامه جوکر شرکت کنندگان 

نباید بخندند و هر که تا آخر برنامه نخندد برنده نهایی است.(
 این روزها از او به عنوان پدیده برنامه جوکر یاد می شــود که به ســاگی توانست از 
هنرمندان مقابلش خنده بگیرد. بعد از این توجه »گروه رســانه ای روزنامه ایران« با 
او مصاحبه ای انجام داده و او حرف هایی زده اســت که دردآور است. او گفت: »پول 
برای اجاره خانه ندارم و در دفتر کاری یکی از دوستانم زندگی می کنم و شب ها آنجا 

می خوابم چون از عهده اجاره خانه بر نمی آیم.«
شاید نسل جوان با مجید شــاپوری از طریق برنامه جوکر آشنا شده باشند ولی باید 
یادآوری کرد که او هنرمندی با سابقه طولانی است و از دهه 6۰ در رادیو و تلویزیون 

و مراسم های مختلف به اجرای برنامه پرداخته است. 
 مجید شــاپوری متولد ســال ۱۳۳۹ در مازندران و به روایتی بنیانگذار تقلید صدا 
و صداسازی با حنجره در ایران اســت که  از دهه 6۰ و ۷۰ در تلویزیون برنامه های 
متعددی را اجرا می کرد و یکی از چهره هــای هنری معروف در آن زمان بود. یکی از 
قدیمی ترین اجراهای مجید شاپوری تقلید صدای هلیکوپتر بود که سال های سال 

در خاطر تمامی دهه شصتی ها مانده است.
 واقعا اینکه یک کسی چون او بعد از این همه سال اجرای هنری و این اندازه تسلط در 

اجرا در چنین وضعیتی باشد بسیار ناراحت کننده است.

به گزارش پایگاه خبری هنر مانا، عباس معروفی نویسنده کتاب هایی همچون 
سمفونی مردگان که مدت هاست به بیماری سرطان مبتلا شده درباره آخرین 

وضعیت روند درمان خود نوشت:
حالا دیگر هجده ماه اســت که از نان، عدس پلو با پنیر و نیمرو، پسته، و ... فقط یک 
خاطره در ذهنم مانده. هجده ماه اســت به قول پُل ســلان صبح می نوشم و عصر 
می نوشم. یک ســوپ آبکی که توش دو تا قارچ معلق می زند، یا شیرموزی که برام 

می فرستند. فقط می نوشم و می نوشم ...
سرطان ویرانگر است و بدتر از آن جراحی هاش که بخش هایی از بدنت را بردارند دور 
بریزند. یک تکه استخوان ساقم را گذاشته اند جای فک، نصف زبانم را از انتها برداشته 
تکه ای از ماهیچه ر انم پیوند زده اند، هفت سانت شاهرگم را کوتاه کرده اند، دندان هام، 
و بعد هم متاستازی که تومور مغزی شد و از جمجمه ام بیرون کشیدند. اگر بزرگواری 
و مراقبت رفیق های نازنینم پروفسور رحمان زاده و پزشک خوبم بهمن مصلحی نبود، 

نمی دانم چی می شد.
وجود فرشتگان به من می گوید تو خوش اقبال ترین آدم این شهری و زندگی سرشار از 
امید و زیبایی ست. می خواهم زنده بمانم، شهرزاد درونم را به هوش نگه دارم، داستان 
بنویســم و بلا از فرزندان مردم بگردانم. دیروز ســورملینا بال هاش را گشود، بغلش 
کردم. دست های کوچولوش را دور صورتم کاسه کرد:»عباس! تو کی خوب میشی؟«  
شنبه از چشمم اشک می آمد. یکشنبه مینا نگران نگاهم کرد: »بابا، چرا صورتت کج 
شده؟ زنگ بزن به آقای دکتر.« برای بهمن پیام گذاشتم. گفت: »عباس جون، این 
یه بیماریه به اسم فلج بِل. الان میام.« و تا دیروقت شب اینجا ماند. درد ندارم، خسته 
نیستم، فقط کند شده ام. بینایی ام دچار اخلال شده. شب ها یک چشمم باز می ماند 
و اشک می ریزد. لابد پروانه می گیرد. شب باز روباه اگزوپری آمد پشت در. براش نان 
بردم، به آسمان نگاه کردم برای پسرک دست تکان دادم. خندید، گفت: »آب!« گفتم 

همه  اشک هام مال تو.

 محمد طبیبیان در کانال تلگرامی خود نوشت: مردنگی مِسی ! چه چیزی مرا 
به یاد این مطلب انداخت؟ برخی پیشنهاد های سیاست های اقتصادی اجتماعی که 

این روز ها از متفکرین رسمی ساطع می گردد. 
اما ابتدا توضیح در مورد مردنگی. بسیاری از نسل جدید نمی دانند مردنگی چیست. 
آن ها هم که می دانند در قفسه های دکور و عتیقه مسن تر های فامیل دیده اند. تصور 
کنید یک لوله شیشه ای به طول مثلًا چهل سانتیمتر و قطر بیست سانتیمتر و با بر 
آمدگی وقطر بیشتر در میان قد.  قبل از ظهور چراغ نفتی مردم متمول از شمع های 
موسوم به کافوری بلند قد، معمولًا وارداتی از روسیه یا اروپا، برای روشنایی در شب 
استفاده می کردند.  برای جلوگیری از خاموش شدن شمع به دلیل باد و جریان هوا 
یک مردنگی شیشــه ای روی آن قرار می دادند و شمعدان در وسط مردنگی ایمن از 

جریان باد بود. 
مرحوم سلطان مغفور ناصرالدین شاه پیوسته برای تفرج به ییلاق های مختلف سفر 
می کرد و مطبخ و خوابگاه و خیمه و خرگاه و سایر اسباب با استر و شتر حمل می شد. 
در این سفر ها به ناچار تعدادی از مردنگی های شیشه ای گرانقیمت می شکست. یک 
دانشــمند مقرب الدربار به فکر چاره افتاد که فن آوری ابتکاری و بومی به کار برد و 
مردنگی نشکن بسازد. تعدادی مردنگی مسی سفارش داد ساخته شدند. اما وقتی در 
حضور سلطان مرحله امتحان فرا رسید و مردنگی مسی را روی شمعدان قرار دادند، 

تازه معلوم شد که نور از مس عبور نمی کند و اتاق کماکان تاریک می ماند.
تصور نکنید که روزگار تغییر چندانی کرده از ابتکارات  نبوغ آمیزی که کار نمی کند 
اینجانب به اقتصادی ها اکتفا می کنم. نمونه زیاد است و خودتان در نشریات می بینید 
مثل ایجاد شــغل یک میلیون تومانی، ایجاد عدالت بانکی، تقویت اقتصاد با تحریم، 
رسیدن به سومین قدرت جهان با بچه دار شدن و چیز مبهمی به اسم فرهنگ سازی، 
تولید اتومبیل که بخش های حیاتی آن کار نمی کند  ... افزایش زاد و ولد با ســهمیه 
اتومبیل و وام بانکی، ایجاد فراوانی از طریق قیمت گــذاری… و برای یافتن موارد 
متعدد مردنگی مســی بعضاً اخبار را با کمی دقت پیگیری کنید. اما نکته جالب این 
است که نه سازنده آن مردنگی مسی و نه این ها از شکست و ضایعه سازی هیچ ابراز 
شرم و پشیمانی و تاســفی هم ندارند و موضوع هم به ســادگی فراموش می شود تا 

اقدام بعدی.

 بخشی از حرف های حسین راغفر – اقتصاددان – در یک همایش : 
در این دهه با وجود همه آن امکانات مادی و انســانی درآمد سرانه حدود ۳6درصد 
سقوط کرده است یعنی به طور متوسط ۳6درصد سفره هم وطنان ما کوچکتر شده 
است. ماباید ببینیم که چرا با روند سقوط تشکیل سرمایه ناخالص روبه رو هستیم؟ 
تشکیل سرمایه که یک متغیر آینده نگر اســت در این دهه با رشد میانگین منفی ۷ 

درصد روبه رو بوده است.
این یعنی ما کار هایی کرده ایم که انگیزه های سرمایه گذاری نصف شده است. برای 
اینکه تصوری از کیفیت زندگی مردم در دهه ۹۰ داشته باشیم کافی است بدانیم طی 
این ۱۰سال شاخص قیمت مصرف کننده در ایران ۱۱ برابر شده است. در داده های 
ســال ۱۳6۵ می گوید از کل جمعیت ایران ۱۸۰ هزار نفر تحصیلات داشــته اند در 
حالیکه در ســال ۱۳۹۵ این نســبت از ۱۳ میلیون نفر گذشته اســت لذا یکی از 
پارادوکس های بزرگ در دهه ۹۰ این بود که به رغم این جهش، با سقوط بهره وری 
نیروی کار مواجه هســتیم. من اجمالا می گویم ذخیره دانایــی موجود در ایران در 
اندازه ای اســت که ما نقاط ضعف و قوت خود را بفهمیم و سازوکار های برون رفت از 

این شرایط را پیدا کنیم.
گزارش های رسمی می گوید در دهه ۹۰ به خاطر شوک های قیمتی میزان مصرف 
گوشت در طبقات کم درآمد 6۰ درصد سقوط کرده است و میزان مصرف لبنیات، 
۳۵ درصد سقوط کرده است. دقت داشته باشید که در سال ۱۳۹۰ کل خانوار های 
زیر خط فقر حدود ۳.۷ میلیون نفر بوده اســت، اما در سال ۱۳۹۸ از ۷.۸ میلیون 
عبور کرده و از ۱۳۹۹ تا کنون در آستانه ۱۰ میلیون خانوار و فراتر از آن قرار گرفته 
است.... طبق گزارشات بانک مرکزی در سال های ۱۳۸۰ تا ۱۳۹6 فقط ۲۰۰ میلیارد 
دلار خروج سرمایه از کانال های رسمی رخ داده اســت. دانشگاه شریف می گوید 

تمایل به خروج در بین دانشگاهیان بعد ازشوک های ارزی دوبرابر شده است.

مشرق نیوز با این متن به اســتقبال اعلام بازنشستگی بهروز افخمی رفته 
است :

سال ها پیش، در سال های ۷6-۷۷، هفته نامه »مهر« متعلق به حوزه هنری، یک جُنگ 
ژورنالیستی جذاب از دل نوشته های اصحاب فرهنگ و هنر و ادبیات منتشر می کرد 
که بسیار در بین خوانندگان نشریات محبوب شده بود. در یکی از شماره ها، از قول 
یکی از سینماگران معروف کشور تیتری با این مضمون منتشر شد: »مادام بوواری را 

باید به زبان فرانسه خواند.«
فیلمساز مورد نظر، کســی جز »بهروز افخمی« نبود که ثابت کرده که همواره یکی 
از مشــتریان پر و پا قرص ادبیات دنیا بوده است. این که در آن ســال ها، فیلمساز 
نسبتا جوان )افخمی در آن زمان حدودا ۴۰ ســاله بود( این اندازه اهل ادبیات باشد 
که پیشنهاد خواندن یکی از معروف ترین رمان های کلاســیک ادبیات فرانسه را به 
زبان اصلی بدهد، به خودی خود جذاب و متفاوت بود. افخمی بعدها، بارها و بارها با 
اظهارنظرهای خاص خود، جنجال ساز شد و البته به نظر می رسد که کودک درونش 

از این که هر از چندی زیر میز بزند و کافه را به هم بریزد، لذت می برد!
افخمی، در روزهــای اخیر، در یکی از همان گفت وگوهای خاص خود، مدعی شــد 
که قصد دارد کارگردانی »ســینما« را کنار بگذارد، چون دیگر ســینما را اثرگذار و 
»دوران ساز« نمی داند. البته برخی از رندان نکته ســنج، این اظهارنظر را بی ارتباط 
با واکنش های منفــی صورت گرفته به پخــش فیلم ســینمایی »فرزند صبح« در 
افتتاحیه جشنواره عمار نمی دانند. بهانه گفت وگو و خداحافظی افخمی هر چه باشد، 
در یک نکته تردیدی نیست که بهروز افخمی، انســان خاص و جالبی است و برای 
ادعاهایی که مطرح می کند )هر اندازه که برای خیلی ها شــاذ و غیرمنطقی به نظر 
برسد( استدلال های قابل تامل و خاص خود را دارد. حتی در همین مصاحبه اعلام 
خداحافظی با ایسنا ، افخمی سخنان جذاب و جالب توجه کم نمی زند )مثل این که از 
یکی از فیلم های سم پکین پا برای ساختن »فرزند صبح« الهام گرفته و موقع نگارش 
فیلمنامه   آن آلبوم »برف« زنده یاد فرهاد را گوش می داده( و مبنای استدلالش درباره 

از دست رفتن خصلت »دوران سازی« سینما، درست است.

جنــاب هادیان فــر رئیس پلیــس راهور  1
گفته اند که چرا خودروهــای بی کیفیت ایرانی 
را با قیمت خودروهای خارجی به مردم تحویل 
مي دهید؟ خــب آن بخــش که بــه کیفیت و 
بی کیفیتی مربــوط اســت را کاری نداریم. اما 
در بحث قیمت احتمالا اســتاد هادیان فر مزاح 
فرموده اند. چــون مثلا شــاهین ۳۵۰ میلیونی 
یک پنجم قیمــت اتومبیل مشــابه خارجی اش 
قیمت گذاری شده است. در حال حاضر هیوندایی 
اکســنت و تویوتا یاریس در مدل های دست دوم 
چهار یا پنج سال گذشــته،  با قیمت های بالای 
یــک میلیارد تومــان در بــازار وجــود دارند و 
هیچ کدامشان صفرکیلومتر نیستند و در صورت 
ورود نمونه های صفر کیلومتر آنها، قیمتشان به 
بالای یک ونیم و شــاید دومیلیارد تومان برسد. 
یا مثلا تیبا با قیمــت ۱6۰ میلیون تومان را باید 
با پیکانتو و میراژ مقایســه کنید که همین حالا 
بــالای 6۰۰ میلیون تومــان در مدل های چهار 
پنج سال گذشته شــان قیمت دارد و در صورت 
ورود مدل صفرکیلومتر آنها، قیمتشان مطمئنا 
از یک میلیارد فراتر خواهد بود. فاصله قیمت ها 
آن قدر زیاد است که ما باور نمی کنیم این حرف 
را رئیس پلیس راهور گفته باشــد. به هرحال ما 
هم از خدایمان است که قیمت خودرو کم باشد و 
کیفیت بالا برود اما این گونه اظهار نظرها  موجب 

سوء تفاهم در افکار عمومی مي شود.
رفتــه بودم چــراغ برق و کوچــه زغالی ها  2  
لاستیک ماشــین بگیرم، پس از نقره داغ شدن 
و با کمری خمیده ، برای بازگشــت از گوگل مپ 
استفاده کردم که در آن صدای یک خانم با جدیت 
از من مي خواســت که بپیچم در خیابان شهید 
نصراللهی. خب پیچیدم و محله باحالی بود )بالای 
امامــزاده یحیی( اما به شــدت کوچه های تنگی 
داشت. کار به جایی رسید که در گذر از یک معبر، 
یک کودک دبستانی زنگ در خانه شان را زده بود 

و منتظر بازشدن در بود و در همان فاصله با اعتماد 
به نفس به من فرمان داد تا از آن معبر تنگ عبور 
کنم. نشان به آن نشــان که جفتمان به هم گیر 
کردیم و راه پس و پیش نداشتیم! خدا را شکر که 
بالاخره در خانه شان باز شد و افتاد داخل خانه و 

من توانستم مسیر را ادامه بدهم! 

معاونت ســینمایی بالاخره متوجه شــد  3
چهلمین ســالگرد برپایی جشــنواره فیلم فجر 
باید به شکل باشــکوه تری برگزار شود و به جای 
کم کردن و محدود کردن و حرکات ســلبی )که 
مي دانم هم ساده تر اســت و هم انعکاسش بهتر 
است و هم در مجموع خیلی حال مي دهد!( باید به 
سمت اقدامات ایجابی رفت و در نهایت جشنواره 
فیلم به برج میلاد برگردانده شــد تا فرصت برای 
حرکات احتمالی در بزرگداشــت چهلمین دوره 

بیشتر در اختیار باشد. 

مدام مي گویند آمار بالای امیکرون در اروپا  4
و آمریکا به خاطر واکســن نزده هاست. راستش 
همان قدر کــه بدبینی به پیشــرفت های علمی 
اعصابم را در هــم مي ریزد این سرســپردگی به 
علم به خصوص منســوجات صنعتی شده علمی 
کلافه ام مي کند. نتیجه شــیوع ترســناک کرونا 
این اســت که واکســن های موجود توان مقابله 
با امیکرون را ندارند. به خصــوص فایزر و مدرنا. 
اما این چیزی نیســت که به شکل رسمی به یک 
ترند رسانه ای بدل شود. از ســویی تقریبا میزان 
تلفات کرونا در میان ورزشــکاران حرفه ای فعال 
چیزی نزدیک به صفر بوده است )طبیعی است كه 
ورزشکاران بازنشسته که شیوه زندگانی شان دیگر 
بر مبنای فعالیت بدنی نیســت، استثنا هستند( 
اما عجیب اســت که به تاثیر آشکار فعالیت بدنی 
روزانه و ورزش در کاهش ضریب خطر کرونا کسی 
اشاره ای نمی کند. فوتبالیست های ما در اردوها و 

سفرها و معاشرت ها مدام در معرض مبتلا شدن 
هستند اما فعالیت مداوم بدنی آنها موجب مي شود 
که حتی در صورت ابتلا به شــکلی ساده و سبک 
بیماری را عرض چندروز رد کنند و اکثریت قریب 
به اتفاق آنها هرگز سروکارشــان به بیمارستان 

هم نمی افتد. 

قبلا نوشته بودم که به نظرم به رغم زیبایی  5
گل مهدی طارمی به چلسی ، این حق لاملاست 
که برنده جایزه پوشــکاش شــود. به خاطر گل 
رابونای زیبایی که در بازی تاتنهام و آرســنال به 
ثمر رساند. با این وجود علاقه طرفداران به طارمی 
موجب شــد تا امتیاز کلی گل طارمی به شــکل 
جالبی بالا رود و در نهایت با اعلام ضریب انتخاب 
کارشناسان که با اختلافی جدی به نفع لاملا بود 
در نهایت گل بازیکن آرژانتینی فقط با یک امتیاز 
بیشتر از طارمی برنده عنوان بهترین گل سال شد.

 واگویه های انتظار
شیدا از آن شدم که نگارم چو ماه نو

ابرو نمود و
جلوه گری کرد و رو ببست...

 دستور زبان عشق
آغوش من و عشق تو و لحظه ی دیدار

رویای قشنگی ست 
حافظو اما شدنی نیست!   محمدعلی بهمنی  

بهــار ۱۳66 خودمــان را بــرای کنکــور آماده 
می کردیم. پاتوق های متغیر داشــتیم. حسینیه 
ارشــاد، ضلع شــمالی و انتهایی پارک ســاعی و 
کتابخانه پارک شهر.حسینیه ارشاد و پارک ساعی 
را با اسماعیل و سعید و سیامک همراه بودم و  در 
رفت و آمد به پارک شــهر با شــهرام. شهرام بچه 
خزانه بخارایی بود امــا از آنجا می کوبید و می آمد 
به مدرسه اندیشــه در عباس آباد. همیشه کت و 
شــلوار و کفش مردانه می پوشــید و کیف شبیه 
سامسونت دســتش بود. در لباس پوشیدن قرتی 
بازی  های مرسوم بچه های اندیشه را لحاظ نمی کرد 
و از مســخره کردن آنها هم ابایی نداشت.مســیر 
را با اتوبوس می آمد و بعدها یک موتورســیکلت 
داشت. سال چهارم دبیرستان با هم پشت یک میز 
می نشستیم.شــهرام مذهبی بود. از یک خانواده 
سنتی و به شکلی عجیب ضد حکومت! اما یک سال 
بعد وقتی رفت دانشــگاه نفت آبادان تا مهندسی 
نفت بخواند نگاهش به ماجرا تغییر کرد و در بهار  
۱۳6۷  داوطلبانه رفت خط مقدم و  سه ماه پایان 
جنــگ را در جزیره مجنون بود. در ســخت ترین 
دوره جنگ برای ایرانیان. دوره عقب نشــینی ها و 
تلفات. وقتی همان پاییز 6۷ دیدمش هنوز اثرات 
آن چندماه بر روحیه و ذهنش ســنگینی می کرد 
و نمی توانســت بفهمد که پس چرا در شهر چنین 
شرایطی حاکم است. نمی توانست.....بگذریم. در 
درس خواندن هایمان در کتابخانه پارک شــهر و 
در همراهی شهرام  پایم به مســجد با صفایی که 

در ضلع غربی پارک شــهر و در خیابان حافظ قرار 
داشت باز شد و شدم یک طرفدار نماز اول وقت. در 
خانه مادرم ماجرا را پذیرفــت. به هرحال در اقوام 
مادری ام مذهبی بودن کاملا رایج بود، هرچند او 
و بیشــتر خواهرهایش مذهبی نبودند. مشکل اما 
در منزل پدرم رخ می داد. چه کســی می توانست 
جرات کند و این موضوع را با پدرم در میان بگذارد؟  
اینجا یک عملیات مخفی شروع شده بود. نمازهایم 
را مخفیانه و در اتاق می خواندم و با مهری که همه 
جا با خودم داشتم. نمی توانستم حدس بزنم پدرم 
اگر مرا در این حال می دید چه می گفت! کما این که 
حتی در بحث های عقیدتی تحمل نگاه مذهبی مرا 
نداشت و معمولا کار به دعوا می کشید. آن سال ها 
خوی استبدادی پدرم و تندخویی اش ابعاد عجیبی 
پیدا کرده بودند و خب در ســن ۱6 و ۱۷ سالگی 
جرات مقابله با او را به شــکل آشکار نداشتم. یادم 
هســت کتابی پیدا کرده بودم حاوی چند مقاله از 
ماکس پلانک که خب از فیزیکدان های به شدت 
خداپرست و مذهبی بوده )برعکس مثلا اینشتین( 
و در بحث هایم با پدرم به نقطــه نظرهای پلانک 

استناد می کردم و پدرم را عصبانی!  
خب آن تب و تاب و آن حال خوش کم کم از سرم 
افتاد. پدرم هم هیچوقت متوجه آن چند ماه نشد.

صفای مذهبی عنصری بســیار جذاب و غیرقابل 
مقاومت است. یادم اســت چند ماه پیش در یک 
برنامه تلویزیونی میزبان یک خانم مکزیکی بودم 
که در مکزیکوسیتی جذب اخلاقیات یک ایرانی 

شــده بود و با او ازدواج کرده  و حالا مسلمان شده 
بود و در ایران زندگی می کــرد . می گفت بهترین 
تبلیغ برای مسلمان شــدن و شیعه شدن، حضور 
آدم های خوب است.نمونه های مجسم از آدم های 
عمیق و اندیشــمند و مهربان که خب به فارسی 
می شــود باصفا. بارها شــده که در بازار تهران و 
یا در محله های ســنتی این جور آدم های مشتی 
را پیدا کرده ام و از معاشــرت با آنها لذت برده ام. 
آدم های اهل مدارا، گذشت و مهربانی.  اما مشکل 
اینجاست که بخشــی از طبقه مذهبی ما اعتقاد 
چندانی به »صفا« ندارند. تندخو هستند، سختگیر 
هستند، بدون گذشت هستند، مدام در حال خرج 
کردن از خشاب خشم انقلابی اند و خشاب صفا را 
دســت نخورده رها کرده اند. می خواهند از همه 
امکاناتی که قوانین جمهوری اســلامی برای آنها 
فراهم کرده استفاده کنند. بی گذشت! خب برای 
همین اســت که در جامعه چنین انشقاقی پیش 
می آید. برای همین اســت که بسیاری از اعضای 
طبقات غیرمذهبی با دیدن راه و رسم این بخش 
از مذهبیــون،  نکته دلگرم کننــده چندانی برای 
پیروی از ســبک زندگی آنها و نــوع تربیتی که 
برای  فرزندانشان اعمال می کنند پیدا نمی کنند. 
برعکس، طبقه با صفــای مذهبی می توانند مثل 
مغناطیس هر جنبنده ای را به ســمت خود جلب 

کنند.   
چقدر طولانی شــد.بقیه ماجــرا را بگذاریم برای 

شنبه. 

هربار که به اشــتباه دو دکمه شــیفت و دیلیت را 
فشــار می دهم و فایلی/فولدری را به اشتباه راهی 
جهان نیســتی می کنم، حس تلخ و ســنگین از 
دست دادگی سراغم می آید. ابتدا در حالی که دست 
را بر روی دهان گذاشــته ام، جیغی خفه می کشم 
و فریاد می زنم: »نه!« البته اگــر نگویم: »...« بعد 
شــروع می کنم به فشــردن بی فایده دکمه های 
کنترل Z. کنترل زد بی عرضــه نمی تواند مرده  ام 
را زنده کند. نمی تواند آن محبوب رفته را به خانه 
برگرداند. اول همه چیــز را انکار می کنم. به خودم 
می گویم حقیقت نــدارد. زل می زنم به جای خالی 
ســابقش که حالا با فولدر دیگری پر شده. کم کم 
دست از انکار بر  می دارم و با واقعیت روبه رو می شوم. 
قبول می کنم که فولدر موزیــک عزیزم- که برای 

کشف تک تکشــان روزها چرخیده و تلاش کرده 
بودم- برای همیشه رفته. ترکیب »برای همیشه« 
از عجیب ترین ترکیب های دنیاســت. شنیدنش 
آدم را یک جوری می کند. چه جوری؟ قطعاً از جور 

دلپذیری حرف نمی زنم.
وقتی نیســتی اش را باور کردم شــروع می کنم به 
مرور خاطرات. ســعی می کنم حافظه تصویری ام 
را روشن کنم و ببینم در دل آن فولدر چه ها بود و 
دقیقاً چه چیزهایی را از دست داده ام؟ نکند یکی 
از آن ترک های مطلوب اعتیادآوری که باید روزانه 
۱۷ بار بــدون توقف به آن گوش می ســپردم را از 
دست داده باشم؟ ترانه ای برای شروع روز، ترانه ای 
برای آب دادن به گلدان ها، ترانه ای برای نوشــتن 
متنی خنده دار، ترانه ای برای نوشــتن یادداشتی 

که خواننده را احساساتی کند و گلویش را بلرزاند، 
ترانه ای برای ورزش و بالا و پایین پریدن، ترانه ای 
برای فرار از کثافت های حقیقی روز، ترانه ای برای 
ریز کردن سیر و ریحان، ترانه ای برای رد شدن از 
تونل، ترانه ای برای وقت گذرانی با دوستان قدیمی، 
ترانه ای برای قدم زدن در برف، ترانه ای برای فرار از 

شنیدن هیاهوی آدم ها...
زندگی پر است از، از دســت دادگی. دنیا پر است از 
جیغ های خفه ای که از پشت دست های روی دهان 
گذاشته بیرون می آید. دنیا پر است از مردمانی ناباور 
که می خواهند حقیقتِ نیســتی را انکار کنند. اما 
همه این ها تقصیر دکمه ای است که کار نمی کند. 
دکمه کنترل زِدی فرضی که هنوز نتوانسته هیچ 

رفته ای را به دنیایمان بازگرداند.

  ستون فقرات             آنالی اکبری

ايندکمهکارنمیکند

                      بحارالانوار)ط-بیروت( ج51 ص109
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مردمانباصفایشهرمن
در این روایت ها آد م های مهم وجود ندارند اما اتفاقات مهمی ممکن است روی بدهند
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 ســیدمحمدرضا دادگستر| امروزه 
کمتر خودرویی در بازارهای بین المللی 
پیــدا می شــود کــه سیســتم تهویه 
اتوماتیک جزو آپشن های استانداردش 
نباشد. با این حال شرایط در بازار ایران 
به آن اندازه ایده آل نیســت و بیشــتر 
خودروها همان سیســتم تهویه دستی 
قدیمی را دارند کــه هیچ وقت بازدهی 
مطلوبی، چه در فصول گــرم و چه در 
فصول ســرد، ندارند. خودروســازان 
داخلی در چند ســال اخیــر برخی از 
خودروهایشان را ســرانجام به سیستم 
تهویه اتومات مجهز کرده اند. در ادامه 
به ســراغ ارزان ترین خودروهای بازار 
با تهویــه اتومات رفته ایــم که اگرچه 
هنوز خبــری از سیســتم های دوآل و 
یونیزه کردن هوا در آنها نیست اما وقتی 
در کابین شــان می نشــینید تفاوت را 

کاملًا حس می کنید.
 شاهین G )350 میلیون(

پرچمدار خودروهای ســایپا که امروزه 
جایــگاه خوبــی در بازار ســدان های 
کلاس C پیدا کرده، در نسخه گیربکس 
دستی هم به صورت استاندارد مجهز به 
سیستم تهویه اتوماتیک است. مالکان 
شاهین معمولًا از قدرت تهویه آن حتی 

در ســرعت های بالا نیز اعلام رضایت 
کرده اند. عامل دیگری که باعث می شود 
شــاهین در زمســتان خودروی قابل 
اطمینانی به نظر برسد، در فرم طراحی 
بدنه و کیفیت مونتاژ خوب آن است که 
هوای گرم را فراری نمی دهد. پیشرانه 
1.5 لیتری توربوی شــاهین قادر است 
110 اسب بخار نیرو و 165 نیوتن متر 
گشتاور تولید کند. ســانروف، صفحه 
نمایشــگر 7 اینچی، استارت دکمه ای، 
سنســور عقب و سنســور جلو از دیگر 
آپشن های این خودروی داخلی هستند.

  سورن پلاس )312 میلیون(
اگرچه نسخه بهبودیافته سمند سورن 
نتوانســت به اندازه رانا پلاس در بازار 
بگیرد  اما یکی از آپشــن های جذابش 

که خبری از آن در رانا پلاس نیســت 
را می توان سیســتم تهویــه اتومات به 
همراه دریچه تهویه عقب دانست. البته 
به جز سیستم تهویه عقب، تنها آپشن 
جالب سورن پلاس، کروز کنترل است 
و فقدان مواردی مثل استارت دکمه ای 
و صفحه نمایشــگر لمسی در آن جلب 
توجه می کنند. همچنین سورن پلاس 
 ELX نتوانسته بازار سوت و کور سورن
را بهبود ببخشــد و معمولًا خریداران 
ترجیح می دهند یا ســمند بخرند   یا با 
افزایش بودجه خود به سراغ دنا بروند. 
پیشــرانه 1.7 لیتری تنفــس طبیعی 
ســورن پلاس قادر اســت 115 اسب 
بخار نیــرو و 159 نیوتن متر گشــتاور 

تولید کند.

  پژو پارس سال )275 میلیون(
پژو پارس در حال حاضر با دو پیشرانه 
1.8 لیتری )در تیپ سال( و 1.6 لیتری 
)در تیپ LX( در بــازار قابل خریداری 
است. واقعیت آن است که ایران خودرو 
ترجیح داده با عرضه بیشتر آپشن های 
پارس همچــون دوربین عقــب، ترمز 
عقب دیسکی، صفحه نمایشگر لمسی 
و اتوفلاشر، خریداران را به انتخاب تیپ 
LX تشــویق کند  اما هــر دو تیپ پژو 
پارس در داشتن سیستم تهویه اتومات 
با هم اشــتراک دارند. بازدهی پیشرانه 
پارس سال نســبت به پارس LX بدتر 
است و باید با مشــکل مصرف سوخت 
بالای آن نیز کنار بیایید  اما حســن آن 
نسبت به پارس LX در هماهنگی بهتر 
با گیربکس پنج ســرعته دســتی پژو 
اســت. پژو پارس در طول ســال های 
دراز حضــور خود در ایــران، در جلب 
نظر مشــتریان موفق بوده و هنوز هم 
مشتریان زیادی دارد. با این حال افت 
کیفیت محسوس آن در سال های اخیر 
هزینه های نگهداری اش را به شدت بالا 
برده است؛ هزینه هایی که وقتی کارکرد 
پژو پارس تــان از 100 هــزار کیلومتر 
بیشتر می شود، کمرشکن خواهند بود.

گاراژ

شانسی دوباره برای کراس اوور بایک؟
دیارخودرو بعد از دو سال بار دیگر مونتاژ بایک X25 را از سر گرفته و 

قیمت رسمی آن را اعلام کرده است، اما به نظر نمی رسد بار دیگر شانس 
با این خودرو یار باشد

 گروه خودرو| وقتی طراحی هیوندای آزرا مدل 2019 را 
با مدل 2021 آن  مقایسه می کنیم، می بینیم که دو سال 
در صنعت خودرو می تواند زمانی خیلی طولانی هم باشد 
که در آن می توان کارهای زیــادی انجام داد. در ایران هم 
این تغییــرات با افت و خیزهایی در بخــش مونتاژی بازار 
همراه بوده اســت. وقتی آخرین ســری از بایک X25 از 
کارخانه دیارخودرو در گلپایــگان بیرون آمد، پیش بینی 
نمی کردیم که این بازیکن شکست خورده مستطیل سبز 
صنعت خودروی ایران را بار دیگر ملاقات کنیم. این ظن با 
مونتاژ سوئیست DX3 به عنوان یکی از خودروهای جدید 
بازار در دیارخودرو تقویت شد. اما ترخیص قطعات بایک 
X25 از گمرک در ماه های اخیر باعث شده تا بار دیگر خط 
مونتاژ این کراس اوور کوچک چینی در ایران فعال شود. در 
روزهای اخیر دیارخودرو قیمت 580 میلیون تومانی برای 
مدل 1400 آن اعلام کرده تا بیش از هر زمان دیگری به 
ورود X25 به بازار مطمئن باشیم. اما بازار در این دو سال 
غیبت X25 تغییراتی به خود دیده که ممکن است باعث 

دردسرهایی برای آن شوند.
اگر قرار است 580 میلیون تومان برای نسخه کراس اوور 
بایک سابرینا بپردازیم، به چه خودروهای دیگری می توان 
فکر کرد؟ شاید مهم ترین رقیب در این بازه قیمتی، ام وی ام 
X22 پرو باشد که با اختلاف نزدیک به 40 میلیون تومانی 

در بازار حضور دارد و مهم ترین نقطه قوتش نسبت به بایک 
X25، در طراحی به روز و مشابه محصولات روز هیوندای 
و آپشــن های متعددش اســت. اما ویژگی های فنی آن 
چندان دلچسب به نظر نمی رســند. مدیران خودرو یک 
پیشــرانه  یک لیتری توربو برای X22 پرو در نظر گرفته 
که خروجی اش به زحمت به 102 اســب بخار می رسد 
و با گیربکس CVT آن احتمالًا شــاهد شــتاب یک روز 
کاری هستیم! در مقابل بایک X25 از پیشرانه 1.5 لیتری 
میتسوبیشی نیرو می گیرد که قادر است 110 اسب بخار 
نیرو و 148 نیوتن متر گشتاور تولید کند که آن را از طریق 

گیربکس 4 سرعته اتومات به چرخ های جلو انتقال 
می دهد. هندلینگ بهتر نسبت به X22 پرو 

از دیگر مزیت های نماینده دیارخودرو 
است.

جک S3 با قیمت 620 میلیون 
تومانی که البته مدل 99 آن 
را با 15میلیون هزینه کمتر 
نیز می تــوان در بازار پیدا 
کرد، دیگــر رقیب بایک 
X25 محسوب می شود. 
ســطح آپشــن های دو 
خودرو خیلی شبیه به هم 

اســت و تفاوت های جزئی را شاهدیم. مثلًا بایک سنسور 
باران دارد که جک ندارد اما جک از سنسور اندازه گیری 
فشار باد تایرها بهره می برد که بایک فاقد آن است. نبود 
استارت دکمه ای و سیســتم ورود بدون کلید در هر دو 
خودرو نیز نقطه ضعفی است که کام تان را تلخ خواهد کرد. 
در حالی که دیارخودرو ترجیح داده برای X25 از سیستم 
 S3 تهویه دستی استفاده کند، سیستم تهویه اتومات جک
با تنظیم دیجیتال آن را یک امتیــاز جلو می اندازد. البته 
دیارخودرو این نقص را با قرار دادن 6 کیسه هوا در بایک 
X25 جبران کرده، در حالی که کرمان موتور بیشتر از 2 
کیسه هوا برای جک S3 در نظر نگرفته است. پیشرانه هر 

دو خودرو خروجی یکسانی دارد. 
به جز دو رقیب فــوق، خودروهای توقــف تولیدی مثل 
 X25 هم می توانند به عنوان رقبای بایک CS35 چانگان
مطرح شوند. فارغ از ویژگی های ظاهری و فنی، نقطه ضعف 
اصلی بایک X25 در خدمات پس از فروش و تامین قطعات 
آن است که دیارخودرو کارنامه درخشانی در این بخش 

ندارد.

کاهش آمار تولید رنو

آمار فروش گروه خودروسازی رنو در ســال ۲۰۲۱ حدود ۴.۵ درصد 
کاهش  نسبت به سال قبل را نشان می دهد که احتمالا به دلیل عواملی 
همچون ادامه   همه گیری کرونا و کمبودهای قطعات بوده اســت. به 
گزارش پدال، این خودروساز در سال گذشــته تعداد دو میلیون و 
۶9۶ هزار و ۴۰۱ خودرو به فروش رسانده است. ۶۲.۸ درصد، برابر با 
یك میلیون و ۶93 هزار و ۶۰9 دستگاه متعلق به برند رنو است و این 
امر حاکی از افت ۵.۲ درصدی فروش نسبت به یک سال پیش از آن 
اســت. نکته قابل توجه اینکه مدل های الکتریکی شده ای-تک رنو 
سهم 3۰ درصدی از میزان فروش شرکت در اروپا را به خود اختصاص 
داده اند. این در حالی است که سهم این مدل ها در سال ۲۰۲۰ برابر با ۱۷ 
درصد بوده است. داچیا هم عملکرد مثبتی داشته و با رشد فروش 3.۱ 
درصدی به فروش ۵3۷ هزار و 9۵ دستگاهی دست  یافته است. آلپاین 
هم رشدی قابل توجه داشته و فروش ۲۶۵9 دستگاهی این شرکت به 
معنی رشد ۷۴ درصدی است. فروش آلپاین A۱۱۰ در فرانسه و بریتانیا 
به ترتیب ۱۱۷ و 9۲ درصد افزایش یافته است. لادا هم رشد ۰.3 درصدی 

را ثبت کرده و به خانه 3۸۵ هزار و ۲۰۸ نفر راه یافته است.

معرفی نسل جدید فورد فیوژن

 پس از چندین نمایش غیر رســمی اما تقریبا کامل از نسل بعدی فورد موندئو، 
اولین رونمایی رســمی این اتومبیل در چین انجام خواهد شــد. با پایان تولید 
پنجمین نســل از این ســدان محبوب که در ایالات متحده با نام فورد فیوژن 
شناخته می شود، در سال 2020، فورد در مرکز طراحی جدید خود در شانگهای 
کار روی مدل جدید با نام فورد موندئو را آغاز کرد. با این حال هیچ صحبتی از 
عرضه این نسخه جدید در خارج از چین مطرح نشده است. به گزارش اتومبیل 
فارسی، طراحی فورد موندئو جدید کاملا تهاجمی به نظر می رسد با یک ظاهر 
جسورانه که اساسا براســاس نمای جلوی اووس پیاده ســازی شده است. این 
اتومبیل با وجود سقف کمی شیبدار، شــکل یک سدان نسبتاً سنتی را به خود 
گرفته زیرا به نظر نمی رسد در صندوق عقب به شیشه متصل باشد و برف پاک کن 
عقب نیز برای آن در نظر گرفته نشده است. قوس چرخ ها و گلگیرهای جلویی 
ظاهری عضلانی را هنگام نگاه کردن از پهلو ایجاد می کنند. جالب ترین عنصر 
طراحی در عقب اتومبیل جفت چراغ های عقب است که طراحی آن الهام گرفته 
شده از موستانگ مک-ای است که دارای سه خط عمودی است. متاسفانه فورد 

اطلاعاتی از زیرکاپوت فورد موندئو ارائه نکرده است.

طرح پیش فروش جدید سایپا

شرایط جدید پیش فروش سایپا اعلام شد. این شرایط فروش از روز پنجشنبه 30 
دی ماه ساعت 7 صبح به مدت دو روز برقرار است. متقاضیانی که دارای پلاک 
انتظامی فعال یا فاقد گواهینامه رانندگی بوده و نسبت به ثبت نام اقدام نمایند 
ضمن كنسل تلقی شدن ثبت نام، تا 3 ســال امکان ثبت نام در بخشنامه های 
فروش در دو شرکت خودروسازی سایپا و ایران خودرو را نخواهند داشت. در 
این طرح خودروهای ذیل با این مبالغ علی الحساب عرضه می شوند: شاهین 
)171 میلیــون و 896 هزار تومان(، کوییــک اس )91 میلیون و 139 هزار 
تومان(، کوییک آر )87 میلیون و 847 هزار تومان(، کوییک )82 میلیون و 
919 هزار تومان(، ســاینا اس )83 میلیون و 789 هزار تومان( و وانت 151 

)73 میلیون و 450 هزار تومان(.

صادرات دو میلیون دستگاهی چین
انجمن خودروســازان چین اعلام کرده   به رغم کمبود عرضه تراشه در این صنعت 
و با وجود افزایش قیمت مواد خام، تولید و فروش خودروهای جدید در این کشــور 
طی سال 2021 افزایش یافته است. این یعنی معکوس کردن روند سه سال اخیر. 
به گزارش باما، با مجموع فروش ســالانه بیش از 3.5 میلیون دستگاه و رسیدن به 
سهم بازار 13.4 درصدی، خودروهای مربوط به کلاس انرژی های جدید موسوم به 
NEV که شامل خودروهای برقی، خودروهای هیبریدی پلاگین و خودروهای پیل 
سوختی می شود، یک نقطه عطف در تاریخ خودروسازی این کشور به حساب می آید. 
به گفته این انجمن، استراتژی خودروسازی این کشور از سیاست محور به بازارمحور 
تغییر کرده است. سال گذشــته صادرات خودروی چین به دلیل احیای بازارهای 
جهانی و بهبود فرایند رقابت پذیری برندهای چینی، عملکرد فوق العاده ای ثبت کرد. 
برای اولین بار در سال 2021 بود که حجم صادرات سالانه این کشور به بیش از دو 
میلیون دستگاه رسید. همچنین عملکرد ماهانه نیز برای چندین ماه متوالی رکورد 
زد. خودروسازان چینی سهم بازاری معادل 44 درصد را از بازار کشورشان در اختیار 

داشتند که نزدیک به بالاترین رقم تاریخ بوده است.

دندهمعکوس   

 نیش ترمز

 بازارچه

داشبورد    

در این روزهای سرد زمستانی، سیستم تهویه خودرو اهمیتی دوچندان دارد  اما برای 
داشتن خودرویی که پشت تان به بخاری پرقدرتش گرم باشد، چقدر باید هزینه کنید؟ پشتم گرمه!

قیمت شاسی بلندهای کارکرده ژاپنی )قیمت ها بر حسب تومان(قیمت محصولات چینی )قیمت ها بر حسب تومان(قیمت خودروهای روز)قیمت ها بر حسب تومان(قیمت گران ترین خودروهای تولید داخل   )قیمت ها بر حسب تومان(

حجم موتور مدل  قیمت ردیف

۵

۶

۷

حجم موتور مدل  قیمت ردیف

۵

۶

۷

حجم موتور مدل  قیمت ردیف

۵

۶

۷

حجم موتور مدل  قیمت ردیف

۵

۶

۷

۲۵۰ میلیون

۵۲۵ میلیون

۲3۵ میلیون

۱3۵ میلیون

۸۶۰ میلیون

۴۶۵ میلیون

۲۰۰۰

۲۰۰۰

۲۰۰۰

۱۱۰۰

۱۵۰۰

۱۵۰۰

 ام وی ام X33 مدل 9۱

چری تیگو ۵ مدل 9۵

ام وی ام ۵3۰ مدل 9۵

ام وی ام ۱۱۰ اس مدل 9۵

چری تیگو ۷ مدل 9۷

چری آریزو ۵ اتومات مدل 9۵

۱

۲

3

۴

۵

۶

۱

۲

3

۴

۵

۶

۱

۲

3

۴

۵

۶

۱

۲

3

۴

۵

۶

 ۶۷۵ میلیون

۵۵۰ میلیون

9۶۵ میلیون

۴۲۰ میلیون

۲۶۰ میلیون

۶۴۵ میلیون

 ۱.۲ میلیارد

۱.3 میلیارد

۱ میلیارد

۱.۱ میلیارد

۷۵۰ میلیون

9۱۰ میلیون

 مزدا 3 جدید مدل 9۰

مزدا ۲ مدل 9۱

مزدا 3 جدید مدل 9۷

بسترن B3۰ مدل 9۶

مزدا 3۲3 مدل ۸۶

هاوال H۲ مدل 9۷

 کیا اسپورتیج مدل ۲۰۱۵

کیا موهاوی شش سیلندر مدل ۲۰۱۱

هیوندای توسان مدل ۲۰۱۴

هیوندای سانتافه مدل ۲۰۱3

سانگ یانگ تیوولی مدل ۲۰۱۶

سانگ یانگ رکستون مدل ۲۰۱3

۲۰۰۰ 

۱۵۰۰

۲۰۰۰

۱۶۰۰

۱۶۰۰

۱۵۰۰

۲۴۰۰ 

3۴۰۰

۲۴۰۰

۲۴۰۰

۱۶۰۰

3۲۰۰

 لکسوس NX۲۰۰ مدل ۲۰۱۵

لکسوس RX3۵۰ مدل ۲۰۱۲

میتسوبیشی اوتلندر مدل ۲۰۱۴

تویوتا پرادو چهاردر مدل ۲۰۱۰

تویوتا راوفور مدل ۲۰۱۵

نیسان ایکس تریل مدل ۲۰۱۶

 ۲.۲ میلیارد

۲.3 میلیارد

۱.۲ میلیارد

۲.3 میلیارد

۱.۶ میلیارد

۱.۵ میلیارد

۲۰۰۰ 

3۵۰۰

۲۴۰۰

۲۷۰۰

۲۵۰۰

۲۵۰۰

100 اتومبیل برتر تاریخ )45(
نقطه آغاز پیدایش خودروهای اسپرت آسیایی را 

تویوتا 2000 جی تی می دانند. خودرویی که یکی از 
گران قیمت ترین کلاسیک های ژاپنی است و لقب جگوار 

ای-تایپ آسیایی را یدک می کشد

 در دهه 60 میلادی بود که ایده ساخت یک خودروي قدرتمند برای رقابت با 
محصولات آمریکایی در ذهن مدیران ژاپنی زده شد و از همین روی مدیران 
نیسان و یاماها نسخه ابتدایی یا همان پروتوتایپ خودرو را آماده کردند ولی بنا 
بر مشکلاتی نیسان از ادامه پروژه انصراف داد و یاماها که از عهده مخارج پروژه 
برنمی آمد، طرح را به تویوتا پیشنهاد داد تا ایده اولیه تویوتا 2000 جی تی زده 
شود. مدیران تویوتا به ســرعت پروژه را پذیرفته و خودروی مذکور   روی خط 
تولید شــرکت تویوتا قرار گرفت تا یک طرح کاملًا متفاوت با رویای مدیران 

نیسان و یاماها تولید شده باشد.
موتور اولیه که برای این محصول در نظر گرفته شده بود، یک موتور دو لیتری و 
چهار سیلندر بود که در دهه 60 روی لوکس ترین محصول تویوتا یعنی کراون 
نصب  شده بود. یاماها این موتور را تقویت کرده و با نصب دو میل سوپاپ در سر 
سیلندر و استفاده از سه کاربراتور قدرت 150 اسب بخاری به همراه دور موتور 
7 هزارتایی به آن آورد درحالی که در آن زمان شورولت کوروت بیش از 250 
اسب بخار قدرت داشت. در سال 1966 سرانجام تویوتا 2000 جی تی وارد بازار 
شد که توانست عنوان ســومی پرفروش ترین خودرو در داخل خود ژاپن را به 
خود اختصاص دهد و با شرکت در رقابت های ریسینگ نشان دهد که ماشینی 
قابل اعتماد اســت. تویوتا 2000 جی تی اولین خودروی ژاپنی مجهز به ترمز 
دیسکی با نیروی کمکی و دیفرانسیل لغزش محدود بود و نخستین محصول 

تویوتا بود که به سیستم فرمان راک اند پینیون مجهز شد. 

این خودرو حتی نظر کارول شلبی افســانه ای را نیز به سوی خود جلب کرد و 
نسخه های تقویت شده با همکاری شلبی در سال 1967 وارد بازار آمریکا شد 
و درنهایت توانست در رقابت های SCCA آمریکا به مقام چهارم فصل 1968 
دست پیدا کند که موفقیتی بســیار بزرگ برای یک گروه غیرآمریکایی بود. 
تویوتا 2000 جی تی یک رکورد جالب را نیز از خود برجای گذاشته است که 
در سال 1966 و در پیست یاتابه در 72 ساعت توانست 16 رکورد بین المللی 

را جابه جا کند. 
مهم ترین چالش پیش روی چشــم بادامی ها قیمت تویوتا 2000 جی تی بود 
که در ســال 1968 معادل 7 هزار و 230 دلار قیمت داشت درحالی که یک 
شورولت کوروت دارای برچســب قیمت 4 هزار و 663 دلاری و پورشه 911 
دارای برچســب قیمت 6 هزار و 190 دلاری بود تا قیمت آن مشکل اساسی 
برای مدیران تویوتا باشــد. از همین روی فروش این خودرو اصلًا آسان نبود 
و حتی این قیمت بالا نیز برای تویوتا ســودآور نبود زیرا دارای هزینه ساخت 

بسیار بالایی بود.
به هرحــال از تویوتا 2000 جی تی تنها 351 عدد ســاخته شــد تــا یکی از 
نایاب ترین محصولات اسپرت باشد و حتی چند سال قبل یکی از نمونه های آن 
به قیمت 2.1 میلیون دلار به فروش رســید تا عنوان گران قیمت ترین خودرو 
کلاسیک را روی دوش خود نیز بکشد. جالب است بدانید که هنوز تویوتا برای 

حفظ نمونه های 2000 جی تی، اقدام به تامین لوازم یدکی آنها می کند.
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لغو مصوبه تعیین کف قیمت بلیت هواپیما
سخنگوی سازمان هواپیمایی کشوری از لغو شدن مصوبه انجمن شرکت های 

هواپیمایی در خصوص تعیین کف نرخی بلیت هواپیما خبر داد. میراکبر رضوی، 
سخنگوی سازمان هواپیمایی کشوری گفت در روزهای اخیر انجمن شرکت های 

هواپیمایی با ابلاغ صورتجلسه ای به شرکت های هواپیمایی با تعیین کف نرخی، 
حداقل قیمت فروش بلیت در پروازهای داخلی را ۶۰۰ هزار تومان اعلام کرده بود. 

همه شرکت های هواپیمایی موظف هستند ضمن حذف کف نرخی از قیمت بلیت 
و اعلام مراتب به تمامی کانال های فروش و  توزیع خود، بلیت پروازهای داخلی را 

حداکثر تا سقف نرخی تعیین شده به تفکیک مسیرهای پروازی که در تارنمای انجمن 
شرکت های هواپیمایی جهت اطلاع عموم منتشر شده است، به فروش برسانند. 

کاهش ارتفاع شاخص بورس
شاخص کل بازار بورس روز سه شنبه با ۳۰ هزار و ۵۳۴ واحد 

کاهش، در ارتفاع یک  میلیون و ۲۷۵ هزار واحدی قرار گرفت. 
در معادلات این روز بیش از پنج میلیارد و ۳۸۰ میلیون سهم و 
اوراق بهادار به ارزش ۲۸ هزار و ۵۱۶ میلیارد ریال داد و ستد 

شد. بانک پاسارگاد، شرکت سرمایه گذاری نیرو، معادن منگنز 
ایران و تامین سرمایه نوین واحد تاثیر مثبت بر شاخص بورس 

داشتند. در مقابل، فولاد مبارکه، صنایع پتروشیمی خلیج فارس، 
معدنی و صنعتی گل گهر، ملی صنایع مس ایران، معدنی و 

صنعتی چادرملو، شرکت سرمایه گذاری غدیر و پتروشیمی 
پردیس تاثیر منفی بر شاخص بورس گذاشتند.
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زار
ه 30 جزئیات جدید از حذف ضامن برای وام های خرد50

یاسر مرادی کارشناس امور بانکی در یک برنامه تلویزیونی گفت که 
دستور رئیس جمهور همه بانک های دولتی و نیمه دولتی در مرحله اول به 
افراد خوش حسابی که حقوق بگیر و مستمری بگیر هستند با اعتبارسنجی 

و بدون ضامن و یا با حداقل ضامن تسهیلات ۵۰ و ۱۰۰ میلیون تومانی 
پرداخت خواهند کرد. این دستور احتمالا از هفته آینده اجرایی خواهد 

شد. در نشست رئیس جمهور با مدیران عامل بانک ها مصوب شده بود تا 
پرداخت تسهیلات خرد به مردم با اعتبارسنجی جایگزین اخذ وثیقه شود 
و علی بهادری جهرمی سخنگوی دولت نیز از تغییر نوع وثیقه  برای وام های 

زیر ۱۰۰ میلیون تومان خبر داده بود.

قیمت اجاره ویلا با چشم انداز برفی
با بارش برف استقبال از ویلاهایی با چشم انداز برفی افزایش پیدا کرده 

است. برخی از افرادی که در مناطق فشم، میگون، لواسان و... ویلای 
شخصی دارند از بارش برف استفاده کرده و ویلای خود را برای اجاره 

روزانه آگهی کرده اند. دسترسی ساده به پیست اسکی شمشک را 
به عنوان یکی از امتیازات عنوان شده. اجاره بهای روزانه ویلاهای این 
مناطق ارقام متفاوتی است. اما این ارقام از حداقل حدود ۷۰۰ هزار 

تومان شروع می شود و به روزی سه میلیون تومان هم می رسد. ویلاهای 
کوچک تر ارزان تر هستند اما ویلاهای خاص مانند کلبه های چوبی و 
ویلاهای بزرگ و مجهز به امکانات مختلف و لوکس گران تر هستند.

شرط استفاده از تخفیف قبض برق
طبق تعرفه های جدید وزارت نیرو، تغییراتی در زمینه محاسبه قبوض 

کم مصرف ها خواهیم داشت؛ کسانی که مصرف برقشان ۵۰ درصد 
الگوی مصرفی هر منطقه باشد یا تحت پوشش کمیته امداد یا سازمان 

بهزیستی باشند، تعرفه برق آن ها رایگان محاسبه می شود. یاقوتی، 
مدیرکل مدیریت مصرف و امور مشترکان توانیر گفته، تعداد 

مشترکانی که مشمول بخشودگی و یا تخفیف برق امید شدند از تاریخ 
۹۹/۸/۱ تا پایان تیرماه نزدیک به ۹ میلیون و ۹۱۰ هزار مشترک 
بودند که این میزان نسبت به کل مشترکان خانگی یک سوم است. 

بر اساس این طرح مشترکان برق به تناسب مشارکت در آن مزایای 
تشویقی شامل تخفیف تا صد درصد تعرفه برق بهره مند می شوند.

    بر اســاس مســتندات ارائه شده از ســوی وزیر راه و 
شهرســازی دولت دهم، تــا انتهای این دولــت در تاریخ 
29مردادماه ســال 1392، از 4.3 میلیــون واحد در نظر 
گرفته شده پروژه عظیم مسکن مهر، 2 میلیون و 120 هزار 
در روستاهای کشور واقع شده است. بر این اساس تا تاریخ 
مذکور یک میلیون و 600 هــزار واحد از 2 میلیون و120 
هزار مسکن روستایی به طور 100 درصد به اتمام رسیده 
و 520 هزار واحد دیگر نیز تنها به تامین مالی نیاز داشت. 
ساخت و تکمیل 860 هزار واحد مسکونی معادل 20 درصد 
از کل واحدهای مســکن مهر به دولت یازدهم و دوازدهم 
واگذار شد. از 240 هزار و 73 واحد مســکونی باقیمانده 
پروژه مســکن مهر، 48.6 درصد در شــهرهای بالای 25 
هزار نفر، 42.5 درصد در شــهرهای جدید و 9.4 درصد از 
واحدهای باقیمانده نیز در شهرهای کمتر از 25 هزار نفر 

واقع هستند.
   سه شنبه بازار سرمایه در حالی روزی کاملا قرمزپوش 
را به ثبت رساند که رکورد ســه ماهه خروج پول از بورس 
شکســته شــد. در این روزخروج پول در بازار سرمایه به 
نوزدهمین روز متوالی رســید و در پایــان معاملات 700 
میلیارد تومان پول حقیقی از بورس خارج شد که بیشترین 

رقم در سه ماه گذشته است. 
   براســاس آمارهای رســمی، ســرانه مصرف شیر در 
ســال 99، بالغ بر 86 لیتر بوده اســت این در حالی است 
که ثروتمندان شــش برابــر بیشــتر از پایین ترین دهک 
شــیر مصرف می کند. مطالعات مرکز آمار در مورد میزان 
هزینه  های خانوار برای مصرف دو نوع شــیر پاستوریزه و 
معمولی نشان می دهد که نســبت هزینه شیر یک خانوار 
دهک دهم به هزینه این کالا برای خانــوار دهک اول در 
مناطق شهری حدود شش برابر اســت این رقم برای یک 

خانوار روستایی به طور متوسط 9 برابر است.
   روابط عمومی اتحادیه تاکســیرانی های شهری کشور 
از واریز ما به التفاوت ریالی ســهمیه اعتباری سوخت مهر 
ماه 1400، چهارصد و پنجاه و نه هزار تاکســی اینترنتی 
مشمول دریافت ســهمیه اعتباری از روز 28 دی ماه خبر 
داد. اعتبار فوق در کلیه کارت های بانکی رانندگان شــارژ 
می شود و آنها صرفا در زمان سوختگیری می توانند از هر 
یک از کارت های بانکی خود، به منظــور پرداخت هزینه 

سوخت در جایگاه استفاده نمایند.
   در پایان معاملات روز سه شنبه بازار سهام، ارزش سهام 
عدالت در مقایسه با روز گذشته، 2.9درصد کاهش یافت و 
ارزش سهام عدالت 532هزار تومانی، یک میلیون تومانی 
و 492هزار تومانی ســهام عدالت به ترتیب به 11 میلیون 
و 480هــزار تومان، 21 میلیون و 629هــزار تومان و 10 
میلیون و 647هزار تومان رسید. با احتساب این موضوع، 
ارزش 60درصد قابل فروش سبد 532هزار تومانی سهام 

عدالت به شش میلیون و 888هزار تومان رسیده است.
   آن طور که از گزارش ها پیداست، جلسه اخیر شورای 
عالی کار برخلاف روال گذشــته، این گونه بوده که اعضای 
شورا مصاحبه ای با رســانه ها نداشته باشند. تاکنون شش 
جلسه کمیته دســتمزد برگزار و نمایندگان کارفرمایی و 
کارگری منعی در بیان جزئیات و مفاد جلسه و تصمیمات 
گرفته شده نداشتند. در هفتمین جلسه کمیته دستمزد، 
جدولی از اقلام خوراکی سبد معیشت خانوارهای کارگری 
ارائه شــده اســت. پیش از این، معاون رفــاه وزیر کار در 
اظهارنظری در رســانه ملی، خط فقر کشور را چهار تا 4.5 
میلیون تومان و تهران را پنج میلیــون تومان اعلام کرده 
بود. پیش از این مرکز  آمار ایران، رقم هزینه ماهانه ســبد 

معیشت خانوار را 11 میلیون تومان اعلام کرده بود. 

  نبض بازار

جدیدترین به روزرسانی ارزش سهام عدالت 

براساس آمارهای رسمی، سرانه 
مصرف شیر در سال ۹۹، بالغ بر 
۸۶ لیتر بوده. این در حالی است 
که ثروتمندان شش برابر بیشتر 

از پایین ترین دهک، شیر مصرف 
می کنند

امسال تمام کارگران کشور حتی کسانی که به هر دلیلی شغل 
خود را از دست داده اند، کارگران آزمایشی، ساعتی، نیمه وقت 
و فصلی مشمول دریافت عیدی هستند و باید بین پنج میلیون 
و 310 هزار تومان تا هفت میلیون و 966 هزار تومان عیدی 
بگیرند. کارفرما موظف اســت براســاس قوانین این مبلغ را 

به حساب آنها واریز کند.
۱    مبنای پرداخت عیدی کارگــران در صورتی که یک 
سال کامل در محل کار خود سابقه پرداخت حق بیمه داشته 
باشند، معادل دو ماه حقوق پایه تا سقف هفت میلیون و 966 
هزار و 485 تومان خواهد بود. همچنین کف عیدی کارگران 

هم پنج میلیون و 310 هزار و 990 تومان است.
۲    کارگران خارج شده از شغل که مدتی را در شغلی کار 
کرده اند و بعد به دلایلی آن را ترک کرده اند، به مدت ماه های 
کارکرد عیدی می گیرند. کارگرانی هســتند که خواســته 
یا ناخواســته و به دلایل مختلف همچــون بحران اقتصادی 
کارفرما، عدم نیاز و... شغل خود را از دست داده اند و همچنین 
برخی از کارگران بازنشسته شده اند که با توجه به تاکید قانون 
کار این دسته از افراد نیز مستحق دریافت عیدی پایان سال 
هستند. این دسته از افراد به نسبت مدت کارکردشان، عیدی 
و پاداش ســالانه را دریافت می کنند؛ به عنوان مثال کارگری 
که پس از چهار ماه کار کردن، بیکار شده باید به تناسب همان 
چهار ماه کارکــرد، عیدی دریافت کنــد و کارفرما مکلف به 

پرداخت این مبلغ است.
۳    مزد و مزایای کارگرانی که به صــورت نیمه وقت و یا 
کمتر از ساعات قانونی تعیین شــده به کار اشتغال دارند، به 

نسبت ساعات کار انجام یافته محاسبه و پرداخت می شود.
۴    در مورد کارگران ساعتی که حقوق ماهانه ثابت نداشته 
و دســتمزد آنان در ماه متغیر اســت، برای محاسبه عیدی 
و پاداش، میانگین حقوق ســه ماه آخر خدمــت آنها مبنای 

محاسبه قرار می گیرد.
۵    مبلغ پرداختی بابــت عیدی و پاداش بــه کارگران 
کارگاه های فصلی مشــمول قانون کار و همچنین کارگران 
سایر کارگاه های مشمول که کمتر از یک سال در کارگاه کار 
کردند، باید بر مأخذ 60 روز و به نســبت ایام کارکردشان در 

سال محاسبه شود.
۶    برخی از کارگران به صورت آزمایشــی به کار گرفته 
می شوند که آنها هم از قانون کار و عیدی مستثنا نیستند. البته 
در شرایطی که مدت دوره آزمایشی در قرارداد کار مشخص 
شود؛ چنانچه رابطه کاری از جانب کارفرما قطع شود او ملزم 
به پرداخت کلیه حقوق دوره آزمایشی است و چنانچه قطع 
رابطه کاری از سوی کارگر باشد، کارگر مستحق دریافت تمام 
حقوق و مزایا به میزان مدت انجام کار است. بنابراین مطابق با 
قانون کار، این دسته از افراد نیز مشمول دریافت کلیه حقوق 
و مزایای قانونی از جمله عیدی و پاداش پایان سال می شوند.

۷    مدت مرخصی استعلاجی که به تأیید سازمان تأمین 
اجتماعی رســیده باشد جزو ســوابق کار کارگران محسوب 
می شود، بنابراین روزهای مذکور مشمول پرداخت مزایایی از 
قبیل حق اولاد، حق بن، سنوات خدمت، مرخصی استحقاقی 
و عیدی و پاداش ســالانه خواهد بود که باید توسط کارفرما 

پرداخت شود.

   اقتصاد کار

هفت نکته در مورد عیدی امسال کارگران

حمله 51درصد می توانــد کابوس ســرمایه گذاران ارز 
دیجیتال باشــد. به طور کلی ســرمایه گذاری در چنین 
بازاری هزار و یک ریســک دارد که یکی از آنها به حمله 
51درصد معروف شده. ماجرا از این قرار است که اگر یک 
شخص یا نهادی بتواند 51درصد از بازار یک ارز دیجیتال 
را بخرد، به راحتی می تواند کل بازار را از آن خود کند. اگر 
فکر می کنید چنین اتفاقی غیرممکن است، باید بگوییم تا 
به حال رمزارزهای زیادی دچار حمله 51درصد شده اند که 
از جمله معروف ترین آنها می توان به بیت کوین گلد اشاره 
کرد. این ارز دیجیتال که زمانــی در رتبه 26 بزرگترین 
رمزارزهای بازار بود، ســال 2018 مورد حمله 51درصد 
قرار گرفت و یک نفر توانست اکثریت را در بین صاحبان 
بیت کوین گلد پیدا کنــد و 18میلیون دلار کلاهبرداری 
کند. این رقم به پول ما حدود 430میلیارد تومان ارزش 
دارد. زن کش، ورج و موناکوین از دیگر نمونه هایی هستند 

که دچار حمله 51درصد شده اند. 

   حمله ۵۱درصد چطور اتفاق می افتد؟
ارزهای دیجیتال بر بستر یک شــبکه از کاربران مختلف 
بنا شده اند که به آن بلاکچین می گویند. برای اینکه یک 
تراکنش ارز دیجیتال انجام شود، باید اکثریت دستگاه های 
ماینر این تراکنش را تایید کنند. اگر یکی از این کاربران 
که اصطلاحا به آن نود می گوینــد، تراکنش را غیرمعتبر 
بداند، تراکنش انجام نخواهد شد. برای همین زمانی که 
51درصد از بازار یک ارز دیجیتال به دست یک نفر یا یک 

گروه می افتد، احتمال تراکنش غیرمعتبر بالا می رود. این 
گروه می تواند به دروغ بگوید ارزهای دیجیتال از یک کیف 
پول به کیف پول ما آمده. بــا این کار آنها می توانند بدون 
محدودیت ارزهای دیجیتــال را جابه جا کنند. در چنین 
شرایطی عملا شبکه ارز دیجیتال از هم می پاشد. حتی اگر 
کسانی که حمله 51درصد را ترتیب می دهند، نخواهند 
کل ارز دیجیتال را نابود کنند، باز هم ارزش آن به شدت 

افت خواهد کرد. چراکه احتمال خرابکاری بالا می رود.  

   کدام ارزهای دیجیتال ریسک بیشتری دارند؟
رمزارزهای بزرگ مثل بیت کوین که ارزش بازار آنها به یک 
تریلیون می رسد، عملا از حمله 51درصد در امان هستند. 
چراکه بعید است کسی بتواند بیش از نصف بیت کوین های 
موجود در دنیا را تصاحب کند. در طرف مقابل رمزارزهای 
گمنام که ارزش بازار پایینی دارنــد، کاملا در برابر حمله 
51درصد بی دفاع هســتند و احتمال فروپاشی شبکه ارز 
دیجیتال بسیار بالا اســت. برای مثال بازار بیت کوین گلد 
در زمان حمله 729میلیون دلار ارزش داشــت و در رتبه 
26 بزرگترین رمزارزها قرار گرفته بود اما در نهایت قربانی 
حمله 51درصد شد. در حال حاضر بیش از هزار و 600 ارز 
دیجیتال مختلف در دنیا داریم که پتانسیل حمله در آنها 
بسیار بالا است. برای همین فعالان بازار ارز دیجیتال توصیه 
می کنند به جز 15 رمزارز برتر سراغ ارزهای دیجیتال کمتر 
شناخته شده نروید. البته اگر از ما می شنوید، بهتر است کلا 

دور بازار ارزهای دیجیتال را خط قرمز بکشید. 

   ارز دیجیتال

چرا نباید سراغ ارزهای دیجیتال گمنام برویم؟
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29 میلیون تومان

20 میلیون و 490 هزار

19 میلیون و 800 هزار

33 میلیون و 950 هزار

30 میلیون و 840 هزار

16 میلیون و 890 هزار

18 میلیون و 100 هزار

27 میلیون و900 هزار

72 میلیون

23 میلیون و 400 هزار

قیمت انواع یخچال فریزر

الکترواستیل

جی پلاس

دوو

دوو

اسنوا

امرسان

دیپوینت

دیپوینت

سامسونگ

ایکس ویژن

ES23

K717T

0291SS

3133MW

2261GW

RH15D

DISCOVER

D5i

G26

TF540

1

2

3

4

5

6

7

8

9

10

قیمت پرفروش ترین اسپیکرهای بلوتوثی

شیائومی

انرجایزر

انکر

تسکو

تسکو

انکر

تسکو

جی بی ال

جی بی ال

شیائومی

Mini Compact 2

BTS104

A3108

TS2317

TS 2341

Flare 2 A3165

TS2385

Flip 5

Go 2

XMYX03YM

325 هزار

599 هزار

یک میلیون و 380 هزار

330 هزار

265 هزار

دو میلیون 

219 هزار

دو میلیون و 800 هزار

764 هزار

453 هزار

1

2

3

4

5

6

7

8

9

10

فروش 27 هزار و 780

31 هزار و 600

37 هزار و 760

هفت هزار و 565

دو هزار و 45

11 میلیون و 950

11 میلیون و 750 هزار 

شش میلیون و 580 هزار

سه میلیون و 680 هزار 

یک میلیون و 194 هزار  و 191

جدول قیمت طلا و ارز

دلار آمریکا

یورو

پوند انگلیس

درهم امارات

لیر ترکیه

سکه تمام جدید

سکه تمام قدیم

سکه نیم بهار 

سکه ربع بهار

گرم طلای 18عیار

خرید 27 هزار و 680

31 هزار و 450

37 هزار و 560

هفت هزار و 545

دو هزار و 25

11 میلیون و 770 هزار 

11 میلیون و 400 هزار

شش میلیون و 400 هزار

سه میلیون و 500 هزار

-

  گردشگری

مارکوپولو خسته است
مظنه تورهای خارجی به مقصد کشورهای نزدیک ایران

اگر بخواهید ســفر خارجــی بروید و همزمــان متحمل 
هزینه های چند 10 میلیونی نشوید، بهترین گزینه برای 
شما کشورهای اطراف هستند که هم هزینه رفت وآمد به 
آنها نسبتا مناسب است و هم گرفتن ویزا برای آنها سخت 
نیســت و نیاز به مواردی چون اثبات تمکن مالی ندارید. 
در ترکیه شهرهای آنتالیا و استانبول از محبوبیت زیادی 
برخوردارند و معمولا مسافران عازم این شهرها می شوند. 
اســتانبول تورهای ارزان تری داشــته و می توان با پنج 
میلیون تومان هم تورهایی به این شهر برای هفت شب و 
هشت روز پیدا کرد. اما اگر طرفدار ترکیه نباشید، گزینه 
به صرفه بعدی تفلیس اســت که قیمت ســه شب اقامت 

در این شــهر از چهار میلیون و 800 هزار تومان شــروع 
می شود. ارمنســتان هم با هفت میلیون برای چهار شب 
اقامت می تواند میزبان شما باشد. اغلب کسانی که به این 
کشور می روند در ایروان می مانند. اما این تورها براي سفر 
به کشورهای اطراف و شهرهای مشهور و پر مسافر منطقه 

چقدر پول می خواهند؟

   تور ایروان: بــرای تور هوایی از تهــران به ایروان در 
کشــور ارمنســتان، به مدت چهار روز هتل ســه ستاره 
Baxos Hotel اتاق دو تخته را هفت میلیون و 76 هزار 
تومان و یک تخته را هشــت میلیون و 253 هزار تومان 

قیمت گذاشــته اند. یک مورد دیگر هتل چهار ســتاره 
Aquatek اســت که اتاق دو تخته هفت میلیون و 780 
هزار تومان قیمت داشــته و اتاق یک تختــه 9 میلیون و 
556 هزار تومان آب می خورد. Ani Plaza هم یک چهار 
ســتاره دیگر اســت که قیمت اتاق دو تخته در آن هشت 
میلیون و 218 هزار تومان و اتــاق یک تخته 9 میلیون و 
 Ararat 340 هزار تومان گفته می شــود. تورهای هتل
Hotel Complex برای اتاق یک تخته هشت میلیون 
و 671 هزار تومان بوده و اتاق دو تخته را هشت میلیون و 
951 هزار تومان قیمت گذاشته. هتل پنج ستاره ای با نام 
The Alexander برای یک نفر 15 میلیون و 179 هزار 

تومان و برای اتاق دو تخته 16 میلیون و 136 هزار تومان 
نوشته شده است.

   تور تفلیس: برای تور دو طرف هوایــی از تهران به 
تفلیس در کشور گرجستان، برای اقامت سه شب در هتل 
سه ستاره Hotel Elegant با اتاق دو تخته مبلغ چهار 
میلیون و 800 هزار تومان و بــرای اتاق یک تخته مبلغ 
پنج میلیون و 500 هزار تومان را اعلام کرده اســت. که 
هتل چهار ستاره Astoria Tbilisi برای اتاق دو تخته با 
همین مدت اقامت مبلغ شش میلیون و 800 هزار تومان 
و برای اتاق یک تخته مبلغ 9 میلیون و 400 هزار تومان را 
تعیین کرده است. بیشتر هتل ها در این شهر چهارستاره 
هستند. برای اقامت سه شبه در هتل  Khokhobi و اگر 
بخواهید ساکن اتاق های دو تخته باشید، هزینه تور شش 
میلیون و 800 هزار و اتاق یک تختــه 9 میلیون و 400 

هزار تومان است. 

   تور آنتالیا: بزرگترین شــهر در سواحل مدیترانه ای 
غرب ترکیه آنتالیاست. برای تور دو طرف هوایی از مقصد 
تهران به آنتالیا به مدت شــش شــب هتل چهار ستاره 
Belkon Hotel برای اتاق دو تختــه مبلغ 9 میلیون و 
300 هزار تومان و برای اتاق یک تخته مبلغ 11 میلیون 

تومان را اعلام کرده است. 
که هتل پنج ســتاره Club Hotel Sera برای اتاق دو 
تخته مبلغ 11 میلیون و 900 هزار تومان و برای اتاق یک 
تخته مبلغ 16 میلیون تومان را تعیین کرده اســت. هتل 
Grand Park Lara اتاق دو تخته را 9 میلیون و 900 
هزار و اتاق یک تخته را 14 میلیــون و 400 هزار تومان 
 Sherwood گذاشته است. گران ترین تور مربوط به هتل
Exclusive Lara اســت که اتاق یک تخته در آن 20 
میلیون و 200 هزار و اتاق دو تخته 12 میلیون و 900 هزار 
 Adalya Elite Lara تومان است. مورد دیگر تور هتل
است که پنج ســتاره دارد و یک اتاق دو تخته در آن 11  

میلیون و 400 هزار و اتاق یــک تخته 18 میلیون و 600 
هزار تومان گفته می شود.

   تور اســتانبول:  یک ســایت فروش انواع تورهای 
گردشگری خارجی این هفته، برای تور دو طرف هوایی از 
تهران به مقصد استانبول برای اقامت هفت شب و هشت 
روز هتل سه ستاره Reydel برای اتاق دو تخته مبلغ پنج 
میلیون و 500 هزار تومان و برای اتــاق یک تخته مبلغ 
شــش میلیون و 900 هزار تومان اعلام کرده است. این 
 Hilton Maslak درحالی است که هتل پنج ســتاره
برای اتاق دو تخته مبلغ 13 میلیون و 800 هزار تومان و 
برای اتاق یک تخته مبلغ 25 میلیون و 700 هزار تومان را 
تعیین کرده اســت.  Gorur Hotelهم یک پنج ستاره 
دیگر است که هشت روز اقامت در اتاق دو تخته در آن 13 
میلیون و 800 هزار و اتاق یــک تخته 25 میلیون و 700 

هزار تومان در می آید.

  بازارگردي 

بهترین دستگاه های سه کاره با بودجه دو میلیون
مقایسه و بررسی آبمیوه گیری های کاربردی برای استفاده در خانه

گروه بازار |   برای خرید آبمیوه گیری برخی ترجیح  می دهند که به سراغ دستگاه های چندکاره بروند. این دستگاه ها نیاز شما به داشتن خردکن، آسیاب و مخلوط کن را برآورده می کند. 
وجود دو سرعت به شما این اجازه را می دهد که با توجه به موادی که قصد آب گرفتنش را دارید، سرعت را تنظیم کنید. اگر این آبمیوه گیری ها دارای دهانه بزرگی باشند، لازم نیست که 
سیب یا هر میوه دیگری را خرد و کوچک کنید. اگر دستگاه شما دارای پایه ضدلرزش باشد، تجربه استفاده آسان تری را خواهید داشت. بدنه ها در دو نوع استیل و پلاستیک هستند که 

با توجه به نیاز و سلیقه ای که دارید، انتخاب می شوند. 

۱   ویداس مدل 3613

آبمیوه گیری ویداس یــک محصول با موتور قدرتمند اســت. 
این آبمیوه گیری در حالت چهار کاره، دارای خرد کن، آســیاب، 
مخلوط کن شیشه پیرکس است و بخش بزرگی از نیازهای شما را 
در آشپزخانه حل و فصل می کند. بدنه  استیل، مخزن تفاله و تیغه 
استیل ضد زنگ دارد که باعث می شود در طولانی مدت آسیب 
نبیند. از دیگر مشخصات این محصول می توان به قابلیت تنظیم 
ســرعت به دو حالت، فن آوری ضد چکه، فیلترقابل شست وشو، 
قابلیت شست وشوی لوازم جانبی در ماشین ظرفشویی، دارای 
دهانه ضدزنگ و بدنه  یکپارچه اســتیل اشــاره کرد. موتور این 
دستگاه 1000 وات است. ســایز دهانه این دستگاه به گونه ای 
است که یک سیب کامل از آن رد می شود و با این حساب نیازی 
به خرد کردن میوه ها ندارید. پایه دستگاه ضدلرزش بوده و باعث 
می شود در پروســه گرفتن آب میوه به سختی نیفتید. وزن این 
دستگاه هفت کیلو و 800 گرم است. مخزن آبمیوه گیری دو لیتر 
و مخزن تفاله هم دو لیتر است. این دستگاه دو سرعته است که 
با توجه به میوه ای که می خواهید آب بگیرید می توانید سرعت 

مورد نظر خود را انتخاب کنید.
قیمت: یک میلیون و 905 هزار

آبمیوه گیری چهار کاره گوسونیک توان مصرفی 800 وات داشته 
و جنس بدنه از اســتیل ضد زنگ و پلاستیک ســاخته شده که 
نیاز شما را برای خرید دســتگاه های دیگر از جمله مخلوط کن و 
آسیاب و خردکن را برطرف می کند. این آبمیوه گیری دارای ولوم 
چرخشی است که امکان تنظیم ســرعت دلخواه در دو درجه در 
اختیار شما قرار می دهد. فیلتر دستگاه متحرک و تیغه ها از جنس 
استیل ضد زنگ ساخته شــده. از دیگر ویژگی های آبمیوه گیری 
گوسونیک می توان به سیستم ضدچکه، قفل ایمنی، دهانه بزرگ 
85 میلی متر برای ورود میوه ها بدون برش و سیستم حفاظت از 
گرما اشاره کرد. با این حساب شــما نیازی ندارید که نگران داغ 
کردن دستگاه شوید. جنس پارچ مخلوط کن شیشه ای و ضدخش 
است. برای بالا بردن امنیت دستگاه دارای سوئیچ ایمنی است که 
بدون قرار گرفتن پارچ یا آسیاب دستگاه کار نمی کند. دارای پایه 
ضد لغزش برای جلوگیری از لرزش زیاد دستگاه در حین کار کردن 
و مخزن تفاله دو لیتری است که برای آبگیری پیاپی مناسب به نظر 

می رسد. پارچ آبمیوه گیری گنجایش 1.1 لیتری دارد. 
قیمت: یک میلیون و 974 هزار

آبمیوه گیری پارس خزر از یک بدنه اصلی تشکیل  شده است که 
موتور دستگاه در آن قرار دارد. با اتصال متعلقات مربوطه می توان 
این بدنه را به آبمیوه گیری تبدیل کرد تا با تیغه های قدرتمندش 
آبمیوه طبیعی تهیه  کرده و تفاله میوه را در مخزن دیگری ذخیره 
کند. با نصب پارچ مخلوط کن روی بدنه می تــوان مواد غذایی 
مختلف را مخلوط یا میوه های مختلف مانند طالبی و هندوانه را 
آبگیری کرد. ظرفیت پارچ مخلوط کن در حدی است که می توان 
چهار تا پنج لیوان آبمیوه تهیه دید. علاوه بر این ها این دستگاه 
قابلیت آسیاب کردن مواد را هم دارد و انواع مغزها، زعفران و مواد 
غذایی سفت را می توان با آن خرد کرد. در حقیقت با دستگاهی 
سه کاره روبه رو هستیم. با پارچ مخلوط کن 1.5 لیتری این مدل 
قادر خواهید بود انواع نوشیدنی ها و سس ها از شیک ها گرفته تا 
مایونز را تهیه کنید. بدنه از جنس پلاستیک بوده و دهانه ورودی 
اجازه ورود یک سیب متوسط را می دهد. وزن این دستگاه شش 
کیلو و 300 گرم اســت. این گزینه هم پایه ضدلرزش دارد. این 

دستگاه دو سرعته است.
قیمت: یک میلیون و 839 هزار

VitaFruit ۳   گوسونیک مدل ۲724     پارس خزر مدل

    احتمالا، شاید، تا ببینیم چه می شود؟
قبل از هرچیزی لازم اســت به بررسی یک ابهام 
بزرگ در خبر بپردازیم؛ احتمالا فقط چشم های 
تیزبین و آدم های نکته ســنج متوجه نقش کلمه 
»رســمی« در اصل خبر نقل شده از قول علیرضا 
مقدســی، رئیس کل گمرک خواهند شد و بعد از 
خودشان می پرســند آیا این کلمه نشانه ای است 
برای اینکه از عنــوان ممنوعیت واردات به معنای 
واقعی کلمه اســتفاده نکنیــم و بپذیریم که تنها 
شرکت های رســمی از ثبت ســفارش و واردات 
گوشی های بالای 600 دلار منع می شوند؟ شاید! 
در صورتی که این مسئله واقعیت داشته باشد، رویه 
واردات مسافری این گوشــی ها و رجیستر کردن 
آنها در داخل کشــور همچنان انجام خواهد شد. 
درست مثل همین حالا که سهم زیادی از واردات 
گوشــی های بالای 600 دلار به صورت مسافری 

انجام می گیرد.
سال گذشته نمایندگان مجلس مصوبه ای داشتند 

که بر اساس آن عوارض واردات گوشی های بالای 
600 دلار از پنج درصد به 12درصد می رســید. 
این بند امســال به طــور کامــل از لایحه بودجه 
1401حذف شده است. البته که در خلال بررسی 
موشکافانه لایحه بودجه کسی به آن توجه نکرده 
بود و حالا که رئیس کل گمرک در نشست خبری 
خود به آن اشاره کرده تازه متوجه ماجرا شده ایم.

  سابقه اعلام ممنوعیت و محدودیت واردات
ســال گذشــته دولت تصمیم گرفــت واردات 
گوشــی های بالای 300 یــورو را ممنــوع کند. 
مخالفت هایی که از سوی وزیر ارتباطات و انجمن 
واردکننــدگان موبایل شــکل گرفــت، آنها را از 
تصمیم شــان منصرف کرد. به نظر می رسد آنچه 
دیروز رئیس کل گمــرک گفته ویرایش جدیدی 
از همان تصمیم است. تنها میزان ممنوعیت را به 
600 دلار افزایش داده اند و به شکلی هوشمندانه 

کلمه »واردات رسمی« را هم در آن جا داده اند. 

عنوان گوشی های بالای 600 دلار، از ابتدای سال 
گذشته روی زبان ها افتاد. فروردین امسال مهدی 
میراشــرفی رئیس کل وقت گمــرک اعلام کرد 
مجموع ارزش کالاهای وارداتی به کشور در سال 
99، حدود 38 میلیــارد و 400 میلیون دلار بوده 
است که در این میان »گوشی تلفن همراه« در کنار 
»ذرت«، »برنج«، »کنجاله« و »دانه های روغنی«، 
بیشــترین میزان واردات را به خــود اختصاص 
داده اند. بعد از آن سروکله کارشناسانی پیدا شد 
که از این وضعیت گلایه داشــتند. فردی به اسم 
اکبر سلطانی، با عنوان کارشــناس سامانه همتا 
به روزنامه کیهان گفته با وجود اینکه پیش بینی 
می شــد با افزایش قیمت ارز در سال 99، مصرف 
تلفن همراه کاهش پیدا کند اما در سال 99 حدود 
15.6 میلیون دستگاه به ارزش 2.9 میلیارد دلار 
)حدود 2.5 میلیــارد دلار از رویه تجاری و 400 
میلیون دلار از رویه مســافری( وارد کشور شد. او 
موضوع را با تکیه بر آمار و اعداد ادامه می دهد: با 

توجه به اینکه در سال 99 اقدامی برای محدودیت 
ورود گوشی های لوکس صورت نپذیرفت، حدود 
620 هزار گوشی بالای 600 دلار وارد کشور شد 
تا 670 میلیون دلار ارز از کشور خارج شود. این در 
حالی است که این منابع ارزی می توانست در سال 
جهش تولید، مواد اولیه صنایع کشــور را تامین 
کرده و تولید را رونق دهــد. همچنین نزدیک به 
600 میلیون دلار تنها بــرای واردات 600 هزار 

گوشی اپل )آمریکایی( از کشور خارج شده است.
کیهان عقب نشــینی دولت از تصمیم خود را به 
»هجمه برخی رســانه ها« ربط می دهد و از قول 
همان کارشناس سامانه همتا پیش بینی می  کند، 
حداقل 600 میلیون دلار دیگر نیز در سال 1400 

بابت »این گوشی ها« از کشور خارج شود.

    سهم  واردات گوشی های ۶۰۰ دلاری
انجمن واردکنندگان موبایــل در ابتدای دی ماه، 
آمار جدیدی از سهم بازار گوشی های موبایل ارائه 

کرده است. امیر اسحاقی، به عنوان دبیر این انجمن 
بــا تفکیک گوشــی های موبایل به چهار دســته 
اقتصادی، میان رده، مدل بالا و پرچمدار می گوید: 
گوشــی های بالای 600 دلار پنج درصد ســهم 
واردات را به خود اختصاص می دهند و گوشی های 
300 تا 600 دلاری هم هشــت درصد واردات را 
تشکیل می دهند. گوشــی های بین 150 تا 300 
دلاری بیش از پنجاه درصد سهم واردات را دارند و 
مدل های زیر 150 دلار نیز 37 درصد سهم واردات 
را به خود اختصاص می دهند. برای گوشــی های 
بالای 600 دلار 29 درصد ارز اختصاص داده شده 
به واردات موبایل را هزینه کردند و این رقم برای 
گوشی های 300 تا 600 دلاری به 13 درصد سهم 
ارزهای اختصاص داده شده کاهش پیدا می کند. 
45 درصد ارز واردات موبایل صرف گوشــی های 
150تا 300 دلاری یا همان میان رده ها شــده و 
گوشی های زیر 150 دلار تنها 13 درصد ارز را به 
خود اختصاص داده اند. در این بین آیفون، ســهم 

3.7 درصدی از واردات گوشی در سال گذشته را 
دارد اما تقریبا 21 درصــد از ارزش واردات به این 
گوشی تخصیص پیدا کرده اســت. امیر اسحاقی 
می گوید قیمت گوشی های میان رده 150 تا 300 
دلاری، در بازار ایران بــه حدود چهار تا 9 میلیون 
تومان می رسد. این گوشــی ها بیشترین خریدار 
را در کشــور دارند. اگر با همین نسبت و تناسب 
بخواهیم محاسباتمان را ادامه دهیم به عدد 15، 
16 میلیون تومان می رســیم کــه معادل قیمت 
 S گوشــی های 600 دلاری خواهد بود. گلکسی
سری FE، آیفون سری SE، سامسونگ سری A و 

M در این دسته قرار می گیرند.

    واردات کدام گوشی ها ممنوع می شود؟
گوشــی های موبایل را می توان براســاس ارزش 
دلاری آنهــا در بازارهای جهانی به هفت دســته 
تقسیم کرد؛ قیمت گوشــی های 100 دلاری در 
ایران به حــدود دو میلیون و 500 هــزار تومان 

می رسد. در این بازه قیمت ارزا ن ترین گوشی های 
اندرویدی بازار را پیدا می کنیم. قیمت یک گوشی 
200 دلاری در بازار ایــران به حدود پنج میلیون 
و 500 هزار تومان خواهد رسید.  اگر بهای فعلی 
دلار را 27 هزار و 800 تومان فرض کنیم، قیمت 
یک گوشــی 300 دلاری در بازار ایران به حدود 
هشــت میلیون و 500 هزار تومان خواهد رسید. 
ما ایرانی   ها برای یک گوشی 500 دلاری در ایران 
مجبور می شــویم حدود 14 میلیون تومان پول 
خرج می کنیم و قیمت یک گوشــی 600 دلاری 
در کشــور به حدود 16میلیون تومان می رســد. 
گوشــی های پرچمدار 700 دلاری و هزار دلاری 
را هم در ایران با قیمت بــالای 20میلیون تومان 
می فروشند. به قیمت پایه این گوشی ها باید هزینه 
مالیات و عوارض گمرکی هم اضافه کنیم اما اگر 
ممنوعیتی در کار باشد، مبنا را همان قیمت پایه 
فرض می کنند و احتمالا ورود گوشــی های 600 

دلاری را ممنوع می  کنند.
قیمت پایه آیفــون 13 مینی در حال حاضر 699 
دلار اســت. یعنی به  خاطر 99 دلار این یکی را از 
دست می  دهیم. بقیه گوشــی های آیفون از پرو 
و پرومکس با قیمت پایه 799 دلار در فهرســت 
گوشــی های ممنوعه قرار می گیرند. گوشی های 
گلکسی S به جز سری FE، با قیمت پایه 799 دلار 
از دیگر گوشی هایی است که در فهرست ممنوعه 
قرار می گیرد. همین طور ســری Z یعنی فولد و 
فلیپ که در حال حاضر قیمت شــان ممکن است 

در بازار ایران به بالای 40 میلیون تومان برسد.
وان پلاس 9 پرو مهمان جدید بازار موبایل است. 
تازه از راه رسیده و نسخه 256 گیگابایت آن را با 
هشت گیگابایت حافظه موقت حدود 33 میلیون 
تومان می فروشــند. گوشــی های مایکروسافت 

سرفیس، شیائومی Mi پرچمدار و...
با این حســاب در صورتی که ممنوعیت واردات 
گوشــی های بالای 600 دلار جدی باشــد چه 

گوشــی هایی می توان خریداری کرد؟ بررســی 
گوشی های پرفروش موبایل در بازار ایران ما را به 
سامسونگ گلکسی A12 می رساند. مردم برای 
آن حدود چهار میلیون تومان پول خرج می کنند. 
شیائومی Poco X3 Pro را حدود شش میلیون 
و 500 تا شــش میلیــون و 800 هــزار تومان 
می فروشند. سامســونگ A52s به عنوان یکی 
دیگر از گوشی های پرفروش در مرز قرار می گیرد. 
بهای این گوشی الان در بازار ایران به 10 میلیون 
تومان رسیده است. ســری M سامسونگ هم از 
جمله موبایل هایی هستند که در معرض خطر قرار 
نمی گیرند. خبر خوب برای طرفداران اپل معافیت 
آیفون سری SE اســت اما قطعا شیائومی و نوکیا 
از قطعی شدن خبر ممنوعیت واردات گوشی های 

600 دلاری به ایران خیلی خوشحال  می شوند. 
آیا گوشی های زیر 600 دلار، انتخاب های خوبی 
هستند؟ در ســال 2021، گوشی های ریلمی 8، 
پوکو X3 پرو، پوکو M4 شیائومی و ردمی نوت 
10 پرو برای کسب عنوان بهترین گوشی اقتصاد 
مبارزه کردند. رقابت گوشــی های 300 تا 600 
دلاری با  عنوان میان رده هــا بین وان پلاس نورد 
2، پوکو F3 شیائومی و ریلمی GT برگزار شد اما 
در نهایت گوگل پیکسل 6 برنده شد. به طور کلی 
اما گوشی های هوشــمند پرچمدار، موبایل هایی 
هســتند که نمی توان آنها را با قیمــت کمتر از 
500 دلار خرید. حتی برندی مثل ایســوس در 
دور تازه فعالیت خود ســراغ ساخت گوشی های 
بالای 700 دلار رفته است. در عوض می توان روی 
Xiaomi Mi 11i با قیمتی در محدوده  500 تا 
600 دلار حساب باز کرد. خوشبختانه شیائومی 
اصــرار دارد روی این گوشــی از صفحه نمایش 
سوپر AMOLED با نمایشــگر  120 هرتزی، 
تراشه  اســنپدراگون 888 ســازگار با نسل پنج، 
دوربین 108 مگاپیکسلی و طول عمر بالای باتری 

استفاده کند. 

 شوک دوباره
به بازار موبایل

رئیس  گمرک در نشست خبری خود اعلام کرد سال 
آینده واردات موبایل هایی با ارزش بیش از 600 دلار 

ممنوع می شود

گروه بازار|   واردات رسمی گوشی های بالای 600 دلار از سال آینده ممنوع خواهد شد. این 
خبر روز گذشته با عکس و اسم علیرضا مقدسی، رئیس کل گمرک به صفحه اول سایت ها و 
خبرگزاری ها راه پیدا کرد تا شاهد موج جدیدی از نگرانی بابت گرانی احتمالی گوشی موبایل 
در بازار باشیم. جست وجو ها نشان می دهد رئیس کل گمرک توضیحات بیشتری درباره خبر 
ارائه نداده و منابعی که خبر را منتشر کرده اند هم با همین اظهارنظر راضی شده اند. اگرچه 
آمارها نشان می دهند حداقل در یک سال اخیر گوشی های بالای 600 دلار، تنها پنج درصد 
از واردات موبایل را تشکیل می دهند اما اگر از همین امروز فروشنده  ها گوشی های پرچمدار 
خود را به بهانه ممنوعیت سال آینده گران تر بفروشند و مشتریان با ترس و لرز به بازار هجوم 

ببرند، نباید خیلی بهشان خرده گرفت. موافقید؟

مثالارزش در بازار ایرانارزش در بازار جهانی

نوکیا C1، هوآوی Y5p، سامسونگ A01دو میلیون و 500 هزار تومان100 دلار

سامسونگ A02، نوکیا G20، هوآوی nova Y60، پوکو M3پنج میلیون و 500 هزار تومان200 دلار

سامسونگ A22، پوکو X3، سامسونگ M32، هشت میلیون و 500 هزار تومان300 دلار
F3 پوکو ،A32 سامسونگ

گلکسی A52، شیائومی 10T Mi، آیفون 14SE میلیون تومان500 دلار

گلکسی S سری 16FE میلیون تومان600 دلار

همه  مدل های آیفون، گلکسی S و Zبالای 20 میلیون تومانهزار دلار

راهنمای ارزش گذاری گوشی های موبایل در بازار ایران
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رویای لاغری تا عید
گشت وگذار در جهان شلوغ انواع رژیم های کاهش 

وزن در فرصت دو ماهه تا نوروز
دو ماه تا عید مانده، عیدی که اگر همه چیــز همینطور پیش برود و خبری از 
پیک ششم کرونا در ایران نباشد اغلب مردم می خواهند بعد از دو سال دلی از 
عزای دید و بازدید در بیاورند و برای خیلی ها چه چیزی بهتر از اینکه در این 
دید وبازدیدها لاغرتر به نظر برسند، همین میل به لاغری فوری و رسیدن به 
وزنی که رسانه ها تبلیغ می کنند کاسبی رژیم فروش ها را در این دو ماه سکه 
می کند. اینکه مظنه بازار برای انواع رژیم ها چقدر است برای خودش یک سوژه 
مفصل است اما ما حالا می خواهیم شما را با انواع رژیم هایی که احتمالا از یک 
ماه پیش تا یک ماه آینده اسمشان به گوشتان می خورد آشنا کنیم تا حداقل 
وقتی قرار است خام وعده های رژیم فروش ها برای لاغری فوری شوید خیلی 

هم ناشی نباشید.
  فود مپ

 این رژیم سرشــار از کربوهیدرات های قابل تخمیر است که برای افراد مبتلا 
به سندرم روده تحریک پذیر مناســب به نظر می رسد. رژیم غذایی فودمپ به 
افزایش کیفیت زندگی افراد با مشکلات گوارشی کمک می کند اما حواستان 
باشد که مناسب هر کسی نیست و برای افراد سالم ضررهای بیشتری نسبت 
به منفعت آن دارد. یادتان باشد حتما با متخصص تغذیه درباره رعایت چنین 

رژیم غذایی صحبت کنید تا مشکلات گوارشی شما را بیشتر نکند.
  دوکان

 این رژیم به دو مرحله تثبیت و دو مرحله کاهش وزن تقســیم می شــود. در 
رژیم غذایی دوکان شما مجاز به استفاده از غذایی مثل پروتئین بدون چربی، 
سبوس جودوسر و نوشیدن آب هســتید. در حقیقت هدف این رژیم محدود 
کردن کربوهیدرات و مجبور کردن بدن به چربی ســوزی است. در حالی که 
بدن به تمام گروه های غذایی یعنی پروتئین، چربی و کربوهیدرات نیاز دارد. 

  شوک 
هدف این رژیم وارد کردن شــوک به بدن برای چربی سوزی بیشتر است. در 
این رژیم ۵روز رژیم سخت می گیرید و سپس دو روز را مطابق روزهای عادی 
غذا می خورید. این چرخه ادامه دارد تا به 1۵ روز برسد. پژوهش ها نشان دادند 
افرادی که رژیم شوک را می گیرند از بسیاری از غذاهای مهم محروم می شوند. 
همچنین در ابتدا به خوبی وزن کم می کنید ولی سریعا به حالت اولیه و بیشتر 
از قبل خود باز می گردید. صبحانه در این رژیم همیشه یک نوع است در حالی 
در رژیم دکتر کرمانی شــما چند مدل صبحانه دارید و هرگز برایتان تکراری 

نمی شود.
  وگان

 اگر از پیروان رژیم وگان هستید می دانید که این رژیم فقط نخوردن گوشت 
و فرآورده های گوشــتی نیســت بلکه در آن خبری از طعم دار کردن غذاها با 
چربی های حیوانی، مارگارین ساخته شده با وی و هرچیزی که دارای ژلاتین 
باشد هم نیست. میوه ها، سبزیجات، سبزیجات برگ دار، غلات کامل، آجیل ها، 
دانه ها و حبوبات غذاهای اصلی تان را تشــکیل خواهند داد. رژیم وگان ۷ نوع 
مختلف دارد که رعایت کردن آنها بســیار مشکل اســت و ممکن است تمام 

غذاهای مورد نیازتان را نداشته باشید.
   بنتینگ

 رژیم بنتینگ کربوهیدرات ها را بسیار محدود می کند در حالی که بدن به هر 
گروه غذایی نیاز دارد. این رژیم شــباهت زیادی به کتوژنیک، اتکینز یا پالئو 
دارد و بیشــتر کالری های فرد از چربی دریافت می شود. در رژیم بنتینگ فرد 
نسبت به رژیم کتوژنیک پروتئین بیشتری مصرف می کند و مجاز به استفاده 
از سبزیجات برگ دار هستند. همچنین محدودیت غذایی بسیار بالاست و فرد 

مجاز به استفاده از چهار گروه غذایی است. 
  کتوژنیک 

رژیم کتوژنیک مصرف کربوهیدرات را کاهــش می دهد و چربی را جایگزین 
می کند. رژیمی خوب اســت که از کربوهیدرات، پروتئیــن و چربی به اندازه 
متعادل داشته باشد در حالی که در رژیم کتوژنیک خبری از پروتئین نیست.  
این رژیم برای افراد معمولی توصیه نمی شود ولی برای کسانی که کبد چرب 

گرید 1 و 2، دیابت، چربی خون، صرع، میگرن و … دارند مناسب است.
  سوئدی

 این رژیم نیز شــبیه رژیم کتوژنیک اســت و میزان کربوهیدرات را به شدت 
کاهش و مصــرف چربــی را افزایش می دهد. شــاید پایین آمــدن مصرف 
کربوهیدرات در ابتدا موجب کاهش وزن قابل توجهی شود اما ممکن است فرد 
به مدت دو روز دچار مشکلات گوارشی و حالتی شبیه آنفلوآنزا شود. فراموش 
نکنید مواردی مانند رژیم کتوژنیک یا سوئدی را بیشتر از سه ماه ادامه ندهید 
و پس از آن سعی کنید با رژیم غذایی عادی سبک زندگی سالم را حفظ کنید.

   رژیم کم کربوهیدرات یا پرکربوهیدرات 
اگر برنامه غذایی سرشار از کربوهیدرات باشــد ممکن است اضافه وزن پیدا 
کنید و قند خون افزایش می یابد. همچنین اگر رژیم غذایی کربوهیدرات بسیار 
کمی داشته باشد ممکن است دچار عدم تعادل هورمونی، مقاومت به کاهش 
وزن و کاهش چشمگیر عملکرد ورزشی شوید. حواستان باشد با دنبال کردن 
برنامه غذایی ســالم می توانید جلوی مصرف بیش از حــد کربوهیدرات های 
فرآوری شــده و بدون مواد مغذی را از بین ببرید. در نتیجه با مبنا قرار دادن 
این مورد می توانید مصرف کربوهیدرات خود را بر اســاس نحوه واکنش های 

بدنتان تنظیم کنید.
HCG  

 این رژیم ترکیبی از  برنامه غذایی با مقدار کالری بسیار پایین و تزریق هورمون 
HCG است. رژیم HCG به مصرف پروتئین، ماهی و مرغ تمرکز دارد و توصیه 
می کند کربوهیدرات و شــیر کمتر اســتفاده کنید. همچنین مصرف مقدار 
متوسطی سبزیجات و میوه نیز مجاز است. در حقیقت مصرف کالری به ۵00 تا 
۸00 کالری در روز می رسد اما آیا واقعا چنین چیزی وجود دارد؟! نکته جالب 
این است که در این رژیم اگر می خواستید شیر بخورید هر 24 ساعت تنها اجازه 

استفاده یک قاشق غذا خوری را داشتید.
   ویت واچرز

 این رژیم غذایی اعضا را به ســمت الگوی غذایی با کالری، چربی اشباع و قند 
کمتر و پروتئین بالاتر هدایت می کند و همانند رژیم دکتر کرمانی افراد را از 
هیچ غذایی محروم نمی کند و تلاشش این است که روش انتخاب درست غذایی 
را به افراد آموزش دهد. توصیه این رژیم مصرف غذاهای کامل و غیر فرآوری 
شده از جمله سبزیجات، میوه ها و پروتئین های بدون چربی است. رژیم غذایی 
ویت واچرز پس از رسیدن افراد به وزن ایده آل به حمایت خود ادامه می دهد 
که همین موضوع موجب شده است نگه داشتن وزن کم شده ساده تر باشد. در 
رژیم غذایی دکتر کرمانی پس از رسیدن فرد به وزن ایده آل نیز دقیقا همین 

اتفاق خواهد افتاد و البته یک رژیم تثبیت نیز در اختیار افراد قرار می گیرد.
  وایکینگی یا نوردیک

 تمرکز این رژیم غذایی روی ســاخت وعده های غذایی هماهنگ با هر فصل 
و تمرکز روی کیفیت و سلامت است. برخلاف بســیاری از رژیم های محدود 
در کالری، رژیم نوردیک یا وایکینگی اصلا بــه محدود کردن کالری یا حذف 
کربوهیدرات ها کاری نــدارد. رژیم غذایی وایکینگــی همانطور که از نامش 
پیداســت تمرکز روی غذاهایی با منابع محلی مخصوص شــمال اروپا دارد. 
پژوهش ها نشان دادند افراد در ابتدا با این رژیم وزن کم می کنند اما سپس در 

یک یا دو سال وزن کم شده را دوباره اضافه می کنند.
   فستینگ یا روزه داری متناوب 

این رژیم شامل دوره هایی از محدودیت کامل کالری و غذا نخوردن و دوره هایی 
از غذا خوردن بدون محدودیت می شود. این رژیم بیماری هایی نظیر فشارخون 
و سطح بالای کلسترول را کاهش می دهد و به بهبود سلامت کمک می کند. از 
نگرانی های این رژیم آن است که رژیم گیرندگان در روزهایی که محدودیت 
غذایی ندارند پرخوری می کنند و کالری سوزانده شــده در طول روزه داری 

جبران می شود.

     گزارش 

ایران یکی از تولید کننده هــای مهم خرما در 
جهان اســت؛ البته نه آنقدر که بین ۵ کشــور 
اصلی تولید کننده جایی داشــته باشد. با این 
وجود، وفور خرما باعث شــده که این خوراکی 
مصارف غذایی بــالا و هواداران پــر و پا قرص 
زیادی داشته باشــد که چند سالی است با باب 
شدن خرماهای بسته بندی شده چندان راضی 
به نظر نمی رســند. آنها می گویند که با بسته 
بندی و صنعتی شدن ارائه خرما به بازار قیمت 
آن افزایش پیدا می کند و به دلیل شست و شوی 
خرما از کیفیت آن کم می شود. آنها یک نگرانی 
دیگر هم دارند، اینکه با پیشــرفت تکنولوژی 
بسته بندی در داخل ایران کار صادرات با قیمت 
بیشتر، راحت تر شود و قیمت در بازار داخلی هم 
بالا برود یا بعضی خرماها دیگر به دست مصرف 
کننده داخلی نرســد. با وجود این ناراضی های 
سنتی، باز شدن پای شــرکت های صنعتی به 
بازار خرما فایده های زیادی داشته؛ یکی اینکه 
تولید کننده هــا باید اســتانداردهای ویژه ای 
را رعایت کنند که بهداشــت هــم یکی از آنها 
اســت. ضمن اینکه با شــروع فعالیت شرکت 
های صنعتی پای فرآورده های دیگر خرما هم 
به بازار باز می شــود چون همه خرماها موفق 
نمی شوند به داخل بســته بندی راه پیدا کنند 
و راهی تبدیل شــدن به یک محصول خرمایی 
دیگر می شوند که ظاهرش چندان مهم نیست 
مانند ترکیب خرما با انواع خشــکبار یا ترکیب 
با لبنیات و تولید شــیرخرما و پنیرخرمایی. در 
حال حاضر 9 تولید کننده خرما در ابعاد و بسته 

بندی صنعتی داخل ایــران فعالیت می کنند 
که بزرگترین آنها خرمــای زرین و زرین تاک 
آریا هستند. شرکت نخل سبزصبحی هم بین 
فروشنده ها معروف است اما جالب اینکه هنوز 
هیچ کدام از شرکت های معروف تولید کننده 
خوراکی یا همان ابرشرکت های معروف سراغ 

حوزه خرما نرفته اند.
  چند نکته درباره خرما

خرما هر چه نرم تر باشد یعنی رطوبت بیشتری 
داشته باشد در مقایسه با انواعی که نیمه خشک 
و خشــک اســت و رطوبتی نــدارد درصد قند 
کمتری وارد بدن می کند. در حقیقت هر 100 
گرم خرما اگر خشک باشد تا حدود 300 کالری و 
اگر نرم و  تر باشد تقریبا 1۵0 کالری انرژی تولید 
می کند. یعنی یک مشت خرمای خشک دو برابر 

همین میزان خرمای نرم کالری زایی دارد.
لازم است بدانید همه انواع خرما به جز خارک 
تقریبا به یک میزان قند دارند، اما چون خرمای 
خشک در مقایسه با خرمای نرم رطوبت کمتری 
دارد و به مقدار بیشتری خورده می شود انرژی 
زایی زیادتر و قند بیشتری دارد و مصرف بیش 

از حد آن برای افراد دیابتی مضر است.
نکته دیگر اینکه بهتر است خرماهای له شده و 
به هم چسبیده نخرید. وقتی برای خرید خرما 
به مغازه ای مراجعه می کنیــم، نوعی از خرما 
درون جعبه های مقوایی به صورت قالبی و به هم 
چسبیده و فشرده عرضه می شود که گاهی شیره 
بسیار غلیظی از آن خارج شده و با خوردن خرما 
دانه های ریز شــن مانندی زیر دندان احساس 

می شود و گاهی هم مزه ترشیدگی می دهد.
وقتی خرما تحت فشــار، پرس می شود، به نوعی 
دچار صدمه شــده و له می شود و پوسته خرما به 
علت فشار زیاد پاره شده و ترکیباتش به خصوص 
شــهد خرما به بیرون تراوش می کند که نه تنها 
شیره خارج شده مستعد شکرک زدن است، بلکه 
به دلیل آن که یک ســری از ریز مغذی های خرما 
نیز به خارج تراوش می کند محصول، کم ارزش و 
محیط مناسبی برای رشد میکروب ها به خصوص 
مخمرها می شود و زودتر از خرماهای دیگر ترش 
و اسیدی خواهد شد. معمولا ارقامی از خرما که 
رطوبت بیشتری دارد و نرم است درمقایسه با انواع 

خرمای خشک بیشتر دچار ترشیدگی می شود.
خروج شیره از خرما نشــان دهنده قند بالای 
خرما نیست. اما شکرک زدن از کیفیت و خواص 
خرما می کاهد و ترشیدگی نشان دهنده فساد 
محصول اســت. در نتیجه بهتر اســت از انواع 
خرمایی که تحت فشار له شده و به هم چسبیده 
استفاده نکنید. چسبندگی به رشد کپک کمک 

بسزایی می کند.
نکته دیگــر اینکه خرمای تــازه باید در دمای 
یخچال و به دور از گرمای محیط نگهداری شود. 
اما نگهداری خرمای خشک بیرون از یخچال و 
درون ظروف در بسته اشکالی ندارد. اگر خرمای 
تازه در دمای محیط نگهداری شود، لاروی که 
معمولا درون خرما وجــود دارد تبدیل به کرم 
می شود و اگر این روزها با نگاهی موشکافانه به 
برخی خرماهای چسبناک و نرم و سیاهی که در 
این گرمای هوا در مغازه ها به صورت فله ای روی 

هم تلنبار شده اند توجه کنید، جنبنده ای سفید 
رنگ و ریز را خواهیــد دید که در میان خرماها 
رژه می رود و گاهی هم درون محفظه خرما کنار 
هســته لنگر می اندازد. اما در مقابل خرماهای 
خشک بیشتر مورد حمله آفات انباری همچون 
شپشه دندانه دار و شب  پره هندی قرار می گیرند 
و اغلب خرماهای کهنه زاهدی از این حشرات 

موذی مهمان نوازی می کنند.
  قبل از مصرف خرما را بشوییم ؟

بســیاری از خانواده ها خرما را پیش از مصرف 
نمی شــویند. یعنی ظاهر خرمــا را می بینند و 
می گویند خرما به این تمیزی که به شستن نیاز 
ندارد! غافل از این که معمولا خرما با دســتانی 
نه چندان تمیز چیده و درجه بندی می شــود 
و گاهی کلاهک ســر خرما با دست کنده و در 
نتیجه خرما نفوذپذیری بیشتری به میکروب ها 
پیدا خواهد کرد. ضمن این که ممکن است میوه 
روی درخت آلوده به گــرد و خاک یا فضولات 
پرندگان و حشرات موذی مثل شپشک و کنه 
درخت شود. به همین دلیل شستن خرما قبل 
از خوردن توصیه می شود. متاسفانه در کشور ما 
بسته بندی خرما بیشتر به صورت سنتی انجام 

می شود یعنی خرما توسط کارگران که اغلب، 
نکات بهداشتی را رعایت نمی کنند درجه بندی 
و بسته بندی می شود ضمن این که ممکن است 
کیســه و جعبه مقوایی که برای بســته بندی 
محصول در نظر گرفته شده خود مستعد انتقال 
آلودگی باشد.  ولی خرماهایی که وکیوم شده یا 
درون بســته های مقاوم نایلونی که از هر طرف 
غیر قابل نفوذ است بسته بندی می شوند مراحل 
ضدعفونــی و افزایش مانــدگاری را به صورت 

بهداشتی طی کرده اند.
به این صورت که قبل از بســته بندی خرما را 
یک شست وشــوی اولیه می دهند و پس از آن 
میــوه را ضدعفونی می کنند و بــرای افزایش 
ماندگاری، برخــی کارخانجات یک ســرما یا 
گرمای ضعیف به خرمــا می دهند تا آنزیم های 
خرما غیرفعال شــود و از فعالیــت میکروب ها 
کاسته شود. گاهی هم با اشعه، پرتو یا با استفاده 
از CO2 یا گازهایی ماندگاری خرما را افزایش 
می دهند، اما روی خرمــای فله ای هیچ کدام از 
این اعمال انجام نمی شود و معمولا بار میکروبی 
محصول بالاســت. در نتیجه هیچگاه خرمای 

فله ای نخرید. 

جدال نسل جدید و قدیم خرماها
اقبال به خرماهای بسته بندی،صدای طرفداران سنتی خرما را در آورده است

     خبر

     گزارش تصویری

حالا که بسیاری از نقاط ایران برفی هستند 
بد نیست به یک خوراکی مخصوص روزهای 
برف بپردازیم. خوراکی به نام »برف شیره« 
که قدیمی ترها بهتر آن را بــه یاد دارند اما 
این روزها فرصت خوبی برای احیای آن بین 

نسل های جدید پیش آمده است. 
مادر بزرگ هــای قدیمــی می گفتند؛ اگر 
کســی برف شــیره بخورد تا ســال دیگر 

مریــض نمی شــود و ســرما نمی خورد! 
بعضی ها هم می گفتند بــرف اول و دوم را 
نباید خورد و برف ســوم مناسب تر است، 
شاید می خواســتند از برف خوردن بچه ها 
جلوگیری کنند تا در اثر رفتن به میان برف 
و تماس با برف سینه پهلو نکنند و یا شاید 
نکتۀ بهداشــتی نهفتــه در آن را دریافته 
بودند. زیرا بــرف اول آلودگی هــا و گرد و 

خاک هوا را به همــرا ه دارد. اما امروزه که 
هر ده دوازده سال یکبار برف می بارد دیگر 
نمی توان ریسک کرد و بارش اول را از دست 
داد. از حرف قدیمی ها کــه بگذریم آیا این 

خوردنی واقعاً خواص دارویی دارد؟
خوردن برفی که از آســمان می بارد دارای 
لذت فراوان است که باعث ضد عفونی کردن 
دهان و گلو و دستگاه گوارش می شود. شاهد 

این ادعا حبوباتی هســتند که با آب باران و 
برف رشد می کنند. این حبوبات در مقابل 
آفات گیاهی مقاومت بیشتری دارند و بعد 
از برداشت هم کمتر خراب می شوند. پس 
خوردن برف می تواند به سلامت بدن کمک 
فراوانی بکند، حتی می تــوان برف ها را آب 
کرد و در ظرف های در بسته برای مصارف 

سالانه نگه داری و ذخیره کرد.

وقت خوب برف شیره

مدیرعامل شرکت گاز استان:
۶۵ درصد گاز آذربایجان شرقی در بخش خانگی 

مصرف می شود
آذربایجان شرقی - مجید 
مسلمی: مدیرعامل شرکت گاز 
استان آذربایجان شرقی با اشاره 
به اینکه ۶۵ درصد گاز استان در 
بخش خانگی مصرف می شود، 
گفت: در ۲۴ ساعت گذشته مصرف این انرژی پاک در بخش یاد شده 
به ۲۵ میلیون متر مکعب رسید. سیدرضا رهنمای توحیدی در جریان 
بازدید استاندار آذربایجان  شرقی از مرکز دیسپاچینگ ) مدیریت مصرف 
(  شرکت گاز استان، اظهار کرد: با توجه به تداوم برودت هوا در صورت 
افزایش مصرف گاز، احتمال افت فشار در خطوط مصرف وجود دارد. 
وی از شهروندان خواست در مصرف گاز صرفه جویی کنند و استفاده 
از لوازم گرمایشی در حدی باشد که دمای اتاق را در حد استاندارد و 
بین ۱۸ تا ۲۱ درجه، نگهدارند. مدیرعامل شرکت گاز آذربایجان شرقی 
همچنین اظهار کرد: در این صورت امکان تامین پایدار گاز مصرفی در 
تمام نقاط استان فراهم می شود. عابدین خرم استاندار آذربایجان شرقی 
نیز در این بازدید، در جریان اقدامات این مرکز برای پایدار نگه داشتن 
شبکه خانگی در مناطق دوردست استان در شرایط پیک مصرف و 
برودت دمای هوا قرار گرفت.  دیسپاچینگ گاز به عنوان مغز متفکر 
شرکت گاز، پایش، نظارت، کنترل و حفظ پایداری و بهره برداری بهینه 
از شبکه انتقال و توزیع را بر عهده دارد. زنجیره تامین گاز طبیعی شامل 
سه سطح اصلی تولید، انتقال و توزیع است که بین این زنجیره، باید 
همیشه هماهنگی لحظه ای و عملیاتی وجود داشته باشد و مدیریت، 
هماهنگی و راهبری این زنجیره عظیم بر عهده مرکز دیسپاچینگ 
شرکت ملی گاز است. هم اکنون یک میلیون و ۷۰۰ هزار مشترک 
گاز طبیعی در سطح آذربایجان شرقی از گاز طبیعی بهره مند هستند.  
تعداد مشترکین گاز در استان بیش از یک میلیون و ۷۰۰ هزار مشترک 
است و تاکنون ۹۸ درصد خانوار روستایی و ۱۰۰ درصد خانوار شهری 
در استان به مدار مصرف گاز متصّل شده اند. لازم به ذکر است؛ ۶۵ 
درصد مصرف گاز استان مربوط به بخش خانگی، ۲۱ درصد صنعتی، ۴ 

درصد خودرویی و ۱۰ درصد عمومی است.

مدیرعامل گاز گیلان:
 با مدیریت مصرف، امکان بهره مندی همه هموطنان را 

از نعمت گاز فراهم کنیم
شرکت  مدیرعامل  رشت- 
زنده  برنامه  در  گیلان  گاز 
مردم  همه  از  دریچه  رادیویی 
کاهش  با  تا  کرد  درخواست 
به  منزل،  دمای  ای  درجه  یک 
استمرار جریان گاز در استان کمک کنند. به گزارش روابط عمومی 
گاز گیلان، حسین اکبر مدیرعامل شرکت گاز استان گیلان در برنامه 
زنده رادیویی دریچه با تاکید بر مصرف بهینه و ایمن گاز طبیعی 
برای حفظ پایداری جریان گاز گفت: همه مشترکین می توانند با 
مصرف درست و بهینه گاز طبیعی، رعایت دمای آسایش )۱۸ الی 
۲۱ درجه( و استفاده از البسه مناسب زمستانی در منزل، از افت 
فشار گاز جلوگیری کنند. وی با اشاره به تمهیدات فراهم شده برای 
استمرار جریان گاز، اظهار داشت: بحمدالله با برنامه ریزی های بعمل 
آمده، تاکنون افت فشار گاز در سطح استان نداشته ایم و مشکلی در 
تامین گاز استان وجود ندارد، با این وجود بعلت گستردگی سرما در 
سراسر کشور، ضروریست همه در کنار هم و برای هم با کم کردن 
یک درجه از دمای منزل، امکان بهره مندی تمام خانوارهای کشور 
عزیزمان ایران از نعمت گاز را فراهم سازیم. اکبر با اشاره به آمادگی 
کامل کارکنان شرکت گاز برای مقابله با هرگونه حادثه و بحران های 
احتمالی گفت: هم اکنون رؤسا و کلیه پرسنل عملیاتی شرکت گاز 
استان گیلان در حالت آماده به طور مستمر در محل کار خود حضور 

داشته و در حال ارائه خدمات به مردم و مشترکین می باشند. 

شهردار قم: 
نقش مهم ارتقای فرهنگ شهروندی در کاهش 

هزینه های شهر
قم- شهردار قم، تنها متولی 
فرهنگی شهروندی را شهرداری 
و  دانست  فرهنگی  سازمان  و 
گفت: ارتقاء فرهنگ شهروندی 
شهر  هزینه های  کاهش  عامل 
، دکتر سید مرتضی سقائیان نژاد در جلسه  به گزارشی  می شود. 
شورای سازمان فرهنگی، اجتماعی و ورزشی شهرداری قم که یکی 
از دستورات جلسه آن تصویب بودجه ۱۴۰۱ بود، بر رعایت محور 
بودن این سازمان تأکید کرد و اظهار داشت: مهم ترین رسالت سازمان 
فرهنگی، اجتماعی و ورزشی فعالیت در حوزه فرهنگ شهروندی بوده 
و نباید در اجرا و برنامه ریزی طرح ها از خط اصلی سازمان فاصله 
گرفته و به حواشی پرداخت، زیرا فرهنگ شهروندی هیچ متولی جز 
شهرداری و سازمان فرهنگی در شهر ندارد.وی با بیان اینکه سازمان 
فرهنگی، اجتماعی و ورزشی نیز مانند شهرداری باید برنامه ۵ ساله 
با برش های یک ساله داشته باشد تصریح کرد: در قالب بحث های 
بودجه ای اولویت های برنامه ۵ ساله دنبال شود و نباید به صورت 
موردی و بدون برنامه کلان حرکت کند. شهردار قم به ظرفیت های 
فرهنگی شهر قم توجه کرد و گفت: باید از ظرفیت های موجود در 
قم استفاده کرده و نباید مانند مراکز فرهنگی که کارهای کوچک 
و مختلف انجام داده عمل کرد، بلکه با سیاست گذاری درست این 
مراکز فرهنگی کوچک را باید هم راستا باسیاست ها و برنامه های کلان 
همراه کرد و با چارت و اهداف مشخص به آن ها برنامه دهیم و 
مشارکت مردم در این برنامه ها، کلید طلایی حصول اهداف است. وی 
وظیفه این سازمان را نظارت و فعال کردن مراکز فرهنگی سطح شهر 
دانست و مطرح کرد: باید از ظرفیت های فرهنگی شهر استفاده کرده 
و همه آن ها را در یک مسیر قرار دهیم، و شهرداری باید تنها آن ها 
را تقویت کرده و بسترسازی لازم را انجام دهیم. دکتر سقاییان نژاد 
ارتقاء فرهنگ شهروندی را عامل کاهش هزینه های شهر دانست و 
تأکید کرد: امروز شهر با هزینه بالایی اداره شده و هر تغییر کوچک 
در فرهنگ شهروندی مانند رعایت تفکیک زباله و جمع آوری زباله 
به صورت یک روز در میان می تواند در کاهش اداره شهر تأثیر بسیاری 

داشته باشد.

نیروگاه مقیاس کوچک میانرود در شمال خوزستان 
وارد مدار می شود

شرکت  مدیرعامل  اهواز- 
برق منطقه ای خوزستان گفت: 
 ۲۵ کوچک  مقیاس  نیروگاه 
شهرستان  در  میانرود  مگاواتی 
دزفول تا یک ماه آینده وارد مدار 
خواهد شد. محمود دشت بزرگ بیان کرد: عملیات احداث نیروگاه 
گازی ۲۵ مگاواتی میانرود ۹۸ درصد پیشرفت فیزیکی دارد و بعد 
از تزریق گاز در یکی دو هفته آینده و انجام تست های نهایی، به 
شبکه برق شمال خوزستان این شرکت متصل می شود. وی با بیان 
میلیارد  میانرود ۵۰۰  نیروگاه  احداث  سرمایه گذاری  ارزش  اینکه 
تومان )۱۷ میلیون یورو( بوده است، افزود: با وارد مدار شدن این 
نیروگاه، تولید برق در شمال خوزستان که یکی از چالش های شبکه 
برق خوزستان است تقویت خواهد شد و مشکل پرباری پست های 
۴۰۰ کیلوولت دزفول و هفت تپه برطرف خواهد شد. مدیرعامل 
شرکت برق منطقه ای خوزستان تصریح کرد: سرمایه گذاری و احداث 
نیروگاه میانرود توسط شرکت تولید برق گناوه مپنا انجام شده و 
برق تولیدی آن، از طرف شرکت برق منطقه ای خوزستان بصورت 
تضمینی خریداری خواهد شد. دشت بزرگ تاکید کرد: بهره برداری 
از نیروگاه ۲۵ مگاواتی میانرود باعث تامین برق پایدار منطقه میانرود 
و اصلاح پروفیل ولتاژ شبکه و کاهش محدودیت های تامین برق در 

دزفول و شوش برای فصل گرم خواهد شد.

روح اله نوریان:
مانور لحظه صفر در پالایشگاه گاز ایلام برگزار شد

شرکت  مدیرعامل  ایلام- 
برگزاري  از  ایلام  گاز  پالایش 
منظور  به  صفر  لحظه  مانور 
آمادگی،  و  ها  آموخته  تمرین 
توان  افزایش  و  عمل  سرعت 
روابط  گزارش  به  داد.  خبر  پالایشگاه  این  در  نیروهای  عملیاتی 
از  شیفت  مانور مذکور در  یکی  افزود:  نوریان  اله  عمومی، روح 
های نوبت کاری شب و با فراخوان اعضای کمیته مدیریت شرایط 
اضطراری این واحد صنعتی برگزار و جلسه ارزیابی پس از انجام 
مانور در محل سالن جلسات اتاق کنترل عملیات نوبتکاری انجام شد. 
وی اظهار داشت: این مانور با اهداف از پیش تعیین شده از جمله 
تمهیدات لازم برای استمرار تولید گاز طبیعی در فصل سرد زمستان 
و در زمان حوادث احتمالی، ارزیابی سطح آمادگی و حضور به موقع 
اعضای کمیته مدیریت بحران ، آماده به کار بودن نفرات، تجهیزات 
و ادوات اطفا حریق، تجهیزات لجستیکی، ترابری، امداد و نجات و 
درمانگاه انجام شده است. مدیرعامل شرکت پالایش گاز ایلام به دیگر 
اهداف برگزاری این مانور اشاره و تصریح کرد: این رزمایش به منظور 
سنجش میزان آمادگی و هماهنگی پرسنل نوبتکاری در واحدهای 
عملیاتی، HSE، حراست و دیگر واحدهای پشتیبانی پالایشگاه برای 
مقابله و کنترل حوادث محتمل برگزار شد. نوریان ادامه داد: این 
مانور بدون هماهنگی و اطلاع قبلی پرسنل و مسئولین پالایشگاه 
و در سطح ۲ برگزار و علیرغم غیر منتظره بودن مانور، عملکرد تیم 
های عملیاتی درگیر در حادثه از جمله آتش نشانی، ایمنی، درمانگاه، 
مطلوب  تعمیرات  و  برداری  بهره  واحدهای  و  مخابرات  حراست، 
ارزیابی گردید. وی خاطرنشان کرد: در این مانور، پس از فراخوان 
اعضای کمیته مدیریت شرایط اضطراری توسط مخابرات پالایشگاه 
که راس ساعت ۱۹ شب اعلام گردید، کلیه اعضای کمیته در ساعت 

مقرر در محل پالایشگاه حضور پیدا کردند. 

بررسی راهکارهای پیشگیری از سرقت دردیدار مدیر 
مخابرات منطقه گلستان با مدیرکل دادگستری استان

گرگان- مدیر مخابرات منطقه گلستان با مدیر کل دادگستری 
استان دیدار کرد .دکتر غلامعلی شهمرادی با حیدر آسیایی مدیر 
هدف  با  دیدارکه  این  .در  داشت  دیدار  استان  دادگستری  کل 
بررسی راهکارهای پیشگیری و کاهش سرقت تجهیزات مخابراتی 
برگزار شد ، بر افزایش همکاری دستگاه قضایی با مخابرات تاکید 
شد .دکتر غلامعلی شهمرادی با ابراز خرسندی از اینکه نهادهای 
داشته  مخابرات  با  خوبی  همکاریهای  تاکنون  قضایی  و  انتظامی 
و  رسانی  خدمت  در  اختلال  موجب  ها  سرقت  تعدد  افزود:  اند 
ارائه خدمات و سرویسهای مناسب به متقاضیان و مشتریان شده 
و گفت : تدابیر اندیشیده شده درخصوص کاهش و پیشگیری از 
سرقت ها درمخابرات نیازمند افزایش همکاری دستگاه قضا بوده  و 
در این زمینه تاثیر گذار خواهد بود.همچنین حیدر آسیایی مدیر 
کل دادگستری استان گلستان از اقدامات انجام شده دادگستری 
سخن گفت و افزود:  آمادگی کامل درجهت رفع این معضل بزرگ و 

همکاری با مخابرات وجود دارد.
شرکت آب و فاضلاب استان مرکزي موفق به دریافت 

گواهینامه استاندارد سیستم مدیریت شایستگي شد
پیاده سازي  با  مرکزي  استان  فاضلاب  و  آب  شرکت  اراک- 
 ISO۱۰۰۱۵:۲۰۱۹ شایستگي مدیریت  استاندارد  هاي  شاخص 
موفق به دریافت گواهینامه استاندارد سیستم مدیریت شایستگي 
شرکت  عمومي  روابط  گزارش  به  شد.  ایتالیا   IMQ آکادمي  از 
آب و فاضلاب استان مرکزي این استاندارد در راستاي بکارگیري 
فرآیندهاي طرح ریزي شده و نظامند براي پیشرفت کارکنان و 
انتخاب افراد شایسته براي پست هاي مدیریتي و ایجاد فضایي که 

زمینه ساز رشد و توسعه سازماني باشد ، تاکید مي نماید.

خبر

زردک زمستانی رسید
زردک یــا هویج ایرانــی منبع غنــی از آنتی اکســیدان ها، پتاســیم و 
ویتامین هاست که برای حفظ ســلامت قلب مفید است و از بروز بسیاری 
از بیماری ها پیشــگیری می کند. البته فیبر های فــراوان آن نیز در بهبود 
عملکرد روده ها نقش دارد. حالا هم فصل برداشت زردک در اردکان به ویپه 
منطقه خرانق رسیده است. خرانق به لحاظ آب شیرین و خاک مناسب از 
مکان های مهم برداشت این محصول در کشور محسوب می شود. سطح زیر 
کشت این محصول هم اکنون ۶0 هکتار است که بامتوسط عملکرد 30 تن 
محصول از آن برداشت می شود. قلیه زردک، ترشی و مربای این محصول 

نیز در شهر های مختلف تهیه و علاقه مندان خود را دارد.
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   توئیت بازی
آقای معاون حواستان هست؟

کامنت ها

نوروز 1401 مهم ترین بزنگاه رئیس جدید صدا و سیماست. 
او ساختار مدیریتی تلویزیون را حفظ کرده اما طبیعی است 
که از آن ها انتظاری متفاوت دارد. پیرو همین تفکر است که 
برای نوروز امسال سریال های قبلی را کنار می گذارد و سراغ 
آثاری دیگر می رود. یکی از آن ها »خداداد« اســت که تولید 
آن از چندی پیش شروع شــده. به تازگی حمید شاه آبادی 
معاون سیما از پشت صحنه »خداداد« بازدید کرده و ضمن 
تعریف از ســریال، قول داده نوروز 1401 متفاوت از همیشه 
باشد: »برنامه هایی که برای نوروز امسال تدارک دیده شده، 
مجموعه ای است از کارهای متفاوت که وجه طنز و سرگرمی 
آن، یکی از وجوه غالب این برنامه ها خواهد بود.« آیا این وعده 
مشابه ها قول هایی است که مدیران به زبان می آورند؟ یا واقعا 
در نوروز پیش رو شاهد اتفاقی ویژه خواهیم بود؟ صحبت های 
معاون ســیما نتیجه ای دیگر هم دارد و آن بالا بردن انتظار 
مخاطب اســت. مخاطب تیزهوش، این حرف ها را به خاطر 
می سپارد و در پایان نوروز شخصا قضاوت می کند که در حد 

وعده و دلخوشی بوده یا رنگ حقیقت گرفته است؟

  وحید سعیدی: مسئولین سیما به خصوص مقامات بالای 
این رسانه مشخص نیست که چرا تا این اندازه دوست دارند در 
معرض دید باشند و به بهانه های مختلف اظهار  نظر کنند. چرا 
باید یک مقام عالی رتبه ســازمان آن هم در حد معاونت سیما 
توقعات را از یک سریال در دست ساخت تا این اندازه بالا ببرد. 
البته که تعریف و تمجید یک مقام رســمی تلویزیون تکلیف 
مخاطب را با آن سریال مشخص می کند، اما چرا باید کلا این 

کار انجام شود.

  احمد رنجبر:  مایه خوشحالی است که در روزهای تعطیل 
سال، با یک تلویزیون »شاد« و »پربار« مواجه باشیم. عجالتا 
می توان به وعده معاون سیما دل خوش بود و منتظر نوروز ماند. 
کاش حمید شــاه آبادی در کنار این قول، از برنامه ها هم نام 
می برد تا مشخص شود تلویزیون چه در چنته دارد. امیدواریم 
بعد از عید این مثل فاقد کارکرد باشد: دوصد گفته، چون نیم 

کردار نیست.

   آنالیز    رصد خانه

یکی از ایرادهایي که به فصل سوم خنداننده شو وارد است، انتخاب نفرات برگزیده فصول قبلی 
به عنوان مربی برای شرکت کننده های این فصل است. به جز یزدان فتوحی که سابقه نگارش و 
کارگردانی کارهای کمدی را در کارنامه دارد، ســه مربی دیگر حاضر در این مسابقه مهمترین 
کار کمدی شــان حضور در همین برنامه خندوانه و چند برنامه تلویزیونی متوسط بوده است. 
همین بضاعت اندک موجب شده تا آنها در هدایت شــرکت کننده ها موفق نباشند. آنها اصول 
اولیه آماده سازی شرکت کننده ها برای حضور روی استیج را هم نمی دانند. به نحوی که دو نفر از 
شرکت کننده های خانم حاضر در دور دوم رقابت ها که در شب اول اجرا داشتند، به خاطر همین 
ناآمادگی قبل از اجرا، نتوانستند استندآپ استانداردی را اجرا کنند. این ضعف به قدری مشهود بود 
که رامبد جوان در پایان اجرای دومین شرکت کننده خانم نسبت به ناآمادگی آنها معترض شد.

برنامه »لذت فوتبال« یکی از موفق ترین برنامه های شبکه ورزش است که اکثر مسابقات 
مهم فوتبال باشگاهی اروپا را پوشش می دهد. این برنامه دوشنبه شب که مراسم »معرفی 
برترین های اروپا« برگزار می شد، روی آنتن رفت تا آن را به شکل کامل پوشش دهد. البته 
یکی از دلایلی که موجب شده بود تا لذت فوتبال اقدام به پخش مستقیم مراسم کند، حضور 
مهدی طارمی در جمع نامزدهای بهترین گل سال بود. فرشاد کرمی یکی از کارشناسان 
فوتبال مهمان برنامه »لذت فوتبال« بود تا به همراه مجری برنامه، انتخاب های انجام شده را 
تحلیل و بررسی کند. از آنجایی که هدف اصلی برنامه پوشش مراسم بود، آنها برنامه خاصی 
برای بخش استودیویی نداشتند. بر همین اساس در بخش هایی که دوربین وارد استودیوي 

لذت فوتبال می شد، کارشناس و مجری برای پر کردن تایم بیش از اندازه حرف می زدند.

»رعد و برق« عنوان سریالی اســت که الان بیش از دو  سال می شود که بهروز افخمی درگیر 
ساخت و آماده سازی آن است. سریالی که اگر چه رمضان امسال از قسمت اول آن رونمایی شد، 
اما بعد از پخش همان یک قسمت، تهیه کننده سریال به دلیل آماده نبودن کار از ادامه پخش 
انصراف داد. الان حدود هشت ماه از توقف پخش »رعد و برق« می گذرد، اما هنوز هیچ خبری 
از این سریال نیست. اینکه مراحل آماده سازی آن تا کجا پیش رفته و قرار است سرانجام چه 
زمانی روی آنتن برود، مشخص نیست. سریال رعد و برق محصول شبکه پنج است، شبکه ای که 
مدت هاست سریال جدیدی روی آنتن نفرستاده و باکس نمایشی اش را با سریال های تامینی 
پر می کند. این سریال در حالی هنوز آماده نمایش نشده که کارگردانش طی چند وقت اخیر 

درگیر انتخاب فیلم های جشنواره و بعد پاسخگویی به رسانه ها بوده است.

ایراد روز      مربیان خنداننده شو از اصول اولیه بی خبرند؟

قابل تقدیر روز      پوشش مراسم دبست از شبکه ورزش با چند اما و اگر

چرا خبری نیست روز      افخمی با رعد و برق چه می کند؟

پرونده دومین سری از مسابقه 
جوکر با دوئل هومن برق نورد و 
شهرام قائدی بسته شد. پیش 
از انتشار این فصل، سوال مهم 

علاقه مندان این بود که ترکیب 
جدید موفق است یا نه؟ آیا 

سازندگان برای فینال طراحی 
خواهند داشت یا اتفاقی مشابه 

فینال فصل قبل رخ خواهد 
داد؟

سری اول جوکر خوب شروع شد اما فینال آن قابل دفاع نبود. ایراد اصلی به نداشتن نقشه ای           منظر اول| فینال
اصولی برای رقابت نهایی برمی گشت. دو فینالیست یعنی هومن حاجی عبداللهی و سهیل مستجابیان رقابتی 
نه چندان دلچسب برگزار کردند که خب این بخش مورد نقد هم قرار گرفت. در فصل دوم اما شاهد یک فینال 
متفاوت بودیم. هومن برق نورد و شهرام قائدی با انواع و اقسام چالش مواجه شدند. ایمان صفا ضلع سوم فینال 
بود که در چالش های سخت این مسابقه کارت قرمز گرفت. حالا تجربه دو فصل نشان داده کسانی که به خوان 
آخر می رسند، بازیگرانی هستند که به سختی می خندند و حذف می شوند. این ویژگی یک آسیب جدی دارد 
که خود را در فینال قبلی نشان داد: از بین رفتن هویت و جذابیت جوکر. سازندگان اما برای فینال دوم با ایجاد 

چالش های متفاوت مشکل را برطرف کردند و یک گام بلند برداشتند.

بخشــی از موفقیت جوکر در فصل اول به ترکیب آن برمی  گردد. با اعلام اســامی           منظر دوم| پیش از فینال
شرکت کنندگان سری دوم مهم ترین سوال این بود که آنها به اندازه کافی »ملاحت« دارند؟ وحید آقاپور، ایمان 
صفا، هومن برق نورد، شهرام قائدی، سپند امیرسلیمانی، عباس جمشیدی، آرش نوذری و بهنام تشکر با عملکرد 
خود باعث شدند فصل دوم در مجموع جذاب تر از سری اول باشد. این امتیاز در »جوکر تایم« ها بیشتر به چشم 
آمد. کاری که عباس جمشیدی فر و بهنام تشکر انجام دادند، منجر به کارت گرفتن دیگران شد. ضمن آنکه ایده 
و اجراها مورد تحسین مخاطبان قرار گرفت. چالش های مسابقه در فصل دوم هم متنوع تر بود. از آن سو حضور 
مجید شاهپوری بعد از سال ها بار دیگر نام او را سر زبان ها انداخت. سازندگان جوکر استفاده ای بهینه از او هم 
کردند. فصل پیش عرصه ای برای محبوبیت دوباره رضا نیکخواه بود، در این فصل عباس جمشیدی فر زبانزد شد.

بسیاری از بازی های ویدئویی در این ســال ها به دلیل محبوبیت، تبدیل به فیلم و سریال شدند، یکی از این 
بازی های محبوب ویدئویی، »لیگ افسانه ها« است که در سال 2021 در قالب یک سریال انیمیشنی توسط 
کمپانی »رایت گیمز« و »فورتیچه پروداکشن« تولید شد. این دو شرکت، در دهمین سالگرد تولید این بازی 
رایانه ای از سریال انیمیشن آن با عنوان »آرکین« رونمایی کردند. این انیمیشن بعد از عرضه با استقبال شدیدی 
از طرف مخاطبان و منتقدان روبه رو شد. به نحوی که در سایت »IMDB« توانست از کاربران نمره بسیار فوق 
العاده 9.4 از 10 را به خودش اختصاص دهد. علاوه بر این »آرکین« توانست در سایت رات تومیتوز هم نمره 
بالای 9 از 10 را بگیرد. در این سریال شهره آغداشلو بازیگر ایرانی اي که سال هاست در آمریکا فعالیت می کند 
به عنوان یکی از صداپیشگان حضور دارد و به جای شخصیت »گریسون« حرف زده است. این سریال انیمیشن 
که تمامی شخصیت های آن از دل بازی »لیگ افسانه ها« آمده اند، روایتگر دشمنی مردم دو شهر »پیلتوور« و 

»زان« است. مردم شهر اولی در رفاه کامل زندگی می کنند و مردم شهر دوم در فقر و فلاکت کامل.

آرکین
 پخش: سامانه فیلیمو و نماوا

 کارگردان: کریستین لینکه/ الکس یی
 صدا پیشه ها: هیلی استاینفلد، الا پورنل، 

کوین آلخاندرو، کیتی لیانگ، جیسون 
اسپیساک و شهره آغداشلو
 نمره در »IMDB«: 9.4 از 10

 محصول: 2021/ آمریکا
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 سریال حرفه ای فردا چهارشنبه 
29 دی ماه با پخش پانزدهمین 
قسمت خود به پایان می رسد. 

این سریال نخستین تجربه 
سریال سازی مصطفی تقی زاده 

است که داستان زندگی یک 
آدمکش حرفه ای به نام »سیامک« 

را روایت می کرد. سیروان خسروی 
در اولین تجربه بازیگری اش ایفاگر 

نقش سیامک در این سریال بود.

 احمد رضا درویش قصد دارد 
به زودی ساخت سریالی با عنوان 

»کندو« را به تهیه کنندگی مهدی 
فرجی جلوی دوربین ببرد. این 

سریال قرار است با مشارکت 
وزارت میراث و گردشگری تولید 
شود. درویش پیش از این در سال 

80 سریالی با عنوان »پسران 
خورشید« را جلوی دوربین برد که 

آن را نیمه کاره رها کرد.

پايان فصل دوم جوکر

شبکهساعتقالببرنامه

ورزش15لیگ برتر والیبالپیکان- شهرداری گنبد
ورزش 20فوتسال قهرمانی اروپاصربستان- پرتغال

آی فیلم22سریال ایرانیکلاه پهلوی

سه22:30 مسابقه تلویزیونیزوجی نو

نسیم23مسابقه استعداد یابی استندآپ کمدی  خنداننده شو

ورزش23:30 جام حذفی اسپانیاالچه- رئال مادرید

گروه تلویزیون  
هفتصبح

جنجالی تریــن اتفاق چنــد روز اخیــر تلویزیون، 
مصاحبه ای است که از کیانوش عیاری منتشر شده و 
در ماجرای پخش نشدن »87 متر« توپ را در زمین 
ممیزان سیما انداخته. او در گفت و گوی تصویری با 
مجله فیلم امروز مدعی اســت که ممیزان تلویزیون 
به حضور گربه در سکانس هایی از این سریال ایراد 
وارد کرده و خواستار حذف کلیه صحنه هایی که گربه 
در آن حضور دارد، شده اند. این اظهار نظر مثل توپ 
ترکید و در رسانه های مختلف بازنشر داده شد. شبکه 
یک در مقام دفاع از خود برآمد ولی ابهام گربه های 
»87 متر« همچنان باقی است. چطور؟ این گزارش 

را بخوانید.

   مورد اول| دعوا با رمز گربه
روال تلویزیون این بوده که حاشیه ها را رها مي کند و پاسخی 

شفاف به رســانه ها نمی دهد. کما این که اظهارات پیشین 
عیاری را بی پاسخ گذاشــته بود. اینبار اما هم جنس انتقاد 
فرق مي کند و هم بازتاب آن گســترده بوده اســت. روابط 
عمومی شبکه یک عصر روز دوشنبه جوابیه ای برای رسانه ها 
فرستاد و پاسخ عیاری را داد. در جوابیه ابتدا تاکید شده که 
برخلاف ادعای عیاری، در ســریال های تلویزیون نمایش 
برخی حیوانات مانند گربه و پرندگان در آثار نمایشی بدون 
اشکال است. در ادامه دلیل مخالفت با گربه های »87 متر« 
اینطور شرح داده شده: »نمایش تصاویر مکرر، غیرضروری 
و نابه جا در صحنه هایی از سریال برای نشان دادن رفت و آمد 
حیوانات در محیط خانه از ســوی بازبین تذکر داده شده و 
برخی تصاویر مانند غذا دادن به گربه در ســریال از سوی 
بازبین ایراد گرفته نشده و صرفا تصاویر مکرر، محل اشکال 
بوده است.« این تک و پاتک تلنگری است به این سوال که 
آیا رابطه عیاری و تلویزیون شکرآب است؟ آیا گربه اسم رمز 

اختلاف های عمیق نیست؟

   مورد دوم| واقعیت یا فرار به جلو؟
کیانوش عیاری کارگردانی اســت با کارنامه ای پربار. همین 

ســابقه و محبوبیت اســت که وقتی با تلویزیون وارد دوئل 
مي شــود، غالب واکنش ها در حمایت از اوست، و فراموش 
نکنیم، تلویزیون وجهه ای خوب در میان افکار عمومی ندارد 
و طبیعی است که در چنین بزنگاه هایی، پیش فرض درباره 
آن »محکومیت« است. فارغ از این که در ماجرای گربه ها، حق 
با چه کسی است، یک پرسش اساسی وجود دارد: چرا »87 
متر« در موعد مقرر )مرداد امســال( روی آنتن نرفت؟ سهم 
کارگردان در خلف وعده چقدر اســت؟  شاید بندهای دیگر 

گزارش برخی از ابهامات را روشن کند.

   مورد سوم| پشت پرده دستمزد عوامل
در هیاهوی »87 متــر« علاوه بر گربه ها، چنــد پازل دیگر 
هم باید کنار یکدیگر قــرار بگیرند. یکی از آن ها زمزمه هایی 
است که توسط عوامل به گوش مي رســد. کیانوش عیاری 
تهیه کنندگی این ســریال را خودش برعهده دارد. حالا و به 
گفته برخی بازیگران، عیاری هرچقدر در کارگردانی خوب 
عمل مي کند، در تهیه کنندگی قلق های خاص خود را دارد. 
اشاره آن ها به مسائلی چون تسویه حساب و کلا امور مربوط 
به تهیه کنندگی اســت که باعث بلند شــدن صدای برخی 

عوامل شده. آیا جنجال اخیر، سرپوشی بر عدم انجام تعهد 
مالی است؟

   مورد چهارم| معمای اسم فرج
علاوه بر گربه ها، 87 چند ممیزی دارد که روی کلیت سریال 
اثر منفی نمی گذارد. مثــلا یکی از ایرادها به اســم یکی از 
شخصیت های اصلی برمی گردد. اســم او فرج است و چون 
رفتارهای منفی دارد، از عیاری خواسته شده نام آن را تغییر 
دهد. این مشکل با صداگذاری حل مي شــود اما با توجه به 
حساسیت های عیاری، همین تغییر به  ظاهر کوچک، زمان بر 
است. پیش از پخش ســریال توافق برای تغییر اسم حاصل 
شده بود و طبعا حالا نباید ســدی برای سریال باشد. ضمن 
آن که شــنیده ها حکایت از آن دارد که »87 متر« به غیر از 
چند مورد جزئی، فاقد مشکل محتوایی است. پخش تیزر آن، 
یعنی تلویزیون موافق پخش سریال است اما »ظاهرا« عیاری 

نظر دیگري دارد.

   مورد پنجم| یک دعوای بودار
ابتدای مرداد تیزر »87 متر« از شبکه یک پخش شد. کمی 
بعد خبر آمد این ســریال در زمان مقرر روی آنتن نخواهد 
رفت. همزمان شایعه شد که خود عیاری خواسته است »87 
متر« در زمان دیگری پخش شــود. در همان روزها عیاری 
مصاحبه ای با خبرگزاری ایلنا انجــام داد و توپ را در زمین 
تلویزیون انداخت: »قرار بود سریال از هشتم مرداد ماه پخش 
شود، ولی شاید مدیران تلویزیون دیده اند که آن زمان مناسب 
نیست و خواسته اند در زمان مناسب تری پخش شود.« حالا 
مشخص مي شود دعوای عیاری و تلویزیون جنبه هایی فراتر 
از »زمان پخش« دارد که پازل آن با کلیدواژه های گربه، فرج، 

دستمزد و ممیزی تکمیل مي شود.

ماجرای سریال »87 متر« کم کم تبدیل به »مثنوی هزار من« مي شود! در فضای عمومی صحبت از 
چالش نمایش گربه هاست اما این  همه واقعیت نیست. در تک و پاتک عیاری و تلویزیون رازهای 

دیگری هم نهفته است. گزارش هفت صبح را بخوانید

گربه های نازنین آقای عیاری و چند ابهام
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سروان ناصر محمدی
کارآگاه| 1375شلیک نهایی| 1374مزد ترس| 1371

کارآگاه علویسرگرد کلانی

سرگرد اوصیا
کارآگاه شمسی و دستیارش مادام| 1380پلیس جوان| 1380سرنخ| 1375

         کارگردان   کیومرث پوراحمد
         بازیگر نقش کارآگاه   جهانبخش ســلطانی بــا لهجه جذاب 

اصفهانی نقش سرگرد اوصیا را بازی می کرد.
         درباره مجموعه  در هر قسمت یک پرونده جنایی توسط پلیسی 
اصفهانی به نام اوصیا و دستیارش با بازی بهزاد خداویسی مورد 
بررســی قرار می گرفت و در پایان هر قســمت هم گره معما باز 
می شد. »ســرنخ« جزو یکی از مهمترین سریال های کارآگاهی 
تلویزیون بود که پای بازیگران مهمی به آن باز شد. جالب است 
بدانید که محمدرضا فروتن هم بــرای اولین بار به خاطر بازی در 

یکی از اپیزودهای این مجموعه شناخته شد.
         دلیل اهمیت  از جدیت موجود در سریال های پلیسی خبری 
نبود. اوصیا و دســتیارش مثل دو تا دوســت رفتار می کردند و 
بده بستان های بامزه ای میان آنها شــکل می گرفت. در این بین 
مادر اوصیا هم نقش پررنگی داشت. او همراه با اطلاعات پرونده 
پیش می رفت و گهگاه تحلیل های جالبی ارائه می کرد و مچ کسی 
را می گرفت. این ســه نفر همکاری جالبی داشتند که به اتفاق 

خوبی منجر شد. 

شمسیسروان یونس بهگر

         کارگردان   مسعود آب پرور
         بازیگر نقش کارآگاه  در این ســریال حسین یاری نقش سرگرد 

بهروز احمدی، پلیس اداره مبارزه با جرایم رایانه ای را بازی کرد.
         درباره مجموعه  فصل اول »هوش ســیاه« در اواخر دهه هشتاد 

ساخته شد و به جرایم رایانه ای می پرداخت. 
موضوعی جدید که تا آن زمان مورد توجه قــرار نگرفته بود و از آن 
جهت که حضور فضای مجازی در زندگی مردم پررنگ بود، بسیار 
مورد توجه قرار گرفت. نکته قابل توجه در ســریال این بود که روی 

پرونده های واقعی دست می گذاشت. 
درواقع سرگرد احمدی، درگیر پرونده پیچیده یک خرابکار و نابغه 

کامپیوتری به نام جمشید کاظمی می شد.
         دلیل اهمیت   خلافکار داســتان با بازی کیکاووس یاکیده، یک 
شــخصیت قدرتمند و باهوش بود و از این جهــت مقابله با چنین 

شخصیتی می توانست جذاب به نظر برسد. 
در واقع از این جهت بود که فعالیت های ســرگرد احمدی بیشــتر 
به چشم می آمد. ضمن اینکه مخاطبان می توانستند از طریق سریال 
اطلاعاتی به دست بیاورند و همین هم برایشان اهمیت زیادی داشت. 

         کارگردان  سیروس مقدم
         بازیگر نقش کارآگاه  کامبیز دیرباز در ســریال میکائیل نقش 

پلیس را بازی کرد.
         درباره مجموعه  سیروس مقدم بعد از »پلیس جوان« و »دیوار«، 
بار دیگر یک پلیس را محور سریالش قرار داد. براساس فیلمنامه سعید 
نعمت الله شکل گرفت. سریال در 19 قسمت ساخته شد و از شبکه 
یک روی آنتن رفت. داستان جذابی داشت و روی بازیگران درجه یکی 
دست گذاشته شده بود. از طرف دیگر روی روابط قابل قبولی بنا شده 
بود اما مثل اکثر آثاری که با فیلمنامه سعید نعمت الله ساخته شده اند، 

لحن صحبت کردن شخصیت ها چندان ملموس به نظر نمی رسید. 
         دلیل اهمیت    رویارویی دو رفیق به نام رســول و میکائیل؛ یکی 
خلافکار و دیگری پلیس می توانســت اتفاق جذابــی را رقم بزند. 
به خصوص اینکه ســریال در شهری ناشــناخته به نام 60 کیلومتر 
روایت می شد که قوانین خودش را داشت. داستان پیچیدگی های 
زیادی داشــت و بازی کامبیز دیربــاز هم یکی از نــکات مهم آن 
به حساب می آمد. البته با وجود این موارد، میکائیل را نمی توانیم جزو 

سریال های موفق و ماندگار سیروس مقدم به حساب بیاوریم. 

کلانتر
میکائیل| 1394هوش سیاه| 1389کلانتر| 1382

         کارگردان   محسن شاه محمدی
         بازیگر نقش کارآگاه   ایرج نوذری در دو فصل اول سریال، نقش 

کلانتر را بازی می کرد.
         درباره مجموعه  شاه محمدی بعد از موفقیت شلیک نهایی و اثر 
نه چندان موفق تصمیم نهایی تصمیم به ساخت کلانتر گرفت. ابتدا 
قرار بود داریوش فرهنگ نقش اصلــی را ایفا کند اما نهایتا به ایرج 

نوذری رسید.
 »کلانتر« در سه فصل ساخته شــد. در فصل اول موفقیت خوبی 
به دست آورد اما به مرور زمان در فصل دوم و البته بیشتر از همه فصل 
سوم، از لحاظ فیلمنامه و ساختار و حتی انتخاب بازیگران افت کرد.
         دلیل اهمیت   ایــرج نــوذری، خیلی عــادی و منطقــی بازی 
می کرد. تلاش نمی کرد خودش را به پلیس های مرســوم نزدیک 
کند. رفتاری کامــلا عادی داشــت و واکنش هایــش آگاهانه و 
کنترل شــده به نظر می رسید و رفتار درســتی با متهمان داشت. 
همه این موارد باعث شــده بود کــه مخاطبان به ایــن اثر روی 
 خوش نشــان دهند.  البته که حساســیت ها از فصل دوم به بعد

 کمتر شد. 

میکائیل موحدسرگرد احمدی

کارآگاه ها وطنی
مروری بر پلیس ها و کارآگاه های جذاب تلویزیونی که بعد از 

گذشت سال ها هنوز در ذهن هایمان ماندگارند

سریال های زیادی با موضوع پلیس و پرونده های جنایی ساخته شده اند اما فقط بعضی از کاراکترهای 
پلیس یا کارآگاه موفق شــده اند توجه مخاطبان فراوانی را جلب کنند و ماندگار شوند. البته این 
کاراکترها در سریال های دهه های هفتاد و هشــتاد خیلی بیشتر بوده اند و در یک دهه اخیر عملا 
با پلیس ها و کارآگاه های جذاب متنوعی روبه رو نبوده ایم. این مســئله شاید هم به کاهش تعداد 
مخاطبان تلویزیونی و کم شدن تاثیر این رسانه میان مخاطبان ارتباط دارد. در این بخش مروری 
داریم بر ویژگی های آثاری که به واســطه حضور یک پلیس متفاوت و درجه یک مورد توجه قرار 
گرفته اند و نامشان در ذهن مخاطبان مانده است. طبیعتا تعداد این کاراکترها بیشتر از اینهاست و 

به دلیل محدودیت فضا فقط توانسته ایم به همین تعداد اکتفا کنیم. 

         کارگردان  حمید تمجیدی
         بازیگر نقش کارآگاه  »مزد ترس« داستان زندگی سروان ناصر 
محمدی، یکی از کارآگاهان اداره آگاهی بود که عبدالرضا اکبری 

نقش آن را ایفا می کرد. 
         درباره مجموعه  یکی از موفق ترین سریال های اوایل دهه هفتاد 
تلویزیون بود که از شبکه دو پخش می شد. ماجرا از این قرار بود 
که سروان محمدی مســئول پیگیری قتل یک نوازنده ارکستر 
معروف می شد که جسد سوخته اش را در محل تخلیه زباله پیدا 
کرده بودند. حالا به مرور با این پرونده همراه می شــدیم و پیش 
می رفتیم. البته فصل دوم این سریال هم سال 1374 با نام »بازی 
با مرگ« ساخته شد که برخلاف انتظار، چندان موفق ظاهر نشد.

         دلیل اهمیت  برای پلیس چهره ای به نســبت مردمی در نظر 
گرفته شــده بود و به لحاظ هوش و درایت، در ســطحی برابر با 
خلافکاران قرار داشــت. از این جهت رفتارهایش منطقی به نظر 
می رسید و به طور کلی چالش بین پلیس و خلافکار در این سریال 
خیلی خوب ساخته شده بود و کلیشه شکست ناپذیر بودن پلیس 

شکسته شد.

         کارگردان   سیروس مقدم
         بازیگر نقش کارآگاه   شهاب حســینی با نقش یونس بهگر یا 

همان پلیس جوان شناخته شد.
         درباره مجموعه یکــی از موفق تریــن مجموعه های پلیســی 
تلویزیون بود که البته با وجود داســتان جذاب و ســاختار قابل 
قبولش به خاطر شــعاری بودن برخی دیالوگ ها با اعتراض های 
زیادی روبه رو شد. شخصیت اصلی سریال، یونس بهگر بود، سروان 
اداره آگاهی که پدرش سال ها پیش به عنوان قاضی دادگستری 
فعالیت می کرد و به طرز مشکوکی به قتل رسیده بود. او به خاطر 
کشف راز قتل پدرش به دانشکده پلیس وارد شده بود و حالا در 

حین کشف راز قتل پدر، پرده از موارد دیگری هم برمی داشت.
         دلیل اهمیت   خود شخصیت یونس و قدرتی که خلافکارها در 
این سریال داشــتند و هربار قدمی جلوتر از پلیس برمی داشتند 
و همچنین گره خــوردن ماجرای پرونده هــای جنایی به رابطه 
احساسی یونس، همگی جزو موارد جذاب سریال بودند. حضور 
فرهاد اصلانی در نقش دستیار و همچنین مریلا زارعی در نقش 

خبرنگار، حال وهوایی بامزه به سریال داده بود. 

         کارگردان  مرضیه برومند
         بازیگر نقش کارآگاه  در این سریال پلیس خاصی وجود نداشت 
اما شــخصیت شمســی با بازی پری امیرحمزه به عنوان یک زن 
علاقه مند و پیگیر معماهای مختلف خــودش هر بار پرونده ای را 

پیش می برد.
         درباره مجموعه شاید در کل نشود »کارآگاه شمسی و دستیارش 
مادام« را جزو سریال های پلیسی به حساب آورد. ماجرا از این قرار 
بود که شمسی، زنی که سن و سالی ازش گذشته بود به خاطر علاقه 
زیاد به خانم مارپل و نیروی جست وجوگری که داشت، بسیاری از 
معماها را حل می کرد. آنقدر سریال پلیسی دیده بود که همه محله 
هم بهش اطمینان داشتند و برای حل مشکلات صدایش می زدند. 
او یک دستیار به اسم شمسی داشت با بازی لوریک میناسیان که 

همکاری جذابی را کنار هم رقم می زدند.
         دلیل اهمیت   شمســی در واقعیــت کارآگاه نبــود امــا بــا 
کارآگاه بازی ها و توانایی اش در حل معماها در دل مخاطبان جا باز 
کرد و جالب اینجاســت که هنوز هم خیلی ها پری امیر حمزه را با 

نام شمسی می شناسند.

         کارگردان  محسن شاه محمدی
         بازیگر نقش کارآگاه  سرگرد کلانی یکی از مهمترین نقش های 

کارنامه بازیگری داریوش فرهنگ بود.
         درباره مجموعه   این مجموعه با فیلمنامه حســین پاکدل و 
محسن شاه محمدی ساخته شد و از اولین آثاری بود که به طور 

کامل روی فعالیت های یک کاراکتر پلیس متمرکز شده بود.
         دلیل اهمیت  ســرگرد کلانی از یک طرف شــخصیتی جدی 
داشــت و در کار خودش کاربلد به نظر می رسید و از طرف دیگر 
با پلیس هایی که در ســریال های دیگر می دیدیم، فرق داشت. 
ریش هایش را اصلاح می کرد  و لباس های به نســبت مدل روز 
می پوشید. در عین هوشمندی، تاحدی شوخ طبع بود و با یکی از 
خلافکارها دوستی دیرینه داشت. رفتار او در مقابل دوستش قابل 
تأمل بود و به طور کلی از جنس خود مردم ســاخته شده بود. از 
همین جهت هم به نظر مخاطبان قابل درک بود. نکته قابل توجه 
دیگر اینکه پرونده های جنایی زیادی در طول پخش این سریال 
در دل قصه آن روایت شدند و برخی از آنها از داستان های واقعی 

الهام گرفته بودند.

         کارگردان حسن هدایت
         بازیگر نقش کارآگاه  احمد نجفی با نقــش کارآگاه علوی به 

شهرت رسید.
         درباره مجموعه کارآگاه علوی نام ثابت مجموعه هایی به اسم 
»کارآگاه« و »کارآگاه  علوی« اســت که در ســال های 1375 و 
1387 تولید شد و روی آنتن رفت. درواقع کارآگاه علوی رئیس 
اداره تامینات سال های 1308 تا 1314 بود که به پرونده های این 
دوره رسیدگی می کرد. »کارآگاه علوی 2« ماجرا را بعد از دوران 

تبعید او به تصویر می کشد، زمانی که برمی گردد.
         دلیل اهمیت  در دهه هفتاد به خاطر پخش مداوم سریال های 
کارآگاهی خارجی مثل »کارآگاه درک« و »پوارو« و »بازرس« 
توجه مردم به این سریال ها بســیار بالا رفته بود. به همین دلیل 
هم »کارآگاه علوی« توانست خیلی زود توجه ها را جلب کند. از 
آن جهت که در دوران قبل از انقلاب روایت می شــد، حساسیت 
زیادی هم روی پرونده ها وجود نداشت و از این جهت داستان های 
جذاب تری را شاهد بودیم. بازی احمد نجفی هم جزو نکات قوت 

سریال بود.

پلیس کتابخوان و اهل رژیم غذایی
درباره ویژگی های شخصیتی کاوه کیهان، سرگرد دایره جنایی سریال نوارزرد2

سرگرد کاوه کیهان کاراکتری اســت که از زمان ساخت فصل اول ســریال »نوار زرد« خلق شد و امیر 
آقایی اولین بار آن را ایفا کرد. این شخصیت نسبت به اکثر پلیس هایی که پیش تر در تلویزیون دیده ایم، 
ویژگی های متفاوتی دارد. به خاطر همین هم می تواند پلیس جذاب تری باشــد. درباره مواجهه بانیپال 
شــومون، بازیگر نقش کاوه کیهان در فصل جدید با ویژگی های شخصیتی این کاراکتر با او گپ زده ایم. 
تعریف این بازیگر را از این نقش بخوانید.  ســرگرد کیهان شــخصیتی باهوش است، ذهن خلاقی دارد 

و می تواند معماهای زیادی را حل کند. در عین حال بســیار جدی اســت اما 
شوخ طبعی خاص خودش را دارد. اهل خانواده است. پدر و مادرش را دوست 

دارد و انسان دوســت است. ورزش می کند، به ســلامتی اش می رسد، به 
لباس هایش اهمیت می دهد. آدمی است که یک سری مقررات در رفتار 
و حرکات و پوشش و خوراک و لایف اســتایل زندگی برای خودش دارد و 

آنها را اجرا می کند. من زیاد سریال های پلیسی قبلی را تماشا 
نکرده ام که بتوانم درباره تفاوت هایشــان حرفی بزنم اما کاوه 
کیهان پلیسی اســت که شاید کمتر دیده باشــیم. با اینکه 
مجبور اســت خیلی چیزها را صرفا به خاطر محدودیت ها 
رعایت کند و عملا دستش بسته است. مثلا رفتار خشنی 
از خودش نشــان نمی دهد. حتی زمانی که می خواهد از 
متهم اعتراف بگیرد هم دست رویش بلند نمی کند. چون 
به هرحال ناجا با نمایش خشــونت پلیس مخالف است. 
ولی بیشترین تفاوت به سبک زندگی کیهان برمی گردد. 
ما می بینیم که بیشتر حواسش به غذایش است، ورزش 
می کند، رژیم می گیرد، به موهایش می رســد، سعی 
می کند لباس خوب بپوشــد، کتاب می خواند و اهل 
مطالعه است. درواقع می شود گفت یک مقدار جهان 

بزرگ تری دارد. 

نوار زرد در شبکه خانگی جذاب تر می شد
گفت وگو با بانیپال شومون بازیگر نقش اصلی فصل دوم سریال نوار زرد. او از چگونگی 

رسیدن به این نقش و تجربیاتش در همکاری با تلویزیون به هفت صبح می گوید

امسال قرار بود با نقش اصلی 
فیلم »علت مرگ: نامعلوم« 
در جشنواره باشم. به گفته 

بهروز افخمی، یکی از سه فیلم 
برتر انتخاب هیات داوران 

بود. یعنی همه به آن رای داده 
بودند. حتی آن دو نفری هم 

که از طرف وزارت ارشاد 
در آن جلسه بوده اند، فیلم 

را پسندیده اند. یعنی 9 نفر با 
فیلم موافق بوده اند. اما دقیقه 
آخر آمده اند گفته اند که این 
فیلم نمی تواند باشد. به همین 

راحتی زحمت سخت یک 
گروه را نادیده می گیرند. ما 
سه ماه برای این فیلم در دل 

کویر بودیم و فیلمبرداری 
کردیم. خب کسی نیست که 

جواب این زحمات را بدهد

شبکه خانگی همه  چیزش 
فرق می کند. هم متن های 
بهتری نوشته می شود، هم 

پول های بهتری داده می شود، 
هم پروداکشن بهتری دارد، 

هم تولید بهتری و هم وسواس 
بیشتری. مثل تلویزیون نیست 
که روزی 10، 15 دقیقه ضبط 
کنند. وقت بیشتری برای کار 

می گذارند. به نظر من خب 
بالاخره کار کردن در شبکه 

خانگی برای کارگردان و 
بازیگر اتفاق بهتری است و 

همینطور کار بهتری در نهایت 
به مخاطب ارائه می شود
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مهدی فخیم زاده سال 1394 
سریالی به       نام »فوق سری« 

ساخت و خودش نقش اصلی 
آن را ایفا کرد و در جایگاه 

یک پلیس قرار گرفت. سریال 
درباره برخورد با عاملان 
فروش مواد مخدر بود. با 

اینکه به واسطه حال و هوای 
کمدی اي که داشت، انتظار 

می رفت اثر قابل قبولی از  آب 
دربیاید اما شکستی سنگین را 

در کارنامه فخیم زاده رقم زد.
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یکی از سریال های پلیسی 
قابل قبول دهه نود، »دیوار« به 
کارگردانی سیروس مقدم بود. 

این سریال سال 1391 در 13 
قسمت روی آنتن رفت و آتیلا 
پسیانی با نام سرهنگ یونس 
سبزی ایفاگر نقش پلیس بود. 
نکته قابل توجه اینجا بود که 
داستان بیشتر روی کاراکتر 
خلافکار یعنی جمیل با بازی 

مهدی سلطانی، پیش می رفت و 
سریال او متمرکز بود.

زنده یاد حمید لبخنده 
سال 1387 سریالی به نام 

»کارآگاهان« ساخت. سریالی 
که در آن چند افسر پلیس 
پیگیر پرونده های جنایی و 

پلیسی می شدند. بازیگرانی 
مثل مهدی هاشمی، اکبر 

زنجان پور و... در این سریال 
حضور داشتند اما برخلاف 

انتظار، آنطور که باید مورد توجه 
قرار نگرفت و توفیق سریال های 

پلیسی دیگر را پیدا نکرد.
56

اولین سریال پلیسی ایرانی 
»چنگک« نام داشت که 
فریبرز صالح کارگردان 

فیلم سینمایی »سفیر« آن 
را کارگردانی کرده بود. این 

سریال که در سال 13۵۶ تولید 
و از تلویزیون ملی ایران پخش 

شد، ماجراهای پلیسی با 
چاشنی طنز را روایت می کرد. 

جلال پیشوائیان که در آن 
سال ها بیشتر در نقش های 

منفی بازی می کرد به همراه 
محمد متوسلانی، مرتضی 

احمدی، عزت الله مقبلی و... 
در این سریال ایفای نقش 

می کردند.
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محسن شاه محمدی در 
سال ۶7 با ساخت سریال 
»هشدارهای پلیس« نام 
خودش را به عنوان اولین 
کارگردان پلیسی ساز در 

ایران بعد از انقلاب ثبت کرد. 
»هشدارهای پلیس« اولین 
سریالی بود که با مشارکت 

نیروی انتظامی ساخته شد. 

فصل دوم سریال »نوار زرد« به کارگردانی سروش محمدزاده و بازی بانیپال شومون به جای 
امیر آقایی در نقش سرگرد کاوه کیهان، چند وقتی است روی آنتن رفته. بانیپال شومون را 
از زمان بازی در سریال »شهرزاد« می شناسیم. او بعد از تجربه بازی در چند فیلم و سریال 

شبکه نمایش خانگی، حالا برای اولین بار با نقش اصلی یک سریال پلیسی به تلویزیون آمده 
و طبیعتا حرف های زیادی برای گفتن دارد. با او درباره آثارش و به خصوص همکاری اش با 

تلویزیون در »نوار زرد2«  گفت وگو کرده ایم.

بازیگری و دوبله
شما به عنوان بازیگر پرسابقه  تئاتر وارد کار تصویر شدید. اولین بار بازی تان را سال 1394 
در سریال »شهرزاد« دیدیم. بعد از آن در چند فیلم و سریال دیگر شبکه نمایش خانگی حضور 
پیدا کردید و در ســریال »کرگدن« یکی از نقش های اصلی را داشتید. حالا در اولین تجربه 
همکاری با تلویزیون، در نقش اصلی سرگرد کاوه کیهان ســریال »نوار زرد2« ایفای نقش 

کرده اید. درباره مسیری که در این عرصه طی کرده اید برایمان بگویید.
ســابقه کار تئاتر من به خیلی سال پیش یعنی از دوران دانشــجویی در سال 76 برمی گردد. سال 
91-90 بود که برای سریال »شهرزاد« دعوت شــدم و اولین کارم برای شبکه نمایش خانگی بود. 
همان سال هم در فیلم سینمایی »گلدان و درخت بلوط« به کارگردانی کیارش انوری نقش اصلی 
بازی کردم که متاســفانه مجوز پخش نگرفت و به جشــنواره راه پیدا نکرد و هیچ وقت هم اکران 
نشد. ولی در جشنواره های خارجی مثل روتردام جایزه گرفت. بعد از آن در فیلم »پالتو شتری« به 
کارگردانی مهدی علی میرزایی نقش اصلی بودم و امسال هم نقش اصلی فیلم »علت مرگ: نامعلوم« 
را به کارگردانی علی زرنگار داشتم که برای جشنواره پذیرفته نشد. در بقیه فیلم ها هم مثل »تنگه 
ابوقریب«، »غلام رضا تختی«، »شــبی که ماه کامل شــد«، »خجالت نکش«، »جاده قدیم« و ... 
نقش های فرعی داشتم. در کنار اینها یکی از نقش های اصلی »کرگدن« را هم در شبکه خانگی بازی 

کردم. امسال هم که در »خاتون« بازی داشتم و بعد بهم پیشنهاد شد در »نوار زرد2« بازی کنم.
»نوار زرد2« اولین تجربه همکاری شــما با تلویزیون اســت. پیش از اینکه این نقش را 

بپذیرید، مشکلی با بازی در سریال تلویزیونی نداشتید؟
مشکل که نمی شود گفت نداشتم. خب من مدت ها بود متن خوب، کار خوب یا سریال خوبی که در 
تلویزیون ساخته شود ندیده بودم. مثلا برای »بانوی عمارت« به من پیشنهاد بازی داده بودند که آن 
را هم نرفتم. در این مدت لطف داشتند به من پیشنهادهای کار در تلویزیون می دادند اما من هربار 
مشغول کاری بودم و نمی رسیدم. اما خب به هرحال تلویزیون به لحاظ استاندارد یک مقدار پایین 

است. آثاری که می بینیم زیاد جالب نیستند و این مسئله یک مقدار آدم را مردد می کند. 
خیلی از کارگردان های خوبی که سال های پیش در تلویزیون سریال می ساختند هم حالا 
که شرایط سریال سازی در شبکه نمایش خانگی برایشــان فراهم شده، به آنجا مهاجرت 

کرده اند و تلویزیون عملا خالی شده.
خب طبیعی هم هســت. شــبکه خانگی همه  چیزش فرق می کند. هم متن های بهتری نوشــته 
می شــود، هم پول های بهتری داده می شود، هم پروداکشــن بهتری دارد، هم تولید بهتری و هم 
وسواس بیشتری. مثل تلویزیون نیست که روزی 10، 15 دقیقه ضبط کنند. وقت بیشتری برای کار 
می گذارند. به نظر من خب بالاخره کار کردن در شبکه خانگی برای کارگردان و بازیگر اتفاق بهتری 

است و همین طور کار بهتری در نهایت به مخاطب ارائه می شود. 
برای »نوار زرد2« قرار بود شخصیت کاوه کیهان که در فصل یک با بازی امیر آقایی شکل 
گرفته بود را ادامه دهید. انتخاب شما برای این نقش به چه دلیل بود؟ می خواستند بازیگری 
انتخاب کنند به لحاظ ظاهر و استایل تا حدی به امیر آقایی نزدیک باشد یا به طور کلی از این 

جهت دست روی شما گذاشتند که چهره و صدا و استایل تان به یک سرگرد آگاهی می آمد؟
نه به خاطر شباهت به امیر که اصلا نبود. درواقع گزینه  دومی که گفتید بود. قرار نبود نقش به طور 

کامل در ادامه فصل اول باشد. 
درکل ساخت یک اثر پلیسی در تلویزیون با حساسیت های زیادی روبه روست. به هرحال 

شخصیتی که با بازی امیر آقایی ساخته شد یک مقدار از پلیس های کلیشه ای تلویزیونی فرق 
داشت و از این جهت به چشم آمد. پلیسی مجرد بود که کتاب می خواند و لباس هایی متفاوت 
می پوشید و قهوه می خورد و ... از این نظر شخصیت خوبی خلق شده بود که حیف بود ادامه 

پیدا نکند. 
بله. درست می گویید.

در اکثر سریال های پلیسی معمولا یک کاراکتر اصلی می بینیم و یک دستیار. کاراکتر اصلی 
هم جایگاه مهم تری دارد و قدرت بیشتری در حل معما و در نقطه مقابل، دستیارش فاقد این 
ویژگی هاست. نهایتا مواجهه  این دو نفر و تضادی که میانشان وجود دارد منجر به حل مسئله 
می شود. در »نوار زرد2« هم با همین الگو مواجهیم. درواقع تلاشی برای ایجاد تفاوت صورت 

نگرفته. نظرتان در این باره چیست؟
خب جالبی اش همین است. اگر بخواهیم تغییرش دهیم، مثلا باید چه کار کنیم؟ اگر نمکش گرفته 
شود یا اگر قرار باشد با یک کاراکتر جدی روبه رو باشیم زیاد جالب نیست. این کنتراست هاست که 
دارد کار را پیش می برد. در کل توی ژانر پلیسی همیشه این الگو بوده و کماکان هم ادامه دارد. در 
سینمای جهان و سریال های پلیسی جدید هم این را می بینیم. دستیار پلیس ها معمولا یک گیجی 
و خنگی هایی دارند. مثلا برداشت های اشتباه می کنند یا گاف هایی می دهند که توسط شخصیت 

اصلی اصلاح می شود. بالاخره یک کنتراست بین شان وجود دارد. 
برای اینکه شخصیت اصلی قدرتمندتر به نظر برسد. 

بله همین است. به هرحال از نظر درجه هم متفاوت هستند. یکی سرگرد است و این یکی سروان. 
دخالت خانوادگی در پرونده های جنایی هم جزو نکاتی است که در خیلی از سریال های 
پلیسی شــاهدش هســتیم. اینجا هم خانواده کاوه کیهان را می بینیم که مدام با او درباره 

پرونده ها حرف می زنند و حتی تلاش می کنند معماهای ایجاد شده را باز کنند. 
بله. به نظرم این ها یک  مقدار نمک به کار اضافه می کند. کانون خانواده، فضای آرامی است که یک 
جاهایی به مخاطب مجال نفس کشیدن می دهد. چون شــخصیت اصلی در طول روز مدام درگیر 
پرونده های دزدی و قتل و مواد مخدر و عملیات و این هاســت ولی وقتی به خانه می آید یک مقدار 
شرایطش فرق می کند. البته هربار هم که خانواده می خواهند دخالت کنند بهشان می گوید جای 
این صحبت ها در خانه نیست. یک مقدار هم آن طنزی که بین زن و شوهر فیلم وجود دارد حال فیلم 
را خوب می کند. من خودم از سکانس های داخل منزل خوشم می آید. به نظرم جالب شده. در عین 
حال متفاوت هم هست. اینها از اول توی فیلمنامه بود و دلیل اصلی انتخاب این نقش توسط من هم 

در وهله اول به فیلمنامه برمی گشت. به نظرم فیلمنامه جالبی بود و مشکلی نداشت.
یکی از ویژگی های مهم ســریال »نوار زرد« این است که برخلاف بسیاری از آثار پلیسی 
جنایی، پرونده به پرونده پیش نمی رود. یعنی اینطور نیست که هر قسمت روی یک پرونده 
تمرکز کند و آن را به پایان برساند و در قسمت بعدی تمرکزش را روی پرونده دیگر بگذارد. 
یک جورهایی پرونده ها در هم ادغام شده اند. بنابراین تماشای آن نیاز به تمرکز بیشتری دارد.

بله درواقع یک قصه داریم که از فصل قبل می  آید و تا انتها ادامه پیدا می کند و در کنارش ما حدود 
هجده پرونده داریم که توی دل هم پیش می رود. یعنی یک پرونده تمام نشده، پرونده دیگری شروع 
می شود. شاید معمای پرونده ای که در این قسمت می بینیم در قسمت بعدی و وسط پرونده  دیگری 

حل شود. این ساختار جالبی است. 
 شخصیت کاوه کیهان چقدر برگرفته از فیلمنامه است و چقدر محصول تلاشی که شما به 
عنوان بازیگر برای ساخت یک پلیس متفاوت انجام می دهید؟ چه بخش هایی از شخصیت و 

رفتار و ویژگی های کاوه توسط شما به کار اضافه شده؟
راستش شاید بتوانم بگویم رفتار بدنی یا به طور کلی مدل رفتاری اش، جنس دیالوگ گفتنش، لحنی 
که دارد، شیوه نگاه کردن و ... متعلق به خودم بوده اما به لحاظ تغییر در متن، خیلی کار ویژه ای انجام 
نداده ام. البته بعضی  جاها بوده که مثلا چیزی که باید می گفتم توی دهنم یک طور دیگر چرخیده یا 
فکر کرده ام بهتر است این را بگویم یا آن را بگویم اما تعدادشان زیاد نبوده. بیشتر روی همان رفتار 

و شمایل شخصیت کاوه کار کرده ام. 

به عنوان بازیگری که قرار بوده نقش یک سرگرد را بازی کند طبیعتا مجبور بوده اید 
به یک سری اصول حرفه ای پایبند باشید. دخالت مشاور نیروی انتظامی در این نقش 

چطور بود؟ جایی بود که تذکر بگیرید یا پیشنهاد دهند طور دیگری بازی کنید؟
بله. سرهنگ مجید نام آور از طرف ناجا سر پروژه »نوارد زرد2« بود. البته من در پروژه های 
قبلی مثل »کرگدن« هم با او کار کرده بودم و از قبل می شناختمش. اما خب آنها بیشتر مراقب 
این هستند که همکارهایشان وقتی دارند ســریال را می بینند ایراد نگیرند. ولی من خیلی 
بهش می گفتم که ما داریم سینما کار می کنیم و همه ش قصه است. مجبوریم یک سری موارد 
جذاب به کار اضافه کنیم تا جذاب تر شود. می گفتم حرف هایی که دارید می زنید درست است 
ولی خب خودتان هم می دانید که فیلم و ســریال واقعی نیست. بالاخره با هم سر این موارد 

کنار می آمدیم. نهایتا با شوخی و خنده کار خودم را می کردم. 
مشکلی با لباس هایی که در محل کار می پوشیدید نداشتند؟

یک مقدار چرا. بعضی وقت ها مثلا می گفتند لباس تنگ نپوش و از این حرف ها اما در نهایت 
همه چیز حل می شد. مسئله  مهم این بود که در این مسیر، کارگردان با من همراه بود. 

 به طور کلی تجربه همکاری با سروش محمدزاده چطور بود؟ 
واقعا درجه یک بود. من فیلم »چهارشنبه « اش را دیده بودم و خیلی دوست داشتم. سریال 
»ســیاوش« را جســته وگریخته دیده بودم ولی واقعا در این ســریال درجه یک کار کرده. 
قاب هایی که بسته، سعی کرده خیلی سینمایی و به  اندازه باشد. آن ذهنیتی که من نسبت به 
تلویزیون داشتم به خاطر حرفه ای بودن سروش اجرا نشد و خداراشکر از آن بهتر بود. من و 
سروش تقریبا همسو بودیم و خیلی خوب توانستیم کار کنیم و تیم خیلی موفقی هم داشتیم. 

کنار هم حالمان خوش بود و هیچ  مشکلی پیش نیامد. 
بیشترین بازی را در سریال با حسام محمودی داشــتید. این رابطه چطور شکل 

گرفت؟
حسام درجه یک است. ما از قبل همدیگر را می شناختیم و دوست بودیم. الان هم دارد درجه 
یک اجرا می کند و خیلی هم باهم در این ســریال هماهنگ هســتیم. این همکاری خیلی 
لذت بخش است. کلی ایده داریم و پیشنهاد می دهیم و مدام تمرین می کنیم. خلاصه اینکه 

خیلی خوش می گذرد.
تولید سریال »نوار زرد« کماکان ادامه دارد؟

بله فکر می کنم تا یکی دو هفته دیگر مشغول ضبط باشیم. 
بازی تان در سریال »خاتون« هم که اخیرا تمام شده؟

بله ولی کار جدید دیگری فعلا ندارم و پروژه های دیگر در حد گپ وگفت است. راستش »نوار 
زرد« برایم پروژه ســنگینی بود. خیلی خسته شده ام و برای همین اســت که فعلا قرارداد 

دیگری نبسته ام. 
شما علاوه بر سینما در چند سریال شبکه نمایش خانگی هم بازی کرده اید. حالا که 
بعد از این تجربه ها درحال همکاری با تلویزیون هســتید، جدای از بحث فیلمنامه و 

دستمزدها، اوضاع کار در این رسانه را چطوری ارزیابی می کنید؟ 
خب به هرحال محدودیت های تلویزیون بیشتر است. 

شما این محدودیت ها را در حین کار حس کردید؟
خب آره. بعضی کارها را وقتی می خواهی انجام دهی بهت می گویند در تلویزیون نمی شود. 
یا مثلا اگر این کار را بکنی حذف می کنند. خب این ها ناراحت کننده است. به نظرم اگر این 
سریال در شرایطی مثل شبکه خانگی ساخته می شد خیلی بهتر از آب درمی آمد و جذاب تر 

می شد. ضمن اینکه همان شرایط تولیدی که قبلا هم گفتم تفاوت ایجاد می کند. 
امسال قرار بود با فیلم »علت مرگ: نامعلوم« به کارگردانی علی زرنگار در جشنواره 
چهلم حضور داشته باشید که حذف شد. اتفافا جزو فیلم هایی بود که بحث زیادی بر 

سر حذف آن شکل گرفت. 
بله. همانطور که بهروز افخمی هم اعلام کرد، »علت مرگ: نامعلوم« یکی از ســه فیلم برتر 
انتخاب هیات داوران بود. یعنی همه رای داده بودند به فیلم. حتی آن دو نفری هم که از طرف 
وزارت ارشاد در آن جلسه بوده اند، فیلم را پسندیده اند. یعنی 9 نفر با فیلم موافق بوده اند. اما 
دقیقه آخر آمده اند گفته اند که این فیلم نمی تواند باشد. یعنی یک نفر دیگری از بیرون این 
حرف را زده. حتی وقتی هیات داوران گفته اند که ما همه به این فیلم رای داده ایم، پاسخ آنها 
این بوده که به هرحال فیلم را درمی آوریم. به همین راحتی زحمت سخت یک گروه را نادیده 
می گیرند. ما سه ماه برای این فیلم در دل کویر بودیم و فیلمبرداری کردیم. خب کسی نیست 

که جواب این زحمات را بدهد. 
با این اوصاف احتمال اینکه سال دیگر هم در جشــنواره حضور داشته باشد زیاد 

نیست.
به هرحال هر اتفاقی ممکن است و نمی شود پیش بینی کرد. 
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»نوار زرد« یکی از سریال های پلیسی قابل قبول تلویزیون 
بود که سال 139۶ به کارگردانی پوریا آذربایجانی و بازی 

امیر آقایی روی آنتن رفت. حالا بعد از گذشت چهار سال، 
فصل دوم آن روی آنتن رفته است. اینبار به کارگردانی 

سروش محمدزاده و بازی بانیپال شومون در نقش سرگرد 
کاوه کیهان. سروش محمدزاده بعد از ساخت یک فیلم 

سینمایی و دو سریال، حالا توانسته است از پس ساخت یک 
اثر پلیسی بربیاید. »نوار زرد2« با وجود پیچیدگی هایی در 
ساختار و خلق یک شخصیت پلیس قابل قبول، اما کماکان 

روی کلیشه های آثار پلیسی بنا شده و از این جهت نقدهایی 
به آن وارد است. به بهانه پخش این سریال، گفت وگویی با 

بانیپال شومون انجام داده ایم و مروری هم داریم بر پلیس ها 
و کارآگاه های مطرح سریال های تلویزیونی.

  مرجان فاطمی
هفتصبح

انتخاب امیر آقایی
 همان ابتدا دوســت داشــتم پلیســی که 
می خواهد در »نوار زرد« بــازی کند، کمتر 
در این مدت در تلویزیون دیده شــده باشد و 
دوست نداشتم به ســمت بازیگرانی بروم که 
در اغلب شــبکه های تلویزیونی هستند.  در 
عین حال همان زمان به دنبال فردی بودیم 
که در بازی های پیشــین خود ویژگی هایی 
مثل جذابیت، داشــتن صورتی قوی، بازی 
خوب و حســی را داشته باشــد. همه اینها 
انتخاب هایم را محــدود و محدودتر می کرد. 
یکــی از گزینه هایی که بــه او فکر می کردم 
امیر آقایی بود اما نمی دانســتم مشغول کار 
دیگری هست یا نه. امیر آقایی مدت زیادی 
بود که در تلویزیون حضور نداشت.   او بازیگر 
خوب و جذابی است. با او صحبت کردم و بعد 
از مطالعه فیلمنامه او هم از متن خوشش آمد 

و از قبل هم با هم آشنایی داشتیم. همین شد 
که آقایی کاراکتر اصلی »نوار زرد« را پذیرفت. 
از این انتخاب راضی بودم و همکاری بســیار 

جذابی بود.

پاسخ به انتقاد از بازی آقایی
این نقدها خیلی درســت نیست. وقتی شما 
منحنی سینوســی را برای بــازی او در این 
ســریال در نظر می گیرید که بخشی از آن 
رفتــار او در اداره و پرونده هایــش اســت و 
بخشــی دیگر رفتارش با پدرش و بخشــی 
دیگر رفتارش با عشقش است، آنقدر منحنی 
درســتی در آن رعایت شده و حس و حال ها 
به درستی در هم آمیخته شده که فکر می کنم 
مهندسی در آن وجود ندارد و بیشتر ماجرای 
حسی درســتی اتفاق افتاده و هر فردی هم 

می تواند نظری داشته باشد.

تبلیغاتی نبودن کار
 نیروی انتظامــی و یا هر جــای دیگری که 
کاری را ســفارش داده باشند، نظر می دهند 
اما همانطور که گفتم جذابیت این ســریال 
در برقراری تعامل بین ســازندگان و نیروی 
انتظامی بود. بعد از اینکه با یکدیگر صحبت 
کردیم، هر دو در ســکانس و پلان ها به یک 
جمع بندی رسیدیم. برخی سکانس ها با نظر 
نیروی انتظامی تصویربرداری شده اند، بعضی 
را ممکن است من به شخصه دوست نداشته 
باشم، اما با تمامی این تفاسیر معتقدم »نوار 
زرد« در دید مخاطب خیلی سفارشی به نظر 
نمی آید.  از طرفی اینطور هم نمی توان گفت 
که بیشتر براساس سلیقه من ساخته شده و 
اگر هم قرار بود تبلیغی برای نیروی انتظامی 
شــود، در زیرمتن ها اتفاق افتاد تا لایه های 

رویی.

انتخابی رضایت بخش برای کاوه کیهان
بازخوانی صحبت های پوریا آذربایجانی درباره شکل گیری 

شخصیت کاوه کیهان در فصل اول نوار زرد
از همان شروع فصل اول »نوار زرد« در سال 139۶ به این مسئله اشاره کردیم که یکی از مهمترین 
نقاط قوت سریال، تصویری بود که از زندگی شخصی یک مامور نیروی انتظامی به نام کاوه کیهان 
نشان می داد. پلیسی که درست مثل آدم های معمولی زندگی می کرد و حالات و رفتارش تصنعی 

نبود. لباس های معمولی می پوشید، چیدمان اتاقش به روز بود. شب ها قبل از خواب، کتاب های روز 
ادبیات جهان مثل »کافکا در کرانه«  هاروکی موراکامی و »هروقت کارم داشتی تلفن کن« ریموند 

کارور می خواند، موسیقی گوش می داد، کافه می رفت، حتی زمانی که مشغول کار بود، برای پدرش 
دنبال همسر مناسب می گشت، با او کل کل می کرد و خلاصه زندگی شخصی اش با همه پلیس هایی 

که در سریال های مناسبتی دیده ایم، فرق داشت. پلیسی که پوریا آذربایجانی در نوار زرد به ما 
معرفی کرده بود، با وجود برخی ضعف هایی که داشت جذاب بود و زمینه خوبی را برای ساخت 

فصل دوم فراهم کرد. آذربایجانی آن زمان توضیحات جالبی درباره این نقش و سریال داده بود. 

یکی از دلایــل موفقیت یک ســریال 
پلیسی، مرموز و غیرقابل حدس  بودن آن 
است. مخاطب زمانی با اثر همراه می شود 
که معما تا لحظه آخر برایش قابل حدس 
نباشد. درست است که نوار زرد در برخی 
سوژه ها با دقت و ظرافت واردعمل نشده 
و امکان رودست خوردن را از مخاطب 
می گیرد اما در مجموع، دست روی پرونده هایی گذاشته که پیچیده اند. 
از طرف دیگر در نوع پرداخت به این پرونده ها، جنس اقرارگیری و نحوه 
فاش شدن رازها هم دقیق وارد عمل شده و مخاطب احساس نمی کند 

کارگردان، هوش او را دست کم گرفته است.

ســاختار غیراپیزودیــک و در هم تنیده 
سریال، از نقاط مثبت آن تلقی می شود. 
برخلاف سایر ســریال های اینچنینی، 
نوار زرد ساختار اپیزودیک ندارد و اینطور 
نیست مخاطب هر زمان بخواهد بتواند 
با آن همراه شود. ساختار سریال به این 
صورت چیده شده که پرونده های مختلف 
در کنار هم دنبال می شوند و خیلی وقت ها گره یکی از پرونده ها در چند 
قسمت بعد باز می شود و از این منظر سبک و سیاق جدیدی دارد. همین 
مسئله باعث می شود که مخاطبان نتوانند جسته وگریخته با آن روبه رو 
شوند و برای اینکه درک صحیحی از کار داشته باشند ملزم به تماشای تمام 

قسمت های آن هستند. 

در فصل پیش پوریا آذربایجانی تلاش 
کرد که ســریالش از هر منظری جدید 
به نظر برسد. همانطور که خواهیم گفت 
در خلق شخصیت پلیس، کاملا متفاوت 
عمل کرد و به همین ترتیب برای بازیگر 
ایفاگر نقش پلیس هم ســراغ بازیگری 
رفت که پیش از این در چنین جایگاهی 
دیده نشده بود. مخصوصا اینکه امیر آقایی بازیگر قابل قبولی بود و با وجود 
نقدهایی که به بازی اش وارد بود از پس این نقش برمی آمد. حالا سروش 
محمدزاده دست روی بانیپال شومون گذاشته است؛ بازیگری که با وجود 
بازی در فیلم ها و ســریال های خانگی، چهره و بازی اش برای مخاطبان 
تلویزیونی جدید است. او تا اینجای کار توانسته بازی قابل قبولی از خودش 

به نمایش بگذارد.

مخاطبی که ســال 1400 قرار اســت 
بنشــیند و یک ســریال پلیسی تماشا 
کند، قطعا تجربه تماشای سریال های 
پلیسی بسیاری را از سر گذرانده. طبیعتا 
سریال های خارجی و ایرانی پلیسی را 
دنبال کرده و انتظار دارد با اثری کاملا 
جدید و متفاوت روبه رو شــود اما نوار 
زرد در فصل دوم هم آنطور که باید دست به نوآوری در کلیات نزده است. 
پلیس، کماکان قادر به حل تمام معماهاست و یک دستیار همیشه در 
صحنه دارد. این دستیار بخش مهمی از کارهای پروژه را پیش می برد و 
در موقعیت های بحرانی یک مرتبه سر می رسد و پلیس اصلی را نجات 
می دهد. این رابطه میان پلیس و دســتیار را بارها و بارها در سریال های 

پلیسی دیده ایم.

پیش درآمد

موفق درخلق ساختاری پیچیده
نکاتی درباره فصل دوم سریال نوار زرد به 

کارگردانی سروش محمدزاده
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ورزش ايران و جهان
 روزنامه صبح ایران  سال یازدهم  شماره 3134  چهارشنبه  29 دی  1400

   نکته بازی

   گزارش

صعود نساجی، خلیج فارس ماهشهر و مس 
رفسنجان در جام حذفی

دیروز سه بازی دیگر از مرحله یک هشتم نهایی جام حذفی برگزار 
شــد. در مهم ترین بازی، نســاجی با نتیجه غیرمنتظره 3 بر یک 
گل گهر را شکست داد تا تیم امیر قلعه نویی وداعی زودهنگام با این 
جام داشته باشد. در دومین بازی نفت مسجدسلیمان که همچنان 
بدون سرمربی بود، در خانه با نتیجه 2 بر یک مغلوب خلیج فارس 
ماهشهر شد! در نهایت مس رفســنجان با گل دقیقه 106 محسن 
آذرپاد پدیده مشــهد را شکســت داد و حذف کرد. به این ترتیب 
تیم های پرسپولیس، مس کرمان، آلومینیوم اراک، خیبر خرم آباد، 
نســاجی، خلیج فارس ماهشــهر و مس رفســنجان راهی مرحله 
یک چهارم نهایی شدند. آخرین تیم این مرحله هم از بین تیم های 
پیکان و استقلال انتخاب خواهد شد که این بازی احتمالا در فاصله 

روزهای 18 تا 20 بهمن برگزار خواهد شد.

17 کرونایی استقلال مشخص شدند
دوشنبه شب بود که بر اساس اعلام سازمان لیگ فوتبال مبنی بر 
نتیجه کمیسیون ستاد مبارزه با کرونا در فوتبال ابتلای 17 نفر از 
بازیکنان و یک نفر از کادرفنی باشگاه استقلال به کرونا، دیدار این 
تیم مقابل پیکان در مرحله یک هشتم نهایی جام حذفی به تعویق 
افتاد. در این مــدت گمانه زنی های مختلفی در خصوص اســامی 
نفرات مبتلا شده به این بیماری صورت گرفت به طوری که باشگاه 
استقلال مجبور شد تکذبیه ای در همین خصوص درباره عدم ابتلای  
فرهاد مجیدی به کرونا منتشر کند. اما حالا با اسنادی که به دست 
آمده و در رســانه ها منتشر شده، اســامی افرادی که مبتلا به این 
بیماری بوده اند مشخص شده است. سیاوش یزدانی، روزبه چشمی، 
آرش رضاوند، مهدی مهدی پور، امین قاسمی نژاد، کوین یامگا، وریا 
غفوری، جعفر سلمانی، رودی ژستد، علیرضا رضایی، امیرحسین 
حسین زاده، محمد دانشگر، ارسلان مطهری، زبیر نیک نفس، عارف 
آغاسی، سیدحسین حسینی و آرمان رمضانی نفراتی هستند که به 

ویروس کرونا مبتلا شده اند.

پخش زنده یک بازی از 4 شبکه تلویزیونی
در شــرایطی که دیروز قرار بود بازی حساس نساجی و گل گهر در 
مرحله یک هشتم نهایی جام حذفی از شبکه ورزش پخش شود اما 
این اتفاق به دلیل برخی ناهماهنگی ها رخ نداد تا به جای آن، بازی 
مس رفسنجان و شهرخودرو روی آنتن این شبکه برود. اتفاق عجیب 
اینکه بازی مس رفسنجان و شهرخودرو نه تنها در کنداکتور شبکه 
ورزش قرار گرفت بلکه شبکه شما هم در حال پخش زنده این بازی 
بود و از طرف دیگر دو شبکه استانی کرمان و خراسان رضوی هم این 
بازی را روی آنتن بردند. این اتفاق در حالی رخ داده که عوامل برنامه 
شب های فوتبالی شبکه ورزش که برای پوشش این دیدار به مشهد 
سفر کرده بودند، از این اتفاق غافلگیر شدند و به جای پخش زنده 
بازی، تصاویر ضبطی آن را برای مخاطب برنامه شان پخش كردند.

 شوکه شدن مدیران پرسپولیس از دیدن 
لیست بدهی ها

در اولین جلســه ای که با حضور اعضای جدید هیات مدیره و یکی 
از معاونین باشگاه پرسپولیس برگزار شده تا آنها در جریان شرایط 
مالی و رقم بدهی ها قرار بگیرند، پس از اتمام گزارش ارائه شــده 
توسط معاون این باشــگاه، اعضای هیات مدیره و در راس آن رضا 
درویش و بیژن ذوالفقارنسب، شوکه شــده و چند بار از فرد مورد 
نظر بابت این گزارش نکاتی را می پرســند تا از صحت و ســقم آن 
اطمینان پیدا کنند. گفته می شود حتی محمد علیپور و مسجدی 
که پیش از این در هیات مدیره باشگاه پرسپولیس حضور داشتند ، 
در جریان ریز این بدهی ها و وضعیت مالی باشگاه نبودند و آنها هم 
مثل مدیرعامل و رئیس هیات مدیره پرسپولیس، از لیست بدهی ها 
متعجب می شوند. پیش از این رضا درویش از شنیدن رقم قرارداد 
رادو و مبلغی که این باشــگاه در صورت فســخ باید به او بپردازد 
متعجب شده بود اما در آن مقطع گفته بود حتما در صورت حضور 
در باشگاه پرسپولیس، پلن مالی برای حل آن ارائه خواهد کرد. در 
حالی که هر روز به رقم بدهی های پرســپولیس در ارکان قضایی 
فدراسیون فوتبال و فیفا اضافه می شود، دیروز هم حکم محکومیت 
این باشگاه در پرونده شکایت 5 میلیارد و 500 میلیون ریالی مهدی 

شریفی منتشر شد!

اشتباه داور میلان-اسپتزیا اشک او را درآورد!
بعد از اینکه مارکو سرا، داور بازی دو تیم میلان و اسپتزیا گل دقیقه 
92 جونیور مسیاس را به اشتباه قبول نکرد، از بازیکنان روسونری 
معذرت خواســت. در واقع داور با عجله یک ضربه ایستگاهی برای 
میلان اعلام کرد، در حالی که می توانســت آوانتاژ بدهد تا این تیم 
گل برتری را به ثمر برساند. ماجرا وقتی برای مارکو سرا تلخ تر شد 
که چند دقیقه بعد اسپتزیا گل پیروزی بخش را هم به ثمر رساند. در 
همین راستا نشریات ایتالیایی گاتزتا دلو اسپرت، کوریره دلو اسپرت 
و کوریره دلا سرا گزارش جالبی را منتشر کرده و مدعی شده اند که 
این داور بعد از اشــتباه عجیبی که مرتکب شده، گریه کرده و این 
فوق ستاره ســوئدی میلان یعنی زلاتان بوده که به او دلداری داده 
و تاکید کرده که اشــتباهات رخ می دهد. سه یا چهار بازیکن دیگر 
میلان نیز به زلاتان اضافه شده و به داور مسابقه دلداری دادند. با این 
حال گزارش ها در ایتالیا حاکی از آن است که مارکو سرا به احتمال 
فراوان بیش از دو بازی از قضاوت محروم خواهد شد. این در حالی 
است که استفانو پیولی، سرمربی میلان نیز بعد از پایان بازی تاکید 
کرد که علاوه بر داور دیدار برای اسپتزیا، عملکرد بازیکنانش نیز در 

رقم خوردن این نتیجه تأثیرگذار بوده است.

 پیشنهاد بارسلونا برای معاوضه دمبله
 با مارسیال

عثمان دمبله و بارسلونا به آخر خط رسیده اند و دورنمای روشنی 
در مورد همکاری شان دیده نمی  شود. درخواست دمبله دستمزد 
20 میلیون یورو خالص برای پنج ســال است که باعث خواهد شد 
بارســا در این مدت 200 میلیون یورو ناخالص به ستاره فرانسوی 
پرداخت کند. دمبله همچنین 20 میلیون یورو پاداش برای خود 
و مدیربرنامه هایش نیز می خواهد. پاســخ بارســا روشن بود، این 
شروط قابل قبول نیستند. بارســلونا به دمبله گفته   که در صورت 
عدم تمدید قرارداد، راهی جز قطع همکاری و انتقال به تیمی دیگر 
در زمســتان نیســت. طبق ادعای ال چیرینگیتو، مسئولان بارسا 
به منچستریونایتد پیشــنهاد معاوضه دمبله با آنتونی مارسیال را 
داده اند. مارسیال هم شرایط خوبی در یونایتد ندارد و اخیرا با رالف 
رانگنیک مربی خود نیز دچار تنش هایی شده است. دو هفته پیش 
شایعات انتقال مارسیال به سویا جدی شده بود که در نهایت منتفی 
شد و حالا او مورد توجه بارسا قرار گرفته اما در باشگاه کاتالان تردید 
دارند که دمبله با این پیشــنهاد موافقت کند چرا که معتقدند او از 

حالا برای فصل بعد با باشگاهی دیگر به توافق رسیده است.

    گوشه و کنار مستطیل سبز

پرســپولیس نیم فصل اول لیگ برتر را در رتبه دوم 
به پایان بــرد و در جام حذفی هم با شکســت دادن 
ذوب آهن به مرحله یک چهارم نهایی رســید. با این 
حال این تیم هنوز در برخی پست ها به دنبال تقویت 
خود اســت و به شــکلی تقریبا تکراری چند لژیونر 
پرسپولیسی در آســتانه بازگشــت به این تیم قرار 
گرفته اند. اتفاقی که مشابه آن برای بازیکنانی مثل 
فرشاد احمدزاده، سروش رفیعی، مهدی ترابی، وحید 

امیری و ... رخ داده بود.

   رامین رضاییان
مدافع راست اسبق پرســپولیس چند سال پیش با 
برانکو ایوانکوویچ به مشــکل خورد و از این تیم جدا 
شد و از آن زمان تا امروز در تیم های اوستند بلژیک، 
الشحانیه، الدحیل و السیلیه قطر بازی کرده است. او 
روزهای خوبی را در فوتبال قطر گذرانده اما به دلیل 
حاشیه هایش در خارج از زمین فوتبال، مدتی است 
که دیگر به تیم ملی دعوت نمی شود. رامین چند روز 
پیش هم قرارداد قرضی اش با تیم السیلیه را فسخ کرد 
و حالا عضو تیم الدحیل است  اما تیم متمول قطری 
چند بازیکن خارجی دارد و در پست رضاییان نیازی به 
بازیکن ندارد. به همین دلیل به دنبال فروش یا انتقال 
قرضی اوست. با جدایی او از السیلیه حالا گمانه زنی ها 

درباره بازگشت او به پرسپولیس افزایش یافته است. 
یحیی گل محمدی هم علاقه خود به جذب او را تایید 
کرده اســت. پرســپولیس بعد از جدایی رضاییان، 
سال هاست که یک مدافع راست مطمئن در اختیار 
نداشته و این پست یکی از معضلات همیشگی این 
تیم بوده است. رضاییان هم تلویحا از علاقه اش برای 
بازگشت به پرسپولیس خبر داده است. او در آستانه 
قطعی شدن صعود تیم ملی به جام جهانی، می خواهد 
آخرین شانس هایش را برای بازگشت به تیم ملی هم 
امتحان کند و حضور در پرسپولیس و درخشش در 
این تیم و فشار رسانه ها و هواداران می تواند این اتفاق 
را تســهیل کند اما همه چیز به این علاقه دوطرفه 
بستگی ندارد. ماجرا اینجاســت که رضاییان هنوز 
بازیکن الدحیل اســت و جذب او هزینه زیادی برای 
پرسپولیس در بر خواهد داشت. شاید روابط نزدیک 
رامین با مدیران باشــگاه قطری بتواند احتمال این 
انتقال را افزایش دهد. اگر همه چیز روبه راه باشــد، 
رضاییان را باید در نیم فصل دوم پرسپولیسی بدانیم. 
اتفاقی که قطعا باعث تقویت پرسپولیس می شود و 
رقابت برای قهرمانی در لیگ برتر هم جذاب تر دنبال 
خواهد شــد. همه اینها البته مشروط به کوتاه آمدن 
باشــگاه الدحیل و راه آمدن این باشــگاه با رامین و 

پرسپولیس است.

   احمد نوراللهی
او در دوران اوج محبوبیت از پرسپولیس جدا شد اما 
جدایی او زیاد به مذاق هــواداران خوش نیامد و آنها 
زیر پست خداحافظی اینســتاگرامی نوراللهی از او 
خواستند همه چیز را به گردن مدیران باشگاه نیندازد 
و با صداقت اعلام کند که به دنبال پول بیشتر به تیم 
الاهلی امارات رفته اما در امــارات زیاد آب خوش از 
گلوی نوراللهی پایین نرفته است. او روزهای پرنوسانی 
را در این تیم متمول پشت سر گذاشته است. در همان 
چند هفته ابتدایی لیگ امــارات، چند بازی ضعیف 
انجام داد و نیمکت نشــین شــد و حتی خبر رسید 
که مدیران باشگاه و ســرمربی از عملکرد او رضایت 
ندارند. اما چند هفته بعد اوضاع بهتر شد. نوراللهی به 
تدریج وارد ترکیب اصلی شد و یکی دو گل هم برای 
الاهلی زد. اما اوایل هفته یک شب کابوس وار را پشت 
سر گذاشت. او در جریان باز مقابل الشارجه در جام 
پادشاهی امارات یک ضربه پنالتی را در جریان بازی 
از دست داد. این بازی به ضربات پنالتی کشیده شد 
و نوراللهی در کمال نابــاوری اینجا هم پنالتی خود 
را خراب کرد و باعث حذف تیمــش از این رقابت ها 
شد. بعد از این اتفاق، انتقادها از او به شدت در میان 
هواداران الاهلی افزایش یافته و بعضی از آنها خواهان 

کنار گذاشته شدن او شده اند. هواداران پرسپولیس 
هم از این ماجرا استقبال کرده اند. پرسپولیس بعد از 
جدایی نوراللهی نتوانست جای خالی او را در ترکیب 
خود پر کند و ضربات زیادی از نبود او در ترکیب خود 
خورد. با اتفاقی که در بازی با الشارجه رخ داد، نوراللهی 
به درهای خروجی باشگاه نزدیک شده و بهترین اتفاق 
برای او و پرسپولیس، یک همکاری دوباره است. این 
یک معامله دو سر سود است. پرسپولیس نقطه ضعف 
خود را در پســت او برطرف می کند و نوراللهی هم 
در آستانه جام جهانی بیشتر بازی می کند و شانس 

حضورش در این مسابقات را از دست نمی دهد.

   علی علیپور
او این روزها وضعیت فاجعه باری در ماریتیمو ندارد. 
علیپور در فصل اول حضــورش در این تیم پرتغالی 
نتوانســت کار خاصی انجام دهد و خیلی زود شایعه 
احتمال جدایی اش از این تیم در رسانه ها مطرح شد. 
در نیم فصل اول فقط یک بــار در ترکیب اصلی قرار 
گرفت و با اینکه بارها به عنــوان بازیکن تعویضی به 
میدان رفت، نتوانست گلی بزند اما در نیم فصل دوم 
اوضاع برایش بهتر شد. در هفته بیست و ششم! موفق 
شــد اولین گلش را برای ماریتیمو بزند و در نهایت 
کارش را با یک گل دیگر و یک پاس گل به پایان برد. 

علیپور در این فصل کمی بهتر کار کرده است. او در 
18 بازی برای ماریتیمو چهار گل زده و دو پاس گل 
داده است که اگر چه بهتر از آمار فصل گذشته اوست 
اما اصلا آمار دندان گیری نیست. طبیعی است که با 
این تعداد گل، باشــگاه پرتغالی از عملکرد او راضی 
نباشد و حتی به دنبال یک جانشــین برای او باشد. 
قاعدتا علمکرد علیپور توجه تیم های دیگر را هم به 
خودش جلب نکرده اســت. این اتفاق با مصدومیت 
عیسی آل کثیر در پرســپولیس همزمان شده است. 
این تیم در حال حاضر فقط مهــدی عبدی و حامد 
پاکدل را در پست مهاجم در اختیار دارد و به دنبال 
جذب یک مهاجم گلزن است. در شرایط فعلی جذب 
بازیکن خارجی اصلا آسان نیست اما به خدمت گرفتن 
علیپور اصلا دور از دســترس به نظر نمی رسد. این 
بازیکن از دعوت نشدن به تیم ملی هم دلخور است اما 
بازگشتش به پرسپولیس می تواند درهای تیم ملی را 
به روی او باز کند. انتقال او به جمع شاگردان یحیی 
یک انتقال برد-برد است که اصلا دشوار نیست. یک 
تمایل دوجانبه کافی است تا علیپور به پرسپولیس 
برگردد. او البته با تیم پرتغالی قرارداد دارد اما عملکرد 
به شــکلی نبوده که مدیران باشــگاه با جدایی اش 
مخالفت کنند. کمی اصرار از او و البته پرسپولیس این 

اتفاق را رقم خواهد زد.

چند هفته قبل نشریه فرانس فوتبال مراسم 
توپ طلای سال 2021 را به صورت حضوری 
برگزار کرد و لیونل مســی بــه عنوان برنده 
این جایزه انتخاب شــد اما دوشــنبه  شب 
مراســم The Best فیفا به صورت آنلاین 
پیگیری شــد و قرار بود یکــی از بین لیونل 
مســی، روبرت لواندوفسکی و محمد صلاح 
این جایزه را بــه خود اختصــاص دهد. در 
نهایت سال 2022 برای روبرت لواندوفسکی 
فوق العاده آغاز شــد و این ستاره 34 ساله و 
لهستانی بالاتر از محمد صلاح و لیونل مسی 
جایزه مرد سال فیفا را از آن خود کرد. این در 
حالی اســت که چند هفته قبل مسی برنده 
عنوان توپ طلا شــده بود اما لواندوفسکی 
همانند سال گذشته در مراســم فیفا رتبه 
اول را کســب کرده و بهترین بازیکن جهان 

لقب گرفت.
پس از اعلام برنده این جایزه، ســایت فیفا 
فهرســتی را منتشر کرد که نشــان می داد 
کاپیتان های تیم های ملــی هرکدام به چه 
بازیکنانــی رای داده انــد و همین موضوع 
جنجال بســیاری را بــه پا کرد. بر اســاس 
اعلام ســایت فیفا، لیونل مسی به هیچ یک 

از رقبایش برای کسب این جایزه که محمد 
صلاح و روبــرت لواندوفســکی بودند، رای 
نداده بود. او در عوض کیلیان امباپه و نیمار 
که در پاری ســن ژرمن هم تیمی او هستند 
را به عنــوان گزینه هــای اول و دوم و کریم 
بنزما از رئال مادرید را به عنوان گزینه سوم 
انتخاب کرده بود. این در حالی بود که روبرت 
لواندوفسکی به ترتیب به جورجینیو، لیونل 
مســی و کریســتیانو رونالدو رای داده بود. 
محمد صلاح نیــز به جورجینیو، مســی و 

لواندوفسکی رای داده بود.
پیش از این توپ طلای ســال 2021 نیز در 
حالی به لیونل مسی رسیده بود که بسیاری 
از فوتبال دوستان و کارشناسان معتقد بودند 
که   لواندوفســکی برای دریافت این جایزه 
شایســته تر بود و حتی خود مسی از فرانس 
فوتبال خواســته بود که توپ طلای 2020 
که به دلیل شــیوع جهانی ویــروس کرونا 
لغو شــده بود را به این مهاجم بایرن مونیخ 
اهدا کنند. با توجه به عبارات محبت آمیز و 
تحسین هایی که مســی پس از مراسم توپ 
طلای 2021 درباره لواندوفسکی به کار برده 
بود، رای ندادن به این بازیکن برای دریافت 

جایزه بهترین بازیکن سال فیفا باعث شد که 
بسیاری از کابران در شبکه های اجتماعی به 
شدت به این رفتار ستاره آرژانتینی اعتراض 
کنند. یکــی از کاربران توئیتــر در این باره 
نوشت: »کریســتیانو رونالدو در رای گیری 
بهترین بازیکن ســال فیفا به لواندوفسکی 
رای داد. مسی پیش از این مدعی شده بود که 
لوا شایسته دریافت توپ طلا بود اما به نیمار 
و امباپــه رای داد. او در دوران اوج فوتبالش 
به خوبی از حقه های روابــط عمومی باخبر 
است!« کاربر دیگری نوشت:» لواندوفسکی به 
مسی رای داد که بدیهی ترین گزینه شایسته 
دریافت این جایزه در کنار خودش بود. با این 
حال، مســی به نیمار رای داد که تنها چهار 
گل جز ضربات پنالتی در سال 2021 به ثمر 
رساند و لوا را حتی در جمع سه بازیکن برترش 

قرار نداد. اگر رونالدو چنین کاری کرده بود، 
رسانه ها جنجال بزرگی به پا می کردند.« یکی 
دیگر از کاربران با اشاره به ترتیب آرای این دو 
بازیکن نوشــت: »هواداران مسی می گفتند 
لواندوفسکی خودخواه و متکبر است که برای 
دریافت جوایز التماس می کند، در حالی که 
مسی بازیکن متواضعی است که جوایز برای 

او اهمیتی ندارند!« 

  طارمی پوشکاش نبرد
در این مراسم، جایزه پوشکاش هم به اریک 
لاملا رسید. او در دیدار تاتنهام و آرسنال یک 
گل کم نظیر به ثمر رساند. مهدی طارمی هم 
با گلی که در لیگ قهرمانان اروپا به چلسی 
زده بود، کاندیداي دریافت جایزه پوشکاش 

بود اما دستش به این جایزه نرسید. 

راحت باشید آقای ذوالفقارنسب
نادر نامدار | فکر می کنید در میان اهالی فوتبال چند نفر باشند 

که از بدهی پرسپولیس به پدیده خبر ندارند؟ چند نفر باشند 
که در فاصله چند دقیقه تا شروع لیگ قهرمانان و در حالی که 

سیدبندی این مسابقات اعلام شده، 99 تا 100 درصد مطمئن 
باشند که پرسپولیس و استقلال به لیگ قهرمانان آسیا برمی گردند 

و روی آنتن زنده تلویزیون هم این قول را به مردم بدهند؟ 
احتمالا عادی ترین و کم سن و سال ترین هوادار پرسپولیس هم 
مدت هاست که از بدهی این باشگاه به پدیده بابت انتقال یحیی 

گل محمدی باخبر است. حتی میزان این بدهی را هم عالم و آدم 
می دانند. از وضعیت دو باشگاه هم همه باخبر بودند و می دانستند 

که کوچک ترین شانسی برای بازگشت این دو تیم به لیگ قهرمانان 
آسیا وجود ندارد  اما یک آدم فوتبالی با کوله باری از تجربه که در 

تمام این سال ها در متن فوتبال ایران بوده و به تازگی در یک روز دو 
حکم در فدراسیون و باشگاه گرفته، از این دو ماجرای بزرگ فوتبال 

ایران و پرسپولیس خبر نداشته. این دوست گرامی با 72 سال 
سن، مدعی است که تا قبل از این دو حکم، روزی 10 ساعت کار 

می کرده و مشکلی با داشتن دو پست دیگر ندارد و می تواند از پس 
مسئولیت هایش بربیاید. احتمالا برای اثبات همین بوده که روز 

دوشنبه، در حالی که رئیس هیات مدیره پرسپولیس بوده و تیمش 
هم در اصفهان بازی داشته، به صدا و سیما رفته و کارشناس بازی 

مس کرمان و فولاد خوزستان شده تا به منتقدانش بفهماند رئیس 
کیست! اما توجیهات استاد بابت این اتفاقات هم بامزه است. او 

درباره ادعای بازگشت پرسپولیس و استقلال به لیگ قهرمانان آسیا 
گفته: »شب قبلش شنیده بودم که تیم های ایرانی بخشیده شده اند 

و در لیگ قهرمانان آسیا شرکت می کنند  اما ظاهرا این موضوع 
درست نبود. براساس شنیده هایم گفتم به احتمال 99 یا صددرصد 

پرسپولیس و استقلال در لیگ قهرمانان شرکت خواهند کرد  اما 
نمی دانم کسی که این حرف را زده بود از چه منبعی آن را گرفته بود 

و متأسفانه اشتباه بود.« فقط ما نمی دانیم منبع ایشان دقیقا کدام 
آدم فوتبالی بوده که اینقدر از مرحله پرت بوده! درباره حضور در 

برنامه تلویزیونی هم توجیه ایشان این بود: »این موضوع چه ایرادی 
دارد؟ قرار نبود با پرسپولیس به اصفهان بروم. از من درخواست 

کردند تا در تلویزیون حاضر شوم. حضورم در این برنامه چه ایرادی 
دارد؟ بازی پرسپولیس را هم از تلویزیون دیدم.« اگر ایشان هیچ 
پستی در باشگاه پرسپولیس نداشتند، قطعا هیچ ایرادی نداشت 

که به صدا و سیما بروند و کارشناس یک بازی دیگر شوند اما وقتی 
در باشگاهی سمتِ به این مهمی دارید، آیا درست است که بازی 
دو تیم دیگر را کارشناسی کنید آن هم درست در دقایقی که تیم 

خودتان در یک شهر دیگر بازی دارد؟ این دوست عزیز مدعی شده 
که بازی پرسپولیس را هم از تلویزیون دیده! پس احتمالا وظیفه ای 

را هم که به او محول شده درست انجام نداده و   هنگام کارشناسی 
بازی مس و فولاد، مشغول تماشای بازی پرسپولیس بوده! مرسی 
دکتر بیژن! ثابت کردید که دود از کنده بلند می شود! راحت باشید 
و به انتقادها اعتنا نکنید. فقط هر وقت فرصت کردید و از کارهای 

دیگرتان فارغ شدید، به باشگاه پرسپولیس بروید و از وضعیت 
باشگاه پرس وجو کنید. شما به عنوان رئیس هیات مدیره باید در 

جریان ریزترین مسائل باشگاه هم باشید، چه برسد به ماجرای 
بدهی چند میلیاردی به پدیده که ممکن است به کسر امتیاز از 

تیم تان هم منجر شود. 
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نگرانی برای از دست رفتن سید 3 در جام جهانی
تاکنون حضور 13 تیم در جام جهانی قطعی شــده اســت. در صورتی که قرعه کشی 
رقابت های جام جهانی امروز برگزار می شد، طبق آخرین رنکینگ اعلامی فیفا به تاریخ 
23 دســامبر 2021 از میان این تیم هاي بلژیک، برزیل، فرانسه، انگلستان، آرژانتین 
و اسپانیا به همراه قطر میزبان، در سید یک قرار می گرفتند. دانمارک، هلند، آلمان، 
سوئیس و کرواسی در سید دوم و صربستان نیز در سید سوم قرار می گرفتند. تیم ملی 
ایران که در فیفادی پیش رو در ماه فوریه 2022 می تواند صعود خود را قطعی کند، 
در آخرین رنکینگ فیفا رتبه 21 را در اختیار گرفته که در شرایط فعلی در سید سوم 
قرار می گیرد اما این احتمال وجود دارد که با پیروزی های آتی در دیدارهای رسمی 
مقدماتی جام جهانی، صعود در رنکینــگ و راه نیافتن تیم هایی که رنکینگ بالاتری 
دارند، ایران خود را به سید دوم برساند. پیروزی احتمالی تیم ملی ایران در ورزشگاه 
آزادی مقابل عراق، به منزله تشریفاتی شدن ســه دیدار آینده برابر تیم های امارات، 
کره جنوبی و لبنان است اما هر گونه از دســت دادن امتیاز در آن دیدارها، می تواند به 
قیمت گزافی برای اسکوچیچ و شاگردانش تمام شود. تیم ملی برای کسب جایگاه بهتر 
در رنکینگ فیفا، نیازمند استمرار پیروزی های خود در این مرحله و صعود از رتبه 21 
فیفا به رتبه های کمتر از 20 جهان است تا حداقل حضور خود در سید سوم قرعه کشی 
را قطعی کند. در حالی که در شرایط کنونی گفته می شود اسکوچیچ می تواند بعد از 
مسجل شدن صعود به بازیکنان جوان و کم تجربه خود میدان دهد، این اتفاق می تواند 
منجر به تساوی یا شکســت احتمالی برابر رقبای باانگیزه ایران شود و در نهایت تیم 
ملی به علت از دست دادن امتیاز، از سید سوم به سید چهارم سقوط کند. با این اوضاع 
و شــرایط، نمی توان انتظار داشت که اســکوچیچ تیمش را در دیدارهای تشریفاتی 
دگرگون کند و امتیازها را تا اتمام این مرحله و برگزاری قرعه کشــی از دست بدهد. 
او می تواند بعد از فروردین 1401 و در دیدارهای دوســتانه و تدارکاتی که به منظور 
آماده سازی تیم ملی انجام می شود، به بازیکنان مستعد و کم تجربه خود برای یافتن 

بهترین ترکیب میدان دهد.

حذف سپاهان و فولاد؛ نگران کننده اما خوب!
پرسپولیس از مرحله یک هشتم نهایی جام حذفی، صعود راحتی داشت و بازی استقلال 
هم به تعویق افتاد. دو تیم بزرگ دیگر در لیگ برتر اما خیلی زود از جام حذفی کنار 
رفتند. آلومینیوم اراک که این فصل در لیگ برتر هم نمایشی درخشان داشت، در جام 
حذفی غول کش بود و مس کرمان هم توانســت مدافع عنوان قهرمانی را حذف کند. 
آلومینیوم در اراک، با ســپاهان یک - یک مساوی کرد و در ضربات پنالتی این تیم را 
شکست داد. فولاد هم در شرایطی که تا دقایق پایانی از مس کرمان یک بر صفر عقب 
بود، موفق شد گل مساوی را بزند اما در نهایت، در ضربات پنالتی حذف شد. حذف هر 
دو نماینده ایران در لیگ قهرمانان آســیا اگر چه نگران کننده بود اما کار سایر تیم ها 
را برای قهرمانی راحت تر خواهد کرد. بیشتر از مدعیان، این نتایج برای سازمان لیگ 
و تیم ملی اتفاق خوبی خواهد بود. برگزاری لیگ برتر و جام حذفی، همزمان با لیگ 
قهرمانان آسیا و بازی های انتخابی جام جهانی، برنامه ریزی فشرده ای برای سازمان 
لیگ ایجاد کرده است. تیم ملی قبل از جام جهانی، نیاز به اردو و بازی های دوستانه 
دارد و فصل بعد لیگ هم، به خاطر برگزاری جام جهانی باید زودتر آغاز شــود. فعلا 
چند اتفاق، دست به دست هم داده تا برنامه ریزی ادامه فصل برای سازمان لیگ کمی 
راحت تر باشــد. از یک طرف پرسپولیس و اســتقلال از لیگ قهرمانان کنار گذاشته 
شده اند و در طرف دیگر فولاد و سپاهان، نماینده های آســیایی ایران از جام حذفی 
کنار رفته اند. این یعنی سازمان لیگ می تواند این فصل بازی های مراحل پایانی جام 
حذفی را همزمان با بازی های آسیایی سپاهان و فولاد برگزار کند و بدون مشکل، این 
تورنمنت را جلو ببرد. سازمان لیگ با برنامه فشرده نیم فصل اول، توانست مسابقات 
لیگ بیست و یکم که دیرتر از سایر کشورها آغاز شده بود را تقریبا همزمان با آنها به 
نیمه برســاند. برگزاری لیگ قهرمانان و جام حذفی در یک بازه زمانی، دست آنها را 
برای نیم فصل دوم هم بازتر می گذارد. زودتر تمام شــدن لیگ بیست و یکم و کمتر 
شدن فشــردگی آن، تاثیر مهمی در اردوهای آماده سازی تیم ملی برای جام جهانی 

قطر خواهد داشت.

در صف بازگشت
احتمال برگشتن چند لژیونر 

پرسپولیسی به این تیم در نیم فصل 
وجود دارد

مسی از پشت به لواندوفسکی 
خنجر زد

ستاره آرژانتینی در حالی به مرد سال فیفا رای نداد که لوا به او 
رای داده بود؛ حرکت مسی با نقدهای زیادی مواجه شده است
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پاتک پلیس به ۶۲ باند و ۳۱۷ سارق پایتخت

آخرین وضعیت مفقودان روزهاي برفي و سیل در كشور
ماجراي جنازه هاي كوهنوردان علم كوه، سه كولبر و عمو و برادرزاده در كوه هاي 

آذربايجان شرقي

فرمانده انتظامی تهران بزرگ از دســتگیری ۳۱۷ سارق در 
هفتمین مرحله از طرح  کاشف پایتخت خبر داد.سردار حسین 
رحیمی با حضور در هفتمین مرحله طرح  کاشــف پایتخت 
اظهار کرد: هفتمین طرح کاشف بار دیگر در راستای مبارزه با 
سارقان، مالخران و سارقان حرفه ای؛ برخورد با قاچاقچیان کالا 
و مفسدان اقتصادی به مرحله اجرا درآمد.در این مرحله از طرح 
در خصوص موبایل قاپی و کیف قاپی تمرکز داشتیم و  همچنین 
از قرارگاه موبایل قاپی رونمایی می کنیم. بالغ بر یک ماه است 
که مرکز واکنش سریع مبارزه با موبایل قاپی آغاز به کار کرده 
است. در این مرحله از طرح، تمرکز ویژه ای نیز بر سرقت از منزل 

داشتیم که از نتایج آن دستگیری سارق منازل  بود.
فرمانده انتظامی پایتخت درباره اقدامــات صورت گرفته در 
هفتمین مرحله طرح کاشف گفت: ۶۲باند که در سرقت های 
مختلف حضور داشتند و ۳۱۷ نفر سارق دستگیر شدند. ۲۱۵ 
سارق دارای سابقه بودند و تا کنون ۲هزار و ۳۷۲ فقره سرقت 
کشف شده است. همچنین  ۱۴باند سرقت به عنف، زورگیری، 
سرقت محموله و ۱۸ باند سرقت منزل نیز منهدم شدند. ۱۷ 
باند ســرقت خودرو،۱۰ باند جعل و کلاهبرداری و ۳ باند قتل 
و سرقت مسلحانه هم منهدم و ۲۱ نفر از محکومین فراری نیز 
در این طرح دستگیر شده اند. ســردار رحیمی اظهار کرد: در 
این مرحله با توقیف ۳۰ دستگاه تریلر و کامیونت حامل کالای 
قاچاق، ۱۳۵ هزار انواع کالای قاچاق کشــف شده که شامل 
تجهیزات پزشکی، البســه، مبلمان و لوازم آرایشی به ارزش 
۷۰ میلیارد تومان بوده است. ۲۰ قاچاقچی نیز دستگیر شدند. 
رئیس پلیس پایتخت گفت: در حوزه احتکار نیز، ۲ هزار مورد 
از انواع کالای احتکار شده نیز کشف شده است. وی گفت: پنج 
نفر از اعضای باندی که به بهانه تشکیل شرکت های صوری ارز 

دولتی دریافت کرده بودند، دستگیر شدند. این افراد در مجموع 
۷۵ میلیون یورو ارز دولتــی را دریافت کرده بودند. همچنین 
شــش نفر از افرادی که به صورت غیر قانونی اقدام به فروش 
دو هزار و ۵۰۰ متر زمین در مناطق شــهران کرده بودند نیز 

دستگیر شدند.
  مامور قلابي برق با صد فقره سرقت!

همچنین در این طرح فردي كه خودش را مامور قلابي برق جا 
زده بود و اقدام به سرقت از زنان خانه دار كرده بود حضور داشت. 
شــاكیان این فرد نیز در این طرح آمده بودند. او درباره نحوه 
سرقتش مي گوید:» در ابتدا زنگ منازل را به صدا درمي  آوردم 
و اكثر ساكنان منازل خانم ها بودند چون آن ساعت روز، آقایان 
ســركار بودند. وقتي آنها مي آمدند بــه دروغ مي گفتم كنتور 
برق شان نوسان دارد و اگر طلایي به همراه دارند بدهند تا جلوي 
كنتور بگذارم تا نوسان پایین بیاید. یا گوشي تلفن همراه شان 
را مي گرفتم تا با ســامانه برق تماس بگیرم و آنهــا را به خانه 
مي فرستادم تا پریز برق را قطع كنند به سرعت از محل متواري 
مي شدم.« یكي از زنان شاكي این فرد مي گوید:»او تهدید كرد، 
تهدید به تجاوز مي كرد تا دوســاعت پاسخ گوشي  را مي داد و 
مي گفت اگر شكایت كنید برمي گردم و آزارتان مي دهم.« زني 
دیگر مي گوید:» به من گفت طلایت را  بده جلوي كنتور بگذارم 
تا نوسان برق كاهش یابد. من هم  حلقه ام را دادم و او  در را به 
سرعت باز و فرار كرد.« اما در بین این شاكیان  فقط دو نفر  از 
این مرد كارت شناسایي خواسته بودند. در بین موارد سرقت 
شده النگو، گوشواره، گوشــي تلفن همراه موجود بود . تعداد 
سرقت هاي این فرد به صد فقره مي رسد! اگرچه پلیس مي گوید 
مامور برق، دیگر به در خانه ها مراجعه نمي كند و شهروندان در 

را نباید باز كنند!

در پنج روز گذشته بار دیگر سیل در جنوب و برف و کولاک در 
شمال و شمالغرب کشور باعث شد تا تعداد زیادی از هموطنان 
دچار حادثه بشــوند و بســیاری در برف و کولاک و سیلاب 
گرفتار شدند. امدادگران بسیاری را از یک قدمی مرگ نجات 
دادند اما هنوز تعدادی به خاطر حوادث جوی مفقود هستند. 
معاون عملیات ســازمان امدادو نجات هــلال احمر جزئیات 
آخرین وضعیت مفقودان و جستجو برای یافتن آنها را تشریح 
کرد. محمد باقر محمدی گفت: صبح سه شــنبه مفقود شدن 
۱۰نفر کوهنورد  بــه امدادگران هلال احمر در اطراف ســرو 
آباد در كردستان، غرب كشور اعلام شد که بلافاصله تیم های 
ارزیاب به منطقه اعزام شــدند تا در صــورت صحت موضوع 

امدادرسانی های تخصصی برای این افراد انجام شود.
  ادامه جستجو برای یافتن سه کولبر

محمدی با بیان اینکه  مجوز برای یافتن سه مفقودی ارتفاعات 
منتهی به بینار منطقه مرگور ارومیه گرفته شد و با بهتر شدن 
وضعیت هوا و امکان حضور در این ارتفاعات کار جستجو برای 
یافتن این سه نفر با هماهنگی نیرو های امنیتی ترکیه و ایران 
در منطقه انجام می شود. امدادگران وارد منطقه شده اند و به 
زودی این کار انجام می شود. اگرچه در سرمای ۴۰ درجه زیر 
صفر فقط به »معجزه« زنده بودن سه کولبر مفقود در مرز ایران 

و ترکیه دل بسته اند. 
  جستجو برای یافتن عمو و برادرزاده 

وی در مورد گمشــدن یک عمــو و بــرادرزاده در 
ارتفاعات آذربایجان شــرقی، گفــت: »تیم های امدادی 
هنوز به دنبال دو گمشــده ارتفاعات میشو هستند.  تلاش ها 
برای یافتن این دو نفر ادامه دارد.« این دو نفر بدون تجهیزات 
كوهنوردي جمعه به كوه هاي اطراف شبســتر رفته اند و هنوز 

اثري از آنها پیدا نشده است.
  کارگر آزادراه خرم آباد- پل زال هنوز مفقود است

معاون عملیات ســازمان امدادو نجات هلال احمر با اشــاره 
به پیدا شــدن خودرو کارگر آزادراه خرم آباد- پل زال، گفت: 
»هنوز این کارگر پیدا نشده است و دوشنبه امدادگران موفق 

شدند چند کیلومتر پایین تر خودرو نیسان او را کشف کنند، 
اما هنوز آثاری از جسد او که در ســیل گرفتار شده بود، پیدا 

نشده است.«
  کشف جنازه دو کودک در ریگان و راننده خودرو 

در قلعه گنج
محمدی در مورد مفقودی های ریگان و قلعه گنج در کرمان، 
گفت: »براثر وقوع سیلاب در این شــهر ها دو برادر در ریگان 
براثر وقوع سیل جان خود را از دست دادند که جنازه آن ها پیدا 
شد. همچنین جنازه راننده خودرویی که در قلعه گنج گرفتار 

سیل شده بود، روز بعد کشف شد«.
  دسترسی به جنازه کوهنوردان علم کوه نداریم

وی در مورد آخرین وضعیت انتقال جنازه کوهنوردان کشته 
شــده در گردنه آلمان ها علم کوه گفت: »دسترسی به جنازه 
نداریم. ساعت سه عصر سه شنبه یک پرواز برای بازگرداندن 
سه امدادگر که برای نجات آنها رفته بودند، به پناهگاه خرسان 
اعزام می شود تا بتواند این امدادگران را از ارتفاعات بازگرداند.«
  مرگ یک کارگر بر اثر ســقوط بهمن در آزادراه 

تهران،شمال
در پی وقوع حادثه ســقوط »بهمن« در محورتونل کندوان 
درجاده چالوس، ۴ کارگر پیمانکاری آزاد راه تهران به شمال 
دچار حادثه شدند که یک نفر از آنها جان خود را از دست داد 
و سه نفر دیگر نجات پیدا کردند.به دنبال وقوع حادثه بهمن 
بر اثر بارندگی هایی که در مناطق کوهســتانی بین اســتان 
البرز و مازندران آغاز شده اســت، ۴ کارگر پیمانکاری یکی از 
کارگاه های آزادراه تهران به شــمال حوالی ساعت دو بامداد 
شب دوشنبه حین اســتراحت در کانکس محل اقامت خود 
در محور کندوان )پیچ ســرهنگ( دچار حادثه شدند که یک 
نفر جان باخت و ســه نفر از آن ها توسط کمک های مردمی و 
امدادگران نجات پیدا کردند.او گفت: شــدت بارندگی ها طی 
۲۴ ساعت گذشته در مناطق کوهستانی البرز به مازندران به 
قدری زیاد شده است که تاکنون چندین کارگر به دلیل بارش 

برف و سقوط بهمن دچار حادثه شده و نجات پیدا کرده اند.

کلاهبرداری زنان شیاد با راه اندازی صندوق 
وام خانگی

فرمانده انتظامی شهرســتان فســا گفت: با تلاش ماموران پلیس این 
شهرستان زنانی که با ترفندی اقدام به کلاهبرداری کرده بودند، دستگیر 
شدند. سرهنگ محمدهاشم قســام توضیح داد: در پی دریافت پرونده 
قضایی با موضوع کلاهبرداری در قالب راه انــدازی صندوق وام خانگی 
در شهرستان فســا، پیگیری موضوع در دســتور کار ماموران انتظامی 
کلانتری ۱۲ معلم قرار گرفت. قسام ادامه داد: با پیگیری های تخصصی، 
افســران پلیس موفق شــدند ۳ صندوق وام خانگی را شناسایی و ۴ نفر 
که با ترفندهای خاص از اعضــای صندوق ها کلاهبرداری کرده بودند را 
دستگیر کنند. فرمانده انتظامی فسا با اشاره به شناسایی ۱۵۰ نفر عضو 
مالباخته، گفت: متهمان دستگیر شــده در ابتــدای راه اندازی صندوق 
برای جلب اعتماد شهروندان به چند نفر وام اعطا کرده و به مرور زمان به 
بهانه های مختلف از پرداخت وام به سایر افراد خودداری می کنند. قسام  
با بیان اینکه متهمان در بازجویی اولیه بــه ۲۰ میلیارد و ۶۰۰ میلیون 
ریال کلاهبرداری اقرار و سپس روانه دادســرا شدند، گفت: شهروندان 
برای جلوگیری از سوء اســتفاده و کلاهبرداری برخی افراد سودجو، از 
عضویت در صندوق های وام خانگی که توســط افراد ناشــناس به آنان 
پیشنهاد می شود، خودداری کرده و در صورت نیاز از طریق صندوق های 

قرض الحسنه دارای مجوز اقدام کنند.

زورگیری از دستفروشان مترو با چاقو
رئیس پایگاه ششم پلیس آگاهی پایتخت از دســتگیری ۲ زورگیر اتباع 
کشــور های همســایه در تهران خبر داد. ســرهنگ کارآگاه سیدقاسم 
موسوی فر در خصوص دستگیری ۲ سارق خشن اظهار داشت: درپی یک 
فقره سرقت تلفن همراه با شیوه و شــگرد زورگیری با سلاح سرد از یک 
دستفروش در ایستگاه متروي شهدا موضوع رسیدگی به پرونده در دستور 
کار کارآگاهان ششــم پلیس آگاهی قرار گرفت. بدین ترتیب کارآگاهان 
پایگاه ششم طي تحقیقات ابتدایی و با بازبینی دوربین های مداربسته موفق 
به شناسایی چهره و مخفیگاه ۲ زورگیر سابقه دار در خیابان وحدت اسلامی  
شدند. در تحقیقات تکمیلی کارآگاهان پایگاه ششم پلیس آگاهی مشخص 
شد متهمان از اتباع کشور همسایه هستند که با سلاح سرد از دستفروشان 
مترو زورگیری می کردنــد و از مالباخته این پرونــده ۳۰۰ میلیون ریال 
سرقت کرده اند. کارآگاهان پایگاه ششم پس از دریافت این اطلاعات مهم 
با اخذ مجوز های لازم قضایی راهی محل مذکور شدند و در یک عملیات 
غافلگیرانه یکی از متهمان را دستگیر کردند. متهم پس از انتقال به پایگاه 
ششــم پلیس آگاهی در بازجویی های علمی پلیسی پس از مشاهده فیلم 
دوربین مداربسته و مواجهه حضوری با مالباخته پرونده به جرم خود مبنی 
بر ۳ فقره زورگیری با استفاده از ســلاح سرد از دستفروشان مترو اعتراف 
کرد و آدرس محل سکونت همدســتش را در اختیار کارآگاهان قرار داد. 
کارآگاهان پایگاه ششم پلیس آگاهی پس از شناسایی محل سکونت متهم 
دیگر این پرونده در یک عملیات منســجم وی را دســتگیر کردند که در 
تحقیقات تکمیلی مشخص شد اموال مسروقه به افراد عبوری در خیابان 
فروخته شده است. متهمان پس از اعترافاتشان با دستور مقام قضایی برای 
کشف جرایم احتمالی در اختیار کارآگاهان پایگاه ششم پلیس آگاهی قرار 

گرفتند و تحقیقات در این خصوص ادامه دارد.

سارقان منزل محله یوسف آباد دستگیر شدند
معاون مبارزه با ســرقت های خاص پلیس آگاهی پایتخت از کشف پنج 
فقره سرقت منزل در شــمال تهران خبر داد. ســرهنگ  کارآگاه علی 
کنجوریان، معاون مبارزه با سرقت های خاص پلیس آگاهی اظهار داشت: 
درپی سرقت از خانه ای در شمال تهران و دستگیری سه سارق حرفه ای 
پس از درگیری با ماموران کلانتری ۱۲۵ یوسف آباد، موضوع رسیدگی 
به پرونده در دســتور کار کارآگاهان اداره ۱۷ پلیس آگاهی قرار گرفت. 
در گام نخست، کارآگاهان از خودرو سارقان ابزار آلات مورد استفاده در 
سرقت خانه شامل قیچی آهن بر، دیلم، پیچ گوشتی، کارت پلاستیکی و 
دستکش کشف کردند. پس از کشف ابزار آلات سرقت تحقیقات ابتدایی 
را آغاز کردند و متوجه شــدند متهمان دارای سابقه سرقت هستند و به 
چند خانه در محله یوســف آباد و ولنجک دستبرد زدند. معاون مبارزه با 
سرقت های خاص پلیس آگاهی تصریح کرد: پس از دریافت این اطلاعات 
مهم با رصد های اطلاعاتی مخفیگاه متهمان را شناسایی و از محل مذکور 
یک دستگاه تلویزیون، چند تخته فرش دســتباف و مقداری طلاجات 
سرقتی به ارزش سه میلیارد كشف كردند. وی تصریح کرد: متهمان در 
بازجویی های علمی پلیسی، پس از کشف اموال مسروقه از مخفیگاه شان 
لب به اعتراف گشــودند و صراحتا به پنج فقره ســرقت منزل در محله 
یوسف آباد و ولنجک معترف شدند. با دستور مقام قضایی پرونده متهمان 
جهت کشف جرایم احتمالی در اختیار کارآگاهان اداره ۱۷ پلیس آگاهی 

قرار گرفت.

  خرده حادثه 

ماجراي قتل زوج میانســال در خیابان فرخي، شهرك 
زیباشهر زاهدان با دستگیري قاتل جزئیاتش مشخص 
شد. حالا طبق گفته ســردار احمد طاهري،  فرمانده 
انتظامی سیستان و بلوچستان نقش تك پسر خانواده 

در این ماجرا روشن شد . 
حوالي ســاعت ۲۲:۲۰ دقیقه شب یكشــنبه ۲۶دي 
ماه، این زوج میانســال به همراه دو دختر، نوعروس و 
پسرشان سر میز شــام بودند كه مردي با اسلحه وارد 
خانه شــده و اقدام به شلیك به ســوي زوج میانسال 
مي كند كه آنها در جا كشته شده و نوعروس خانواده نیز 

مجروح مي شود.
 این فرد از صحنه جرم با خودروي پژو خانواده متواري 
مي شود. اما ســوال اینجا بود چرا فرد كلید در خانه را 
داشت! تا این كه در تحقیقات پلیسي مشخص شد تك 
پسر خانواده كه از همسر اول بوده است به دلیل این كه 
فكر مي كرده پدرش به دو خواهرش كه از همسر دومش 
بودند بیشتر محبت داشته این نقشــه را مي كشد و با 
پرداخت پول و اجیر كردن یــك مرد از او مي خواهد تا 
پدر، نامادري و دو خواهرش را به قتل برسانند كه در این 

میان نوعروس خانواده به اشتباه تیر مي خورد. 

   نقشه قتل
فرمانده انتظامي سیســتان و بلوچســتان به هفت صبح 
مي گوید:»پســر خانواده نقشــه قتل پدر، نامادري و دو 
خواهرش را مي كشد. او احســاس كمبود محبت داشته 
و فكر مي كرده به او كم توجه بوده اند. این پســر از همسر 
اول مقتول بوده است. شــب حادثه خانه پدرش مهمان 
بوده اند. او از قبل پول اســلحه را به فردي مي دهد و قرار 
بوده بعد از انجام قتل نیز تــا ۵۰۰ میلیون تومان پاداش 
بدهد. در تحقیقات اولیه مشخص شــد پسر خانواده در 
قتل نقش داشته است.« درباره سرنوشت عروس خانواده 
نیز او همچنان در بیمارستان است و متاسفانه قطع نخاع 

شده است. 

   دستگیري ضارب
فردي كه در قبال گرفتن پول قبول كــرده بوده تا این 
قتل ها را انجام دهد صبح سه شنبه در یكي از روستاهاي 
شهرستان میرجاوه دستگیر شد. ضارب اصلي هم كه به 
تحریك پسر خانواده  این اقدام را انجام داده هم اكنون 
در بازداشت به سر مي برد. مرد خانواده ۵۶ ساله و كارمند 

بازنشسته بانك بوده و همســر دوم او نیز ۵۱ سال سن 
داشته است. 

   قتل هاي خانوادگي
 در آذرماه نیز در شهر مجومرد اشکذر واقع در استان یزد، 
پسر خانواده اقدام به قتل پدر، مادر و برادر ۱۴ ساله خود 
كرده بود! این خانواده اهل كاشمر بودند كه در یزد زندگي 
مي كردند و این پســر اقدام به قتل اعضاي خانواده خود 
مي كند كه باز هم دلیل آن را بي توجهي عنوان كرده بود. 
در همان آذر نیز در شوشتر ، پسر خانواده مادر، خواهر و 
برادرش را كشت و پدر و برادر دیگرش را نیز مجروح كرد. 

 تک پسر خانواده دستور 
قتل عام داده بود

پسر جوان بي توجهي خانواده اش را عامل قتل زوج ميانسال 
زاهداني عنوان كرد 

ماجراي دستگیري مزاحمان آب پاش 
روي زنان

آب پاشیدن به قصد شوخي روي دختران كار 
دست پسران نوجوان داد. فرمانده انتظامی 

شهرستان کوار از توابع فارس گفت: ۴ نوجوان 
که با پاشیدن آب روی دختران باعث مزاحمت 

شده بودند شناسایی و دستگیر شدند. 
سرهنگ سیدرحمان هاشمی بیان کرد: روز 

)۲۷ دی ماه( افرادی به دلیل سرگرمی و تفریح 
پس از پاشیدن آب بر روی دختران جوان و به 

کار بردن الفاظ رکیک و زشت، اقدام به گرفتن 
فیلم و انتشار آن در فضای مجازی کرده اند 

که شناسایی و دستگیری متهمان در دستور 
کار پلیس قرار گرفت. وی افزود: ماموران 

پلیس امنیت عمومی با انجام اقدامات 
فنی و تخصصی موفق شدند در کمتر از ۲۴ 

ساعت هر ۴ نفر که با این اقدام باعث ترس و 
وحشت برای دختران و بازخورد منفی برای 
شهروندان شده بودند را شناسایی و آنان را 
در یکی از محلات شهرستان کوار دستگیر 

کنند. فرمانده انتظامی شهرستان کوار با 
اشاره به اینکه متهمان ۱۶ ساله در بازجویی 

اولیه علت و انگیزه خود را تفریح و سرگرمی 
بیان کردند، گفت: افراد دستگیر شده برای 

سیر مراحل قانونی تحویل مراجع قضایی 
شدند. 
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 لیلا اوتادی، زلزله کرمان و ...
 10مقاله پربازدید ویکی پدیای فارسی در روز بیست و هفتم دی 

1. لیلا اوتادی
2. کلاه پهلوی )مجموعه تلویزیونی(

3. رحمان گلزار
4. سید مجتبی نواب صفوی

5. یک مقاله غیراخلاقی
6. جوکر )مجموعه نمایش خانگی(

7. ایران
8. محمدرضا پهلوی

9. شهرک اکباتان
10. شهید قاسم سلیمانی

 کلماتی که در 4 روز گذشته بیشترین میزان افزایش 
جست وجو در گوگل را داشتند 

1. زلزله کرمان، زلزله نگاری
2. وفات ام البنین

3. حسین کنعانی زادگان
4. هتل ترانسیلوانیا 4

5. قرعه کشی سایپا
6. محسن قاسمی قهرمان کشتی فرنگی

7. استون ویلا مقابل منچستر یونایتد
8. سیستم جامع گلستان پیام نور

9. دیوار
10. خرید آرد

11. هواشناسی رشت
12. سایت بوستان

13. سامانه ضمن خدمت فرهنگیان
14. سامانه دان
15. سایت وادانا

ESERVICES .16
17. نماوا

 پنج پست پربازدید تلگرام فارسی در روز بیست و هشتم 
 TGSTAT دی بر اساس اطلاعات

1. کارشناسی داوری دیدار پرسپولیس - فجرسپاسی )ورزش سه(
2. فقط اون آخریه که شیرجه زد رفت داخل )گیزمیز(

3. شیرجه در برف هم اکنون در غرب کشور!  )خبر فوری(
4. کاخ  سفید: برای حمله به یمن به سعودی ها و امارات کمک 

خواهیم کرد )آخرین خبر( 
5. اعتراض پرسپولیسی ها به لغو بازی استقلال )پرسپولیس(

 
 قاب  مشاهیر1

تصویر دیده نشده از 
حسن روحاني )نفر اول 

از سمت چپ( در خدمت 
سربازي - سال 1350. 

افراد حاضر در این 
عكس دانشجویان حقوق 

دانشگاه تهران بودند. 
)انتخاب(

 
 قاب  تاریخ
همدان سال 1305

 
 قاب  نوستالژي2

  تهران، ایستگاه اتوبوس 
برقي و هواي آفتابي پس 
از بارش برف در  روز   سوم 

دي سال 1376)آژانس 
عكس ایران(

   قاب  نوستالژي1
خیابان جردن تهران - سال 1373. عكس از رضا معطریان

   قاب مشاهیر 2  
عكس جالبي از فضاي كارخانه سایپا در اوایل انقلاب. شخص حاضر در تصویر، 

مهرانگیز غیاثوند هستند كه با فوق لیسانس زبان فرانسه به عنوان مترجم فني 
در سایپا مشغول به كار بودند. در عكس پایین  او در كنار یك دستگاه رنو 5 

تولید سایپا دیده مي شود - سال 1360)كلاسیكو پدیا(

مواد غذایی که باید خام خورده شوند
پختن ســبزیجات با روش های مختلفی از جمله با مایکروفر، 
جوشاندن و یا سرخ کردن، ویتامین ها و املاح موجود در آن ها 

را از بین می برد.
کلم بروکلی یکی از این سبزی هاست. این سبزی حاوی مقادیر 
زیادی از یک ترکیب آنتی اکســیدانی به نام سولفورافان است 
که به جلوگیری از ســرطان، دیابت نوع 2، بیماری های قلبی، 
التهاب، افســردگی و... کمک می کند. مطالعات نشان داده اند 
بدن ما وقتی بروکلی خام را می خوریم، ســریع تر سولفورافان 

را جذب می کند.
پیاز حــاوی مقادیر زیادی از مــاده شــیمیایی گیاهی به نام 
کوئرستین است که خطر ابتلا به ســرطان را کاهش می دهد. 
پختن بیش از حد پیاز، خواص این ماده شــیمیایی را کاهش 
می دهد. پیاز از آن  دسته مواد غذایی است که خاصیت دارو های 
ضد پلاکت را دارد و خطر ابتلا به بیماری های قلبی -عروقی را 
کاهش می دهد، اما این تاثیر پیاز در اثر حرارت کاهش می یابد.

این واقعیت شامل سیر نیز می شود. گرم کردن سیر در حرارت 
392 درجه فارنهایت و به مدت 6 دقیقه، خاصیت ضد پلاکت 
ســیر را کاملًا از بین می برد. میان غذا هایی که سیستم ایمنی 
بدن را تقویت می کنند، فلفل قرمز منبع بسیار غنی از ویتامین 

C است. تحت تاثیر گرما، این ماده مغذی از بین می رود.
کلم حــاوی ترکیباتی به نــام گلوکوزینولات ها اســت. این 
ترکیب ها هنگامی که با آنزیم میروســیناز در تماس باشند، به 
یک ترکیب متفاوت برای مبارزه با بیماری تبدیل می شــوند، 
اما تحقیقات نشــان می دهند که گرما میروسیناز را غیرفعال 
می کند. ممکن اســت برای برخی تعجب آور باشــد، اما شما 
می توانید چغندر را به صورت خام میل کنید. چغندر سرشــار 
از مواد مغذی سالم مانند پنج ویتامین ضروری، کلسیم، آهن، 
پتاسیم و پروتئین اســت. با این حال چغندر های پخته شده 
25 درصد از فولات، ســایر ویتامین ها و مواد معدنی خود را از 

دست می دهند.
منبع: دویچه وله

هشدار درباره مصرف قرص های ضد 
بارداری در دوران کرونا 

محققان آمریکایی به تازگی به زنانی که قرص های ضد بارداری 
مصرف می کنند و یا کسانی که تحت هورمون درمانی جایگزین 
هستند، هشدار داده اند که هرچه ســریع تر این درمان ها را در 

دوران اپیدمی کرونا ترک کنند.
به گزارش نشرینه بریتانیایی میرور، این گروه از زنان، در صورت 
ابتلا به کووید 19، بیشــتر در معرض لخته شدن خون و مرگ 

ناشی از آن قرار می گیرند.
در حال حاضر ثابت شده است که برخی از انواع قرص های ضد  
بارداری می توانند خطر لخته شــدن خون را افزایش دهند، اما 
محققان می گویند آلوده بودن به کووید 19 باعث می شود خطر 

لخته شدن خون چند برابر شود.
این تحقیقات نشــان داده اند قرص های ضد  بــارداری حاوی 

استروژن هستند که می توانند عروق را باریک کنند.
پیش از این متخصصان هشــدار داده بودند که تا یک ســوم 
از بیمارانی کــه به طور جدی با کووید 19 دســت و پنجه نرم 

می کنند، در حال ابتلا به ترومبوز یا لخته شدن خون هستند.
دکتر دانیل اسپرت، نویسنده این مطالعه، از مرکز پزشکی ماین 
در پورتلند گفــت: از آنجا که زنان بــاردار نیز در معرض خطر 
لخته شدن خون ناشی از کووید 19 هســتند، بر اساس نتایج 
این مطالعه باید مشخص شــود آیا آن ها باید درمان های ضد 

انعقادی دریافت کنند؟
قرص های ضد  بارداری با وجود گزینه های دیگری مانند تزریق 
و ایمپلنت، محبوب ترین روش پیشگیری از بارداری در بریتانیا 
هســتند. با وجود عوارض جانبی احتمالی، اعم از افسردگی و 
تغییرات خلقی، بیش از 3 میلیون زن بریتانیایی این قرص ها 

را مصرف می کنند.
منبع: دویچه وله

  سلامت

  ترند

  جدول   و سرگرمی

افقي 
 1- حد معین از چیزی- صباغی- دندان 

نیش
2- عنوان سلاطین مغول- معادل فارسی 

بالکن
3- صورتگری و نگارگری-چنگک- پرنده 

وحشی حلال گوشت
4- رخنه در کار- حرکــت و جابه جایی- 

آهسته و آرام
5- گویی و پنــداری- مخلوقات- دوش 

و کتف
6- از مهره های شــطرنج- نوعی اعدام- 

سدی در استان تهران 
7- آزادی و نجــات- ســازمان فضایــی 

آمریکا- اعتماد کردن
8- سفره چرمین- آشغال- از توابع کاشان
9- از جنس مس- زمام شتر- سیاه زخم

10- آبشاری در اســتان  گیلان- حرکت 
دادن و جنباندن- حرف دهن کجی

11-  دانه خوشــبو که در چای می ریزند 
- طایفه ای از تاتار- نوعی سنگ قیمتی

12- تقلبی- خدایی -  مرکز استان گیلان
13- سنگ سخت- مشهور- کشوری در 

اقیانوسیه
14- شکستگی لبه چیزی- هوشیار بودن

15- جانــب- از وســایل آشــپزخانه- 
نویسنده و دبیر

عمودي
1-  عیال و اولاد شــخص- نــام درختی 

هندی- فرزند صالح
2- زدودن زنگ- طفل و بچه سال- از آن 

باران آید
3- گل صحرایی- علم ستاره شناســی- 

گفتنی مبصر
4- قسمت- منافذ پوستی- اجبار و الزام

5- هم وطنمان- خانه و مســکن-  عدد 
نخستین

6- رودی در فرانسه- سبب و باعث- فاقد 
نزاکت

7- بدشکل و بدقواره- تیز- نوعی وسیله 
بازی قدیمی

8- کفش لاستیکی- از توابع نایین- جانور 
تک سلولی

9- تظاهر به نیکی- دریاچه ای در آسیای 
میانه- همیشگی

10- نیزه دو شــاخ کوچــک قدیمی- از 
روزهای هفته-  پروفسور حیوانات

11- حرف تردید- بلندمرتبه- از گل ها
12- پشیمانی-  بخشی از دست- انسان

13- طرز دیدن- نام قدیم مدینه- معالجه
14- هذیــان بیمار- از شــاعران ایرانی- 

آشوب و بلوا
15-  ارزش جنــس- گیرنــده  امــواج 

رادیویی- جامه یک لا و بی آستر 
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طراح : حمیدرضا محمدرضایی     
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 سودوکوی سامورایی با نام سودوکوی 5 تایی، 5 قلو یا تو در تو نیز شناخته می شود. ترکیبات 
دو تایی و سه تایی از این نوع سودوکو نیز مرسوم است اما نوع 5 در 5 آن دارای جذابیت بیشتری 

است
  در این نوع سودوکو یک مربع 9 در 9 در وسط قرار دارد و با چهار مربع 9 در 9 دیگر در 

ارتباط است.
  هر جدول سودوکو دارای اعداد اولیه مربوط به خود است اما نکته اصلی اینجاست که هیچ یک 

از جدول های سودوکو به تنهایی حل نمی شوند.
در  بیاورید،  بدست  سودوکو  جدول  هر  در  را  اعدادی  باید  سامورایی  سودوکوی  حل  برای    
اینصورت برخی از این اعداد با مربع میانی مشترک خواهند شد و سبب مشخص شدن اعدادی 
در مربع میانی می شوند، همین روند باید به طور مستمر ادامه یابد تا از هر جدول سودوکو عددی 

پیدا شود.
سودوکوی  کنید  دقت  است.  سامورایی  سودوکوی  حل  راه  تنها  معمولی  سودوکوی  قانون    

سامورایی نیز تنها دارای یک جواب منحصر به فرد است.
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  سودوکو

 جدول کلمات متقاطع

4 حرفي : 
  خمین

 زفتی
سنکا
 کیار

 مبیت
 ممیز
 نکال
 یاسر

5 حرفي :
 باسلق
 بمبئی
بهایم

 پنجاب
 تغابن
 تونگا

 زرقان
 زندیک
 شکراب

 شهرضا
 غضبان
 کورفو
 لیپید
 ویلنا

6 حرفي :
 آب کردن
 رز رضوی

 ماندلا
 مندوزا

7 حرفي :
امپریال
 میانمار

8 حرفي :
 اکوسیستم
 خمینی شهر

 روز پرواز
 معبد دلفی 

توضیح
کلماتي که بر اســاس تعداد حرف دسته بندي 
شده اند باید در جاي مناسب خود در جدول قرار 
گیرند. شما باید با توجه به راهنماي جدول که 
برایتان قرار داده ایم؛ جاي لغات را حدس بزنید 

و در جدول جایگذاري نمایید.
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 فرح دیبا ســومین همسر رســمی محمدرضا 
پهلوی، در حالی که 20 سال از شاه کوچک تر بود، با 
وی ازدواج کرد. فرح با توجه به پیشینه  خانوادگی اش 
که از قشر متوسط جامعه بود، در بدو ورود به دربار 
سعی کرد خصوصیات قبلی خود را حفظ کند؛ اما به 
زودی و پس از شناخت بیشتر دربار و فرصت هایی 
که برای او به وجود آمد، به دنبال استفاده از موقعیت 
خود برآمد. وی به تدریج دریافت که در جدال قدرت 
با رقبا می بایســت مانند آنــان گروهی عمل کند. 
بدین ترتیب از طریق اعمال نفوذ در اعمال و رفتار 
نخست وزیران و تعیین وزرا و تنظیم بودجه  جاری 
کشور در مقابل جناح دیگر دربار که اشرف در رأس 

آن قرار داشت، قد علم کرد.
 یاران معتمد فرح افراد خانواده و هم کلاسی های 
دوره  دبیرستان و دانشگاه وی بودند و اندکی بعد، 
در مشاغل مختلف به فعالیت پرداختند. با آغاز دهه  
50، فرح با عوامل خود در تمامی امور دخالت و حتی 
صراحتاً در مورد عزل و نصب افراد، اوامری را صادر 
می کرد. فرح همواره علاقه داشت تا نشان دهد که 
با درد و رنج مردم آشناست و انسانی است که به فکر 
حل مشــکلات نیازمندان و گره گشایی از کار آنان 
است . دفتر مخصوص ملکه به رغم قدرت ظاهری 
خود و تبلیغاتی که در مورد رسیدگی به امور مختلف 

مردم داشت، در مواردی که منافع یکی از درباریان یا 
اطرافیان آنان در میان بود، هر موضوع پیش آمده را 

با سکوت فیصله می داد.
در کتاب خاطرات  مینــو صمیمی )از کارمندان 
دفتر مخصوص فرح( آمده است: »در دفتر مخصوص 
ملکه، نامه ای از یک کشــاورز روســتایی دیدم که 
نوشــته بود: کارگزاران یکی از افــراد متنفذ، او و 
خانواده اش را از مزرعه ای که چند ســال پیش در 
برنامه   اصلاحات ارضی نصیبش شده، بیرون کرده اند 
و از شکایت به دادگاه هم هیچ نتیجه ای نگرفته است. 
پس از خواندن این نامه از محمود مصلح پرسیدم: 
شما این نوع نامه ها را به اطلاع شهبانو می رسانید؟ 
او خنده  تلخی کرد و بعد در حالی که با دست روی 
شانه ام زد با لحنی پدرانه گفت: خیلی خوش خیال 
و ساده لوح هستی. به نظرم هنوز با سیستم حاکم 
آشنا نشــده ای. هیچ می دانی روزی چند تا از این 
شکایت نامه ها به دست مان می رسد؟ راجع به این 
نامه هم مسئله کاملًا روشن است، مرد متنفذی که 
کارگزارانش آن روستایی بدبخت را از زمینش بیرون 
کرده اند، شریک تجارتی یکی از برادران اعلیحضرت 
است. به این ترتیب معلوم است که از دست ما هیچ 

کاری برنمی آید.«
)مینو صمیمی، پشت پرده   تخت طاووس (

علم پزشکی از دیرباز در نزد ایرانیان علمی شناخته 
شــده بود. به اعتقاد اکثریت جهانگردانان خارجی 
از جمله »تاورنیه« هیچ کشوری  در سراسر مشرق  
زمین، به اندازه ایــران به این علم اهمیت نمی دهد 
و هـــمیشه در حدود 15 تن  پزشــک در خدمت 
دربار هـستند و سـه تـــن از  آنان هرگز از شاه جدا  
نمی شوند، در تمام جـــشن ها شـرکت می کنند و 
در همه جلسات حق نشستن دارند. رئیس ایشان 
ضمنا عهده دار سمت ریاست صـنف پزشـکی کشور 
است اما پزشکان دربـــار به رغم ثروت کـلانی کـه 
بـه هم زده اند،  اغلب  در خطر این  هستند کـه پس 
از درگـذشت پادشاه یا یکی از شاهزادگان سر خود 
را بر باد دهند زیرا به سـهل انگاری در مـداوا متهم 
خواهند شد.در این  حال ، بـــرای فرار از مجازات، 
مسئولیت را بـه گـــردن منجمین می اندازند که  
ظاهرا بـرای صـرف فلان دارو ساعت مناسب انتخاب 
نکرده بودند و بالاخره  در این کشمکش گناه متوجه 
شخص کـم  زورتـــر  خواهد شد و عمر اوست  کـه 

بـه پایـان می رسد. پزشکان عـموما روش دیـگری 
نیز دارند که بـا تـوسل  به آن از هرگونه سرزنش و 
تنبیهی در امان می مانند: وقتی به  عیادت   بیماری  
می روند، هر چقـدر کـه ناخوشی  وی  سخت  باشد، 
در بالین او مـی گویند کـه مطلقا اهـمیتی نـدارد و 
در انـدک مدتی معالجه خواهد شـد. هنگام خروج  
از اتاق بیمار، خویشــان  نزدیک  وی  را نیز مطمئن 
می سازند ولی در عین حال   کلماتی  چند در زمـینه 
مـشکلات معالجه در سخنان خود جای می دهند 
امـا وقـتی بـه در خـروجی مـــنزل می رسند، با 
یـکی  از  خـدمتکاران  خانه به  رازگویی می پردازند و 
می گویند که امیدی به شفای بیمار  ندارند و مرگ  او 
حتمی است ولی از وی می خواهند ایـن مـطالب را 
سـخت محرمانه تلقی  کند و به کسی  چیزی  نـگوید .

اگـر بـیمار در گـذشت، مـوضوع پیـشگویی  شده 
بود و اگر جان به  سلامت  برد، پزشک قبلا در این باره 
اطمینان های  لازم را به خویشاوندان بیمار داده بود. 
)كافه تاریخ(

ماجراي نامه یک کشاورز   به دفتر فرح

چه چیزی جان
 پزشکان ایرانی را تهدید می کرد؟

مرتضی کلیلی   قاب  

    مسابقات لیگ برتر هاکی روی یخ بانوان ایران بین دو تیم آنلاین 
تایر آیس باکس و فرمانیه تهران شامگاه دوشنبه در آیس باکس بازار بزرگ 

ایران مال برگزار شد و با برتری تیم آنلاین تایر به اتمام رسید. نکته جالب 
توجه، استقبال خوب تماشاگران از این بازی بود که بین دو تیم مطرح هاکی 

روی یخ زنان کشور برگزار شد. عکس از زینب حمزه لویی، خبرگزاری 
صداوسیما و فروغ طاهرخانی، باشگاه خبرنگاران 

  
نیروهای بسیج و سپاه 
ناحیه مقاومت سنندج 
برای سر و سامان دادن 
به وضعیت بحرانی ایجاد 
شده پس از بارش سنگین 
برف و شکسته شدن 
درختان سطح شهر به یاری 
شهرداری آمدند. عکس از 
خبات ساعدی، مهر

  
بارش برف 
سنگین در 
یک محله در 
دیتون از توابع 
ایالت اوهایوی 
آمریکا. عکس 
از رویترز  

  
تلاش برای بازگشایی 

مسیرهای روستایی برفی 
در کردستان. عکس 
از آریان نصراللهی، 

خبرگزاری صداوسیما 

   عبدالرضا هلالی، در حال 
مداحی در  مراسم تدفین 

شهدای گمنام که صبح 
سه شنبه در محل وزارت 

ورزش و جوانان تشییع و به 
خاک سپرده شدند. عکس 

از سجاد علی همتی، باشگاه 
خبرنگاران جوان 

   ریحانا در نیویورک برفی 
و زمستانی در حال رفتن به 

یک ضیافت شام است. عکس 
از پیپل 

   نواک جوکوویچ، 
تنیسور صربستانی، پس از 
تایید تصمیم دولت فدرال 

استرالیا مبنی بر لغو ویزای او 
برای بازی در مسابقات آزاد 

استرالیا و اخراج از این کشور 
وارد فرودگاه نیکولا تسلای 

بلگراد صربستان شده است. 
عکس از رویترز 
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کارتونی از تایوان تایمز که به صورت آشکار علیه چین است. در آستانه المپیک زمستانی ورزشکاران این کشور در حال رژه کشیده می شود و کرونا 
در ابتدای صف حرکت می کند 

آیا نفت 100 دلاری در   راه   است؟ 
پایینآمدنمیزاننفتموجوددرانبارهایجهانیسببافزایشقیمتمیشود

قیمت نفت همچنان ســیر صعودی دارد. بهای 
نفت وست تگزاس و برنت به ترتیب از بشکه ای ۸۳ 
و ۸۶ دلار گذشــته اند و برخی تحلیلگران بر این 
باورند که این امکان واقعا وجود دارد که شــاهد 
رسیدن بهای نفت به بشکه  ای ۱۰۰ دلار در شش 

ماه اول سال ۲۰۲۲ باشیم.
آنطور که ایندیپندنت نوشــته؛ بنیان این گمانه 
این اســت که میزان نفت موجــود در انبارهای 
جهانی بســیار کم و افزایش عرضه اوپک پلاس 
نیز به  رغم هدف های بالاتری که اعلام شده بود، 
همچنان پایین است. در عین حال، تقاضا برای 
نفت همچنان رو به افزایش است و سویه امیکرون 
هم نتوانسته است این سیر را متوقف کند. البته 
سیاست »کرونا صفر« چین هم عامل مهمی است 
که بر این بازار تاثیر می گذارد. ترکیب موجودی 
پایین انبارهای نفت، برخــی معضلات عرضه و 
افزایش پایدار تقاضا باعث شده برخی به این باور 
برسند که در آینده نزدیک، قیمت نفت همچنان 

سیر صعودی داشته باشد.
دو عامل باعث شــد انبارهای نفت که موجودی 
آن ها به علت همه گیری کرونا و ســقوط شدید 
تقاضای نفت بالا رفته بود، با کاهش نفت مواجه 
شوند: یکی کم شدن عرضه نفت که کشورهای 
اوپک پلاس در سال ۲۰۲۰ اعلام کردند و دیگری 
کاهش تولید نفــت آمریکا. میــزان موجودی 
انبارهای جهانی نفت اکنــون نه فقط برای نفت 
خام که برای محصولات نفتی همچون بنزین و 
دیزل هم به سطح پایینی رسیده  است. تقاضای 
نفت مدام در حال افزایش است و این باعث شده 
حاشــیه امن جهان در صورت اختلال در عرضه 
)یعنی همان میزان نفت موجود در انبارها( بیشتر 

کاهش یابد.
بر اساس آمار اداره اطلاعات انرژی آمریکا، میزان 
موجودی انبارهای جهانی نفت شش فصل پیاپی 

است که کاهش داشته  است؛ یعنی از فصل سوم 
ســال ۲۰۲۰ تاکنون. در نیمه دوم سال ۲۰۲۰، 
این کاهش با نرخ متوســط روزی ۲.۱ میلیون 
بشــکه بود و در ســال ۲۰۲۱، به نرخ متوسط 
روزی ۱.۴ میلیون بشکه رسید. تخمین این اداره 
این اســت که میزان موجودی انبارهای نفت در 
ســال های ۲۰۲۲ و ۲۰۲۳ بالا خواهد رفت. اما 
تحلیلگران در این مورد نظــرات مختلفی دارند 
و برخی می گویند بالا رفتن موجودی انبارهای 
نفت تنها در ماه های بعدی ۲۰۲۲ صورت خواهد 
گرفت چرا که در کوتاه مدت، رشد تقاضا همچنان 

بالاتر از رشد عرضه است.
یکی از شــاخص های مهم در این زمینه میزان 
موجودی نفــت در انبارهای آمریکاســت. بنابر 
آمار اداره انرژی آمریکا، در هفته گذشته، میزان 
موجودی انبارهای این کشــور )شامل نفت خام 
تجــاری، انبارهــای راهبردی نفت موســوم به  
»اس پی آر« و محصولات نفتــی( با ۴.۸ میلیون 
بشــکه کاهش به یک هزار و ۷۸۳ میلیون بشکه 
رسیده است. مشخص تر اینکه میزان موجودی 
نفت خام تجــاری از آوریل ۲۰۲۱ تــا به  حال، 
مدام کاهش داشــته اســت. در هفته گذشته، 
موجودی انبارهای نفت خام تجاری در آمریکا با 
۴.۵ میلیون بشکه به مجموع ۴۱۳ میلیون بشکه 
رســید؛ این یعنی ۶۸.۹ میلیون بشکه کمتر از 

همین میزان در سال گذشته.
اوپک پلاس ســهمیه عرضــه جمعــی نفت را 
ماهانه به میزان روزی ۴۰۰ هزار بشکه افزایش 
داده اســت؛ امــا واقعیت اینجاســت که برخی 
تولیدکنندگان اوپک پلاس به دلیل چالش های 
داخلی و معضلات مربوط به اختلال، قادر نیستند 
نفت بیشــتری تولید کنند. در لیبــی، نیجریه 
و قزاقســتان شــاهد اختلال های موقتی بودیم 
)اعتراض های داخلی در قزاقستان سبب توقف 

موقت تولید های منطقه نفتی تِنگیز شــد( که 
در حال برطرف شــدن هســتند تا فعلا شاهد 
افزایش تولید نفت در این کشورها باشیم؛ اما در 
برخی کشــورهای دیگر، دلایل مختلف داخلی 
)چالش هــای فنی، ســرمایه گذاری و مســائل 
مربوط به ثبات( و خارجی )تحریم ها و مقررات 
زیست محیطی( باعث شــده افزایش تولید فعلا 

میسر نباشد.
برخی ناظران بــازار نفت معتقدنــد که میزان 
موجودی انبارهای نفت در سال ۲۰۲۲ افزایش 
خواهد یافت. پیش برنده این رشد تولیدکنندگان 
غیر اوپک مثل آمریکا، روسیه، کانادا و کشورهایی 
همچون برزیل و نروژ خواهند بود. طبق تخمین 
اداره انــرژی آمریــکا، تولید نفتی کشــورهای 
غیر اوپک در ســال ۲۰۲۲ به میزان ۲.۸ میلیون 
بشکه افزایش خواهد داشــت. به طور مشخص، 
تولید نفت آمریکا با ۰.۶ میلیون بشــکه در روز 
افزایش در سال ۲۰۲۲، به متوسط روزی ۱۱.۸ 
میلیون بشــکه در روز و در سال ۲۰۲۳ به ۱۲.۴ 
میلیون بشکه در روز می رسد. این بالاترین رقم 
تولید ســالانه نفت خام در تاریخ آمریکا خواهد 

بود.
اما برخی دیگر بر این باورند که شــتاب افزایش 
عرضه نفت به طور کلی کند خواهد شد، چرا که 
سرمایه گذاری ها به سد می خورند، نبود اطمینان 
درباره افزایش تقاضا در آینده ادامه پیدا می کند 
و مقررات زیست  محیطی افزایش قیمت را سبب 
خواهند شــد )چرا که اقدام هــای دولتی تولید 
کربن را هزینه بر می کند(. این امر باعث می شود 
حاشیه امن )یعنی موجودی انبارها( محدود شود 
و بازار بیشتر در معرض احتمال افزایش قیمت در 
کوتاه مدت قرار گیرد. در واقع تحلیلگران بر سر 
یک موضوع بیش از هر چیز متفق القولند:  آینده 

بازار نفت پر از فقدان قطعیت و تلاطم است.

  سایت نگار   

هفته کاری چهار روزه در بریتانیا و بهترین شرکت ها برای کار کردن در اروپا و آمریکا
    بریتانیا هفته کاری چهار روزه را آزمایش می کند؛ قرار است یک طرح آزمایشی 
شــش ماهه برای چهار روز کار در هفته در بریتانیا آغاز شــود. حدود ۳۰ شــرکت 
بریتانیایی در این طرح آزمایشی شرکت خواهند کرد و کارمندان همان میزان حقوق 
پنج روز کار در هفته را می گیرند. از کسانی که در این برنامه شرکت می کنند خواسته 
شــده اســت ۱۰۰ در صد بازدهی خود را حفظ کنند، در حالی  که با داشتن یک روز 
تعطیل اضافی در هفته، فقط ۸۰ درصد زمان ]پیشین[ را در اختیار خواهند داشت. 
این برنامه آزمایشی هم زمان با بریتانیا در آمریکا، ایرلند، کانادا، استرالیا و نیوزیلند نیز 

راه اندازی خواهد شد. )ایندیپندنت(

 روسیه: نگران ارسال سلاح های تهاجمی به اوکراین هستیم؛ بن والاس، وزیر 
دفاع انگلیس گفته اســت که این کشور تسلیحات دفاعی ســبک ضدتانک را برای 
»دفاع از خود« به اوکراین ارائه خواهد کرد. دیمیتری پسکوف، سخنگوی کرملین به 
خبرنگاران گفت: اینها از جمله نگرانی های ما از سوی تامین کنندگان مختلف سلاح 
برای اوکراین اســت که اغلب نه تنها دفاعی، بلکه تهاجمی نیز هستند. اگر اطلاعات 
مربوط به دوش پرتاب ها درست باشد، بســیار خطرناک است. وی همچنین درباره 
تحریم های جدید علیه روسیه گفت: صحبت درباره تهدید تحریم ها علیه بانک های 
روسیه زود است، زیرا گمانه زنی های رســانه ها اغلب براساس شایعات است. روزنامه 
Handelsblatt آلمان روز دوشنبه به نقل از منابع دولتی گزارش داد که روزنامه 
ایالات متحده و اتحادیه اروپا قطع ارتباط بانک های روسی از سیستم سوئیفت را به 
عنوان گزینه ای برای تحریم های احتمالی رد کرده اند، اما در عوض در حال بررسی 

تحریم های اقتصادی علیه بزرگترین بانک های روسیه هستند. )اسپوتنیک(

 بهترین شرکت ها برای کار کردن در اروپا و آمریکا کدامند؟ وب سایت آمریکایی 
گلس دُر )Glassdoor( برای چهاردهمین سال متوالی فهرست بهترین شرکت های 
جهان برای کار کردن را منتشــر کرد؛ فهرســتی که بر پایه بازخورد به دست آمده 
از کارکنان شــرکت ها تهیه می شــود. گلس در از حدود دو میلیون کارمند و کارگر 
شرکت ها می خواهد که نظرات خود را در مورد کارفرمایشان در قالب ۹ جنبه و شاخص 
مختلف ارائه کنند. شاخص ها و جنبه هایی همچون میزان فرصت های شغلی موجود، 
سطح حقوق و مزایا، فرهنگ و ارزش های متعالی سازمانی، تعادل میان زندگی کاری 
و شخصی، رضایت از مدیریت ارشد و تنوع کاری مطلوب. سپس از آنها سوال می شود 
که تا چه میزانی حاضرند کار در آن شرکت را به دوســتان خود پیشنهاد کنند و در 

نهایت نیز از آنها خواسته می شود که به شــرکت خود یک امتیاز کلی نیز بدهند. بر 
پایه این گزارش، انویدیا)Nvidia(، شرکت سازنده تراشه، با کسب میانگین امتیاز 
۴.۶، جایگاه شماره ۱ بهترین محل کارکردن را در میان شرکت هایی دارای بیش از 
 ،)HubSpot( هزار کارمند و کارگر را به دســت آورد. در این رده بندی هاب اسپات
شــرکت تولید کننده نرم افزار، و بین اند کمپانــی )Bain & Company(، گروه 
مشاوره مدیریت بوستون، با امتیاز مشابه انویدیا در رده های دوم و سوم قرار گفتند و 
شرکت گوگل با کسب ۴.۵ امتیاز هفتم شد. در میان شرکت های کوچک و متوسط 
 Grover( شرکت بازاریابی، و گرور گیمینگ ،)KlientBoost( نیز کیلیان بوست
Gaming(، شرکت تولید بازی های رایانه های، با کسب امتیاز مشابه ۴.۹ اول و دوم 

شدند. )یورونیوز(

 بانوی سیاستمدار اهل مالت رئیس پارلمان اروپا شد؛ پارلمان اروپا روز سه شنبه 
با اکثریت مطلق آرا روبرتا متســولا، نماینده مالت از گروه حزب مردم اروپا )راست 
میانه( را به عنوان جانشین دیوید ساسولی به ریاست این نهاد برگزید. این سومین بار 
در تاریخ پارلمان اروپاست که یک زن به مقام ریاست می رسد. سیمون ویل بازمانده 
هولوکاســت از فرانســه اولین رئیس زن پارلمان اروپا بود. پــس از او نیکول فونتن 
فرانسوی، دومین زنی بود که به ریاست پارلمان اروپا رسید. ۴۵۸ از ۶۹۷ نماینده به 
ریاست متسولا برای کسب کرسی ریاست رای مثبت دادند. این نماینده در دو دوره 
قبل از اعضای هیات رئیسه بود. ساسولی، رئیس پیشــین پارلمان اروپا از ایتالیا ۱۱ 

ژانویه و در پی یک بیماری در ۶۵ سالگی درگذشت. )یورونیوز(

 فرمانده ارشد ارتش آمریکا کرونا گرفت؛ منابع خبری غروب دوشنبه به وقت 
تهران گزارش دادند که رئیس ستاد مشترک ارتش آمریکا به کرونا مبتلا شده است. 
به نوشته وبگاه »اینســایدر پیپر« ژنرال »مارک میلی«، رئیس ستاد مشترک ارتش 
آمریکا، به کرونا مبتلا شده است. سخنگوی مدعی شده ژنرال میلی علائم بسیار جزئی 
دارد و می تواند تمام وظایف خود را از محل دور انجام دهد. سخنگوی ستاد مشترک 
آمریکا گفت که پس از مثبت اعلام شدن آزمایش کرونای ژنرال میلی در روز یکشنبه 
اینک او خود را قرنطینه کــرده و از راه دور کار می کند. ژنرال میلی در حالی به کرونا 
مبتلا شده که واکســن های کووید-۱۹ از جمله دز ســوم را نیز دریافت کرده است. 
آخرین تماس ژنرال میلی با »جو بایدن« رئیس جمهور در روز چهارشنبه ۱۲ ژانویه 

در مراسم تشییع جنازه ژنرال »اودیرنو« بود. )فارس(

یک روز بعد از حمله انصارالله به تاسیسات نفتی و 
فرودگاهی در ابوظبی، تقریبا تمام کشورهای عربی 
و اروپایی این حملات را محکوم کردند اما انصارالله 
هم چنان با زبان تهدید با امارات ســخن می گوید. 

اهم واکنش ها را بخوانید:
سازمان ملل: استفان دوجاریک، سخنگوی دبیر کل 
سازمان ملل متحد در واکنش به حمله به برخی از 
تأسیسات حیاتی امارات عربی متحده که حوثی ها 
مســئولیت آن ها را پذیرفته اند، از همه طرف های 
درگیر خواست تا حداکثر خویشتنداری را از خود 
نشــان دهند. او با بیان اینکه حمله به غیرنظامیان 
و اماکن غیرنظامی با قوانین بشردوستانه مغایرت 
دارد، به نقل از آنتونیو گوترش، دبیر کل ســازمان 
ملل گفت که هیچ راه حل نظامی برای پایان دادن 
به بحران یمن وجود نــدارد. از همین رو دبیر کل 
ســازمان ملل بار دیگر از طرف های درگیر در یمن 
خواست تا با نماینده اش برای دستیابی به یک راه 
حل جامع برای پایان دادن به بحران در این کشور 

همکاری کنند.
اتحادیه اروپا: با تأکید بر راه حل سیاسی برای پایان 
دادن بــه درگیری ها در یمــن، از همه طرف های 
درگیر خواســت تا با نماینده ویژه ســازمان ملل 

متحد در یمن همکاری کنند. این اتحادیه با انتشار 
بیانیه ای اعلام کرد که حمله اخیر به امارات عربی 
متحده می تواند به تشدید بیشتر درگیری ها در یمن 
دامن زده و تلاش های انجام شده برای پایان دادن 

به جنگ در این کشور را تضعیف کند.
آمریکا  آنتونی بلینکن، وزیر امور خارجه آمریکا در 
گفت و گو با همتای اماراتی خود حمله حوثی ها به 
ابوظبی را محکوم کرد. جیک سالیون، مشاور امنیت 
ملی دولت بایدن نیز ضمن تاکید بر تعهد آمریکا به 
حفظ امنیت امارات و ایستادگی در کنار آنها برای 
مقابله با تهدید ها گفت که واشــینگتن حوثی ها را 

پاسخگو خواهد کرد. 
اســرائیل: یائیر لاپیــد، وزیر امــور خارجه رژیم 
صهیونیســتی در صفحه توییتر خود این حمله ها 
را محکوم کرد و گفت اســرائیل در کنــار امارات 
متحده عربی می ایستد. نفتالی بنت هم در نامه ای 
به اماراتی ها، پیشــنهاد حمایت نظامــی از آنان را 

داده است. 
ژان ایون لودریان، وزیر امور خارجه فرانسه: با اشاره 
به شــدت گرفتن حمله های حوثی ها تاکید کرده 
است که این حمله ها ثبات منطقه را تهدید می کند.

لیز تراس، وزیر خارجه بریتانیا: در حساب کاربری 

خود در توئیتر نوشت که کشورش این حملات را به 
»شدیدترین وجه« محکوم می کند.

دبیران کل سازمان همکاری اسلامی، اتحادیه عرب 
و شــورای همکاری خلیج فارس، عراق و لبنان هم 
به همراه عربستان ســعودی، کویت، قطر، عمان، 
بحرین، اردن، تونس، الجزایر، مراکش و موریتانی 

این حمله را را محکوم کرده اند.
  واکنش انصارالله: اگر مثل عربستان با امارات 

رفتار کرده بودیم به 60 سال پیش برمی گشت
عضو شورای سیاســی انصارالله یمن گفت: اهداف 
متنوع و گســترده ای در امارات مدنظر داریم که با 
توجه به مساحت کم این کشــور می تواند ضربات 
دردناکی را متوجه آن کند. وی با بیان اینکه امارات 
شیشه ای بسیار آســیب پذیرتر از عربستان است 
گفت: ضرباتی کــه تاکنون عربســتان از ارتش و 
کمیته های مردمی یمن دریافت کرده می توانست 
امارات را به ۶۰ سال قبل بازگرداند. المحبشی اظهار 
کرد: از ابتدای تجاوز مزدوران آمریکا در منطقه به 
یمن، امارات مانند عربســتان ضربات دردناکی را 
دریافت نکرد ولی در آینده غافلگیری های بیشتری 
برای این کشور داریم و ضربات دردناکتری را زمینه 

های مختلف به امارات وارد خواهیم کرد.

بلا حدید: فکر می کردم زشتم

بلا حدید در مصاحبه با مجله وال استریت ژورنال گفته 
دو سال است که استایلیست )کسی که متخصص مد 

هست و استایل سلبریتی ها رو انتخاب می کند( ندارد. 
او در این باره گفته: »زمانی از لحاظ ذهنی خیلی درگیر 
بودم و نمی توانستم برای بیرون رفتن لباس مناسب را 

انتخاب کنم مخصوصا چون بیرون پر از عکاس پاپاراتزی 
بود. بعد از آن دیگر اهمیت نمی دادم مردم درباره من 

چی فکر می کنند چون خودم از خودم راضی بودم. حالا 
وقتی از خانه می روم بیرون از خودم می پرسم: من الان 

خوشحالم؟« )سلب مگزین(

 از 
ی

های
ت 

وای
ه ر

رد
خ

دندانپزشک آمریکایی  همسرش را کشت
 تا پنج میلیون دلار بیمه عمر بگیرد 

یک دندانپزشک آمریکایی طی ســفری به قاره آفریقا، همسر خود را کشت تا نزدیک به پنج 
میلیون دلار بیمه عمر او را دریافت و با آن زندگی تازه ای با معشوقه ای که سال ها با او رابطه 

داشت، آغاز کند. 
به گزارش شبکه خبری ای بی سی، لورنس رودولف ۶۷ ساله ماه گذشته با اتهام رسمی جعل 
نامه مواجه شــد. در دادنامه فدرال می خوانیم که این اتهام، با قتل همسرش، بیانکا رودولف 
مرتبط است. خانم رودولف روز ۱۱ اکتبر ۲۰۱۶ طی سفری برای شکار حیات وحش در زامبیا 
جان باخت. او با شلیک یک گلوله به قلبش در زمین های شکار »پارک ملی کافوئه« در زامبیا 

کشته شد که به ادعای همسرش، ناشی از اشتباه خودش )بیانکا(  بود.
دونالد پیترسون، مامور پلیس فدرال آمریکا )اف بی آی(، در شهادت خود برای دادگاه نوشت:  
»لورنس رودولف همسرش را به قتل رساند. این بخشــی از دسیسه ای برای کلاهبرداری از 
شــرکت های بیمه عمر و دریافت پول و املاک از آن ها بر این بنیان دروغین و جعلی بود که 
مرگ خانم رودولف حادثه بوده است.« یکی از دوستان خانم رودولف، روز ۲۷ اکتبر ۲۰۱۶ با 
ماموران پلیس فدرال تماس گرفت و گفت که آن مرگ مشکوک است، چرا که آقای رودولف 
رابطه طولانی خارج از ازدواجی با منشی مطب دندانپزشکی خود، »تیری ریورز دنتال« در 

فیلادلفیا داشته است. )ایندیپندنت( 

  حادثه روز

ون
و ز

یل      
  کیوسک

فایننشال تایمز، تیتر یک خود را 
به افزایش بدهی کشورهای فقیر 
اختصاص داده و آن را یک خطر 
دانسته است 

نشنال، چاپ امارات، حملات ابوظبی را 
زشت دانسته و محکومیت آن را روی جلد 

برده است 

   گزارش2

واکنش ها 
به حمله 
انصارالله 

به ابوظبی 
بیشترین درصد واکسیناسیون چه بود؟ بیشترین تعداد واکسیناسیون )میلیون نفر( بیشترین افزایش متوفی 

)17 ژانویه(
بیشترین افزایش مبتلا

)17 ژانویه(

۲۸۹.۸۹ کوبا ۲.۹۴ میلیارد چین ۶۷۰ روسیه ۳۸۹۵۵۳ آمریکا

۲۳۷.۵۱ شیلی ۱.۵۸ میلیارد هند ۴۶۸ هند ۲۳۸۰۱۸ هند

۲۳۱.۰۴ امارات ۵۲۶.۹ آمریکا ۳۰۲ آمریکا ۱۱۰۴۸۹ اسپانیا

۲۰۳.۷۲ چین ۳۴۷.۳۳ برزیل ۲۹۶ ایتالیا ۱۰۲۴۵۸ آرژانتین

۱۶۲.۳۱ برزیل ۲۹۶.۶۲ اندونزی ۲۸۷ مکزیک ۱۰۲۱۴۴ فرانسه
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